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پرچم داری مازندرانی ها در 

والیبال بازی های آسیایی هانگژو
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استاندارگیلان:

هیچ مانعی نباید در اعطای تسهیلات بانکی 
نهضت ملی مسکن باشد 
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مازندران برای نخســتین بار در کشور با راه اندازی سند چشم انداز مبارزه 
با اعتیاد با بکارگیری راهبرد پیشــگیری، درمان و اشتغال بهبود یافتگان برای 

استانی پاک و عاری از اعتیاد و محلات آلوده خیز برداشته است.

گریه کردن مردان و رازهای 
پیچیده آن 

آماده تکمیل پروژه کتابخانه 
مرکزی رشت هستیم 

مازندران در مسیر عاری 

از »محلات آلوده«
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انجمن حمایت از دانشجویان ایران به منظور حمایت تحصیلی و رفاهی دانشجویان کم 
توان مالی با حضور جمعی از خیران مازندران وبه محوریت دانشگاه شمال آمل راه اندازی 

شد.
 در آیین راه اندازی این انجمن تازه تاسیس؛ جمعی از روسای دانشگاه های مازندران، 
خیران، امامان جمعه شهرهای استان و نماینده استاندار مازندرن که در محل دانشگاه شمال 

آمل برگزار شد، حضور داشتند.
عضو انجمن حمایت از دانشــجویان ایران و رئیس دانشــگاه شمال آمل در حاشیه 
این مراســم درخصوص هدف از راه اندازی این انجمن به خبرنگار ایرنا گفت: حمایت از 
دانشجویان کم توان مالی و پرداخت تسهیلات بلاعوض و یا قرض الحسنه ای به افراد 
واجد شرایط و فراهم کردن تحصیل برای دانشجویان دارای استعدادهای ویژه از اهدف مهم

حسین رنجبر، با بیان اینکه با بررسی که در ۱۱۵ دانشگاه معتبر درسطح کشور انجام 
شده، انجمن و یا نهادهای حمایت از دانشجویان مربوط به همه دانشگاه بوده و عمومیت 
درسطح شهرستان، استان یا کشور نداشته است، افزود: انجمن حمایت از دانشجویان ایران، 
نخستین شعبه در سطح کشور است که بدون محدویت و جنسیت با بهره گیری از توان 
مالی خیران درقالب یک صندوق حمایتی مستقل از دانشجویان همه شهرها حمایت خواهد 

کرد.
وی، ارائه تخفیف به دانشــجویان در زمان ثبت نام، اعطای تسهیلات و حمایت های 
در توزیع بسته معیشتی، مشارکت در طرح های علمی و پژوهشی دانشجویان آسیب پذیر 
را از دیگر اهداف در راه اندازی انجمن حمایت از دانشــجویان آسیب پذیر درسطح کشور 

اعلام کرد.
عضو انجمن حمایت از دانشــجویان ایران با اشاره به اینکه در روزهای آینده اعضای 
هیات موسس و هیات امنای این انجمن مشخص و اعلام خواهد شد، تصریح کرد، پس 
از آن نیز به صورت فراخوان عمومی توسط رسانه ها، دانشجویان متقاضی برای دریافت 
کمک به این انجمن معرفی و با رعایت کامل شان وشخصیت تکریم از آنان کمک رسانی 

خواهد شد.
رنجبر اضافه کرد: انجمن حمایت از دانشجویان ایران به عنوان یک نهاد غیردولتی با 
همراهی اعضای هیات موسس و خیرین، به دنبال حمایت از دانشجویان کم توان مالی 
است و با این اقدام از ترک تحصیل دانشجویانی که به خاطر نداشتن توان مالی از تحصیل 

باز ماندند، برای تحصیل و حمایت از طرح های پژوهشی وتحقیقاتی فراهم کنند.
وی یادآورشــد، شهرستان آمل از جمله شــهرهای در مازندران است که به واسطه 
مشارکت همیشگی نیکوکاران این شهرســتان درکارهای خیر، باعث راه اندازی مجمع 
خیرین شهرستان آمل شد که بعد از گذشت حدود ۲ دهه خدمات بسیار زیادی عمرانی، 
خدماتی، درمانی و پزشکی وحمایتی از قشرهای مختلف دراین شهرستان وحتی استان در 

سطح ملی و جهانی زبانزد شده است.
درپایان آیین راه اندازی انجمن حمایت از دانشجویان ایران، نیکوکاران آملی درنخستین 
اقدام حمایتی خود حدود هفت میلیارد ریال برای پیشبرد فعالیت های این انجمن کمک 

نقدی اهداء کردند.

انجمن حمایت از دانشجویان ایران 
راه اندازی شد

سخنگوی سپاه:

دشمن حتی فکر تجاوز به سرزمین و 
منافع ما را نمی کند

سخنگوی سپاه پاســداران انقلاب اسلامی گفت: ایران اسلامی اکنون در 
حوزه دفاعی، امنیتی و نظامی چنان قدرتمند است که دشمن حتی فکر تجاوز به 

سرزمین و منافع ما را نمی کند.
 سردار رمضان شریف در یادواره شهدای روستای مهدیرجه شهرستان گلوگاه 
افزود: ایران اسلامی اکنون در حوزه دفاعی، امنیتی و نظامی چنان قدرتمند است 
که دشمن حتی فکر تجاوز به سرزمین و منافع ما را نمی کنند و این توانمندی 

محصول زحمت نسل بعد از دفاع مقدس است.
وی با بیان که دشمنان انقلاب اسلامی با یک انگیزه پشت سر حزب بعث 
قرار گرفته بودند تا ایران اســلامی را شکست دهند، افزود: آن ها تمام تلاش 
خود را کردند تا انقلاب اسلامی را متوقف و بخشی از کشور را تجزیه کنند، اما 

خودشان شکست خوردند.
سردار شریف گفت: صدام و حامیانش از نگاه خود بهترین زمان را برای جنگ 
علیه میهن اسلامی انتخاب کرده بودند، چونکه صدام در اوج قدرت و انقلاب 
اســلامی، انقلابی نوپا و بود، اما آن ها رابطه مردم با رهبری انقلاب را محاسبه 

نکرده بودند و دشمن از همین ناحیه شکست خورد.
سخنگوی سپاه پاســداران انقلاب اسلامی افزود: بخش زیادی از جمعیت 
کشور دوران دفاع مقدس را درک نکرده اند به همین دلیل همه کسانی که آن 
دوران را درک کرده اند وظیفه دارند تصویر واقعی دوران انقلاب و دفاع مقدس 

را برای نسل جوان ارائه کنند.
وی با بیان این که ملت ایران دشمنان خود را همچنان ناکام گذاشته است، 
گفت: مردم توانستند مقابل استکبار ایستادگی کنند و نه تنها یک وجب از سرزمین 

ما جدا نشد بلکه انقلاب اسلامی امروز شرایط بسیار بهتری پیدا کرده است.
سردار شریف افزود: گام اول انقلاب اسلامی، مقاومت، استحکام بخشی به 
پایه های اصلی نظام و حکومت اسلامی و گام دوم به تدبیر راهبر معظم انقلاب، 

گام تمدن سازی است.
وی گفت: ایران اسلامی کشــوری بزرگ و صاحب ثروت با استعدادهای 
برجسته است و همانگونه که در دفاع مقدس پیروز شدیم در مقابل مشکلات 

هم می توان سربلند شد.
سردار شریف افزود: امنیت کشور اکنون تأمین و شرایط برای کار و تلاش 
فراهم است و همه دولتمردان باید با کار جهادی موانع و مشکلات را برطرف 

کنند

 

 

 D توزیع رایگان ویتامین
برای دانش آموزان 
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بــه گزارش نقش قلم،  قرص هــای ویتامین دی در 
پویش یکم هر ماه، یک قرص با حضور کادر بهداشــتی 
دانشگاه علوم پزشکی مازندران امروز همزمان با اول مهر 

میان کارکنان صداوسیمای استان توزیع شد.
 در این راستا، دانشگاه علوم پزشکی مازندران، اجرای 
پویش مصرف ماهانه ویتامین D در بین کارکنان ستادی 

دانشگاه علوم پزشکی مازندران را برگزار کرد.
 پویش مصرف ماهانــه ویتامین D در بین کارکنان 

ستادی دانشــگاه علوم پزشکی مازندران امروز  با حضور 
مدیران و کارکنان دانشگاه اجرا شد.

 معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی مازندران  با بیان 
اینکه ویتامین دی در جلوگیری از ابتلا به برخی بیماری ها 
دارد گفت: کمبود ویتامین دی علائمی نظیر بی اشتهایی، 
ضعف و بیحالی، دیابت، بیماری های استخوانی و مفاصل، 
بیماری های اعصاب و روان، برخی سرطان ها و افسردگی 

دارد.

 دکتر عباس علی پور افزود: ویتامین دی به طور طبیعی 
معمولا از طریق نور خورشــید، مواد غذایی مانند ماهی و 
جگر و زرده تخم مرغ و همچنین غذا های غنی شده مثل 
شیر غنی شده با ویتامین دی از جمله جذب بدن می شود.

او با بیان اینکه مطالعات نشــان داده به طور طبیعی 
ویتامین دی کافی در بدن تولید نمی شود و بیش از نیمی 
از مردم مازندران کمبود ویتامین دی دارند، گفت: راه سوم 
دریافت ویتامین دی به صورت دارویی است که کودکان 

به همراه ویتامیــن آ، دانش آموزان هــر دو ماه یک بار 
یک قرص ۵۰ هــزار واحدی ویتامین دی، دانش آموزان 
متوســطه اول و دوم اول هر ماه بــه مدت ۹ ماه متوالی 
مصرف می کنند و بالغین نیز هر ماه یک عدد قرص ۵۰ 

هزار واحدی قرص دی را باید دریافت کنند.
 دکتر علی پور افزود: پویشی در معاونت بهداشتی علوم 
پزشکی تدوین شده به نام ویتامین دی اول ماه که اول هر 
ماه مصرف ویتامین دی را یادآوری کنیم و در آغاز هر ماه 

به گروه هدف متعددی ویتامین دی تحویل خواهد شد.
وی گفت: برای دانش آموزان، روســتاییان و افرادی 
که به صورت حضوری مراجعه می کنند، ویتامین دی به 

صورت رایگان ارائه می شود.
 گفتنی اســت پویش مصرف ماهانه ویتامین D در 
مازندران به همت معاونت بهداشت دانشگاه علوم پزشکی 
مازندران به صورت همزمان در سراسر شبکه های بهداشت 

و درمان شهرستان های استان در شهریورماه آغاز شد .

       گزارش  اختصاصی


بهداشــتی  معــاون 
علــوم  دانشــگاه 
پزشکی مازندران در 
پویش مصرف ماهانه 
گفت:  دی،  ویتامیــن 
در ایــن طرح یکم هر 
مــاه، مــردم اســتان 
مکلف به استفاده از 
ویتامین  قرص هــای 

دی می شوند. 

دستگیری سارقان حرفه ای مغازه 
در بابل 

ســرهنگ علی قیصری رئیس پلیس آگاهی استان 
مازندران از دستگیری 2 سارق حرفه ای مغازه با 11 فقره 

سرقت در شهرستان بابل خبر داد . 
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سرهنگ علی 
قیصری در تشــریح این خبر، گفت: در پی وقوع سرقت 
های متعدد مغازه در شهرستان بابل توسط سرنشینان یک 
خودروی پژو، مراتب در دستور کار کارآگاهان پلیس آگاهی 

آن شهرستان قرار گرفت.
رئیس پلیس آگاهی اســتان مازندران، افزود: پس از 
بکارگیری توان پلیسی تیم ویژه رسیدگی به سرقت، ضمن 
بررســی های میدانی و جمع آوری آثار و ادله وقوع جرم 

سرنشینان خودروی مورد نظر را شناسایی کردند .
ســرهنگ قیصری، تصریح کرد: پس از هماهنگی 
های قضائی، مامــوران در اقدامی غافلگیرانه متهمان را 
در مخفیگاهشان در یکی از شهرستان های همجوار آن 

شهرستان دستگیر کردند .
وی با بیان این که متهمان در بازجویی های به عمل 
آمده تاکنون به 11 فقره سرقت مغازه در محورهای بابل 
به بهنمیر و بابل به قائمشهر اعتراف کردند، اظهار داشت: 
متهمان پس از تشکیل پرونده به مرجع قضائی معرفی 

شدند و موضوع در دست بررسی است .
 

توقیف خودروی قاچاق توسط ماموران 
پلیس راه مازندران 

ســرهنگ یدالله جهان تاب رئیس پلیس راه استان 
مازندران از توقیف خودروی تویوتا لندکروز قاچاق توسط 

ماموران پلیس راه در محور چالوس - کرج خبر داد . 
به گزارش خبرنگار پایگاه خبری پلیس، سرهنگ یدالله 
جهان تاب در تشریح این خبر، گفت: ماموران گشت پلیس 
راه مستقر در محور چالوس - کرج حین کنترل خودروهای 
عبوری به یک خودروی تویوتا لندکروز با پلاک دســت 

نویس مشکوک شدند .
رئیس پلیس راه استان مازندران، افزود: پس از استعلام 
به عمل آمده از سامانه های هوشمند پلیسی ، خودروی 
مورد نظر که فاقد هرگونه مدارک قانونی بوده است توقیف 

شد .
سرهنگ جهان تاب با بیان این که  در بررسی مدارک 
شناسایی نیز مدارک ارائه شده این خودرو جعلی بوده است، 
اظهار داشــت: راننده خودرو برای سیر مراحل قانونی به 
مراجع قضائی و انتظامی معرفی و خودروی مورد نظر به 

پارکینگ منتقل شد .  
 

دستگیري 2 سارق منزل با 10 فقره 
سرقت در شهرستان نور 

سرهنگ علی اکبر قلی پور فرمانده انتظامي شهرستان 
نور از دســتگیري 2 ســارق منزل با 1۰ فقره سرقت در 
عملیات ماموران پلیس آگاهی آن شهرستان حین سرقت 

خبر داد . 
سرهنگ “ علی اکبر قلی پور” در گفت و گو با خبرنگار 
پایگاه خبري پلیس بیان داشــت: ماموران پلیس آگاهی 
شهرســتان نور در پی خبر واصله از مرکز فوریت های 
پلیسی 11۰ مبنی به اینکه افرادي مشکوک وارد حیاط 
منزلی در این شهرســتان شدند بلافاصله به محل اعزام 

شدند.
وي در ادامــه گفت: متهمان کــه به محض رویت 
ماموران قصد متواري شدن از محل را داشتند با هوشیاري 

و اقدام به موقع ماموران دستگیر شدند.
فرمانده انتظامي شهرستان نور تصریح کرد: متهمان در 
تحقیقات اولیه ضمن اعتراف به سرقت از این منزل  به 
1۰ فقره سرقت دیگر نیز اعتراف کردند و  پس از تشکیل 
پرونده براي انجام اقدامات قانوني به مرجع قضائي معرفی 

شدند.
ســرهنگ قلی پور در پایان خاطر نشان کرد: پلیس 
با تمام توان در مقابل ســارقان و مخلان نظم و امنیت 
جامعه ایســتاده و اجازه جولان به آن ها را نخواهد داد و 
از شــهروندان انتظار می رود، ضمن رعایت هشدار هاي 
انتظامي موارد مشکوک را از طریق تلفن 11۰ به پلیس 

اطلاع دهند.
 

دستگیری سارق آهن آلات در ساری 
سرهنگ عبدالله حسن زاده فرمانده انتظامی “ ساری 
“ از دســتگیری سارق کشف نیم تن آهن آلات سرقتی 

از یک خودروی وانت نیسان در این شهرستان خبر داد. 
به گزارش خبرنگار پایگاه خبري پلیس، ســرهنگ 
“عبدالله حســن زاده”در تشریح این خبر گفت: ماموران 
پاسگاه گرماب در حین گشت زنی در سطح حوزه به یک 
خودروی نیسان ، حامل چوب و آهن آلات مظنون و آن 

را متوقف کردند.
وی از کشــف نیم تن آهن آلات سرقتی در بازرسی 
از خودروی مئرد نظر خبر داد و اظهار داشــت: متهم در 
بازجویــی های به عمل آمده به ســرقت آهن آلات در 

شهرستان های سمنان و ساری اعتراف کرد .
سرهنگ حسن زاده در ادامه اظهار داشت: متهم ضمن 
اقرار به 4  فقره سرقت در شهرستان ساری پس از تشکیل 

پرونده به مرجع قضائی معرفی شد .
فرمانــده انتظامی شهرســتان ســاری در خاتمه از 
شهروندان خواســت: در صورت مشاهده هرگونه رفت 
و آمدهای افراد ناشــناس و مشکوک در محدوده محل 
ســکونت خود مراتب را از طریق ســامانه 11۰به پلیس 

گزارش کنند. 

        بسته خبری پلیس

 

 

مازندران برای نخستین بار در کشور با راه اندازی سند 
چشم انداز مبارزه با اعتیاد با بکارگیری راهبرد پیشگیری، 
درمان و اشتغال بهبود یافتگان برای استانی پاک و عاری از 

اعتیاد و محلات آلوده خیز برداشته است.
 ششمین جلسه شورای هماهنگی مبارزه با مواد مخدر 
مازندران که به میزبانی بابل در بخش گتاب برگزار شــد، 
موج حاکم در جلسه به گونه ای رقم خورد که متولیان امر 
با عزمی راسخ صحبت از رفتن مازندران به سمت استان 

عاری از اعتیاد داشتند.
مازندران با راه اندازی سند چشم انداز مبارزه با اعتیاد که 
برای نخستین بار در کشور انجام شد برای اشتغال بهبود 
یافتگان اراده جدی از خود نشــان داد. راه اندازی یکی از 
مجهزترین مرکز بازپروری معتادان متجاهر ماده 1۶ در بابل 
و بکارگیری مشت آهنین بر سر سوداگران مرگ و بستن 
گلوگاه هــای ورودی و خروجی مازندران جهت ورود مواد 
افیونی در اســتان از جمله اقدامات موثر انجام شده برای 

مازندران عاری از اعتیاد است.
در ســال جاری در مازندران تا کنون یک هزار و ۸۰۰ 
کیلوگرم مواد مخدر کشف شد که این آمار نسبت به سال 
گذشته ۳۷ درصد رشد داشته است و از طرف دیگر 2۹ باند 
مواد مخدر در مازندران متلاشــی شدن که این امر نشان 
از آن دارد که مازندران در ریشــه کنی غده چرکین اعتیاد 

مصمم است.
درمان معتادان استان با پزشکان مجرب دانشگاه علوم 
پزشکی مازندران و دانشگاه علوم پزشکی بابل در دستور 
کار قرار گرفته است که این عامل در سرعت بخشی بهبود 

یافتگی معتادان اثربخش است.
نقطه امیدبخش این داستان آنجاســت که اداره کل 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اســتفاده از ظرفیت سامانه 
جستجوی شغل اعلام آمادگی کرد با آموزش این افراد می 

تواند زمینه اشتغال پایدار آنها را فراهم کند.
تدوین ســند چشــم انداز مبارزه با اعتیاد در 

مازندران
در این پیوند روح الله ســلگی بیان داشت : سند چشم 
انداز مبارزه با اعتیاد و شیوه نامه ایجاد اشتغال معتادان بهبود 
یافته با برُش سهم دستگاه ها در این پازل برای اولین بار در 
کشور توسط معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری 

مازندران تدوین شد.
وی با بیان این که، سال گذشته کمیسیون مبارزه با مواد 
مخدر مازندران مقام اول کشــور را کسب کرد، از طراحی 
شــیوه نامه بازگشت به کار معتادان بهبود یافته خبر داد و 
گفت: بدنبال فراهم کردن اشتغالزایی این افراد در استان 

هستیم.
سلگی اضافه کرد: ریشه بسیاری از مشکلات در جامعه 
از جمله طلاق، اعتیاد است و بسیاری از ناهنجاری های 

موجود با این معضل اجتماعی کلید خورده است.
معاون استاندار مازندران افزود: در حال حاضر تحولاتی 
در حوزه کمپ ترک اعتیاد در حال انجام است که با تلاش 
و  نگاه به این مساله بدنبال تحول بزرگی هستیم تا بهبود 

یافتگان را به جامعه برگردانیم.
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی استاندار مازندران 
گفت: بیش از ۷۰ درصد معتادان بهبود یافته دوباره به اعتیاد 
برمی گردند و امید اســت با ایجاد اشتغال برای این قشر، 

شاهد بازگشت دوباره آنان به اعتیاد نباشیم.
سرمایه گذاری ۲۵۰ میلیارد ریالی در بابل

سردار ســیاوش مسلمی فرمانده سپاه کربلا مازندران 
افزود : بــرای راه اندازی یکی از بهترین مراکز باز پروری 
معتادان متجاهر کشور در بابل تاکنون 2۵۰ میلیارد ریال 

سرمایه گذاری شده است.

وی گفت : این مرکز بعد از افتتاح میزبان تمامی معتادان 
متجاهــر مرد مازندران خواهد بود تا تحت درمان و بهبود 

قرار گیرند.
فرمانده سپاه کربلای مازندران با بیان اینکه این مرکز 
در زمین 1۶ هکتاری در بخش گتاب بابل احداث شد بیان 
داشــت : بسیج سازندگی استان این مرکز را احداث کرد و 
در فاز نخست این مجموعه با ظرفیت 2۵۰ تخت افتتاح 

خواهد شد.
سردار مسلمی ادامه داد: زیرساخت این مرکز برای یک 
هزار نفر فراهم گردید که برای تکمیل نهایی آن نیازمند 

۳۵۰ میلیارد ریال اعتبار هستیم.
وی افزود: تلاش می کنیم با استفاده از تمامی ظرفیت 
موجود به خصوص خیرین تجهیز و افتتاح فاز نخست مرکز 

بازپروری بابل را سرعت دهیم.
این مقام مســوول تصریح کرد : مرکز بازپروری بابل 
برای نگهداری معتــادان متجاهر مرد و مرکز قاجار خیل 
برای نگهداری معتادان متجاهر زن ماده 1۶ استفاده خواهد 

شد.

بهبود یافته ها آموزش می بینند
علی باقری مدیــر کل تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
مازندران گفت : بهبود یافتگان معتاد برای اشتغال به صورت 

انفرادی و یا در قالب تعاونی آموزش می بینند.
وی بیان داشت : در حال حاضر این افراد می توانند در 

سامانه جستجوی شغل ثبت نام و مشغول به کار شوند.
باقری با اشاره به اینکه تاکنون ۵1۰ کارفرما و دو هزار 
و 1۵۰ کارجو در این ســامانه ثبت نام کردند بیان داشت : 
4۰۰ کار جو که در این سامانه ثبت نام کرده بودند مشغول 

به کار شدند.
مدیرکل تعاون کار و رفاه اجتماعی مازندران بیان داشت: 
برخی از کارفرمایان به افراد بهبود یافته نیازمند هستند و 
در معدن ماهانه 1۵۰ تا 2۵۰ میلیون ریال حقوق پرداخت 

می کنند.
این مقام مسوول ادامه داد : با توجه به اینکه در برخی از 
مناطق استان به خصوص غرب مازندران با کمبود نیروی 
کار روبرو هستیم بهبود یافتگان می توانند در بخش های 

مختلف مشغول به کار شوند.
اشتغال بهترین هدیه برای بهبود یافتگان

در این پیوند رییس شــورای هماهنگی مبارزه با مواد 
مخدر مازندران گفت: بهترین هدیه برای معتاد بهبود یافته 
اشتغال است و با تحقق این امر زنجیره بهبود و ریشه کنی 

اعتیاد کامل خواهد شد.
اســتاندار مازنــدران با تاکیــد بر لزوم بــه کارگیری 
مجرب ترین پزشــکان برای درمان افراد معتاد در مراکز 
بازپروری از سوی دانشگاه علوم پزشکی مازندران و دانشگاه 
علوم پزشــکی بابل گفت: ایجاد مرکز پژوهش و تحقیق 
برای ریشه یابی و درمان ریشه ای این معضل اجتماعی در 

مراکز باز پروری یک ضرورت است.
استاندار مازندران کاهش آمار اعتیاد را از هدفگذاریهای 
اصلی در استان ذکر کرد و با بیان اینکه اقدامات چند بعدی 
و زنجیروار برای دستیابی به این هدف در دستور کار قرار 
گرفته است، بیان کرد: تمامی گلوگاه های ورود مواد مخدر 
در مازندران تحت کنترل شــدید قرار دارد و در سالجاری 
۳۷ درصد کشفیات مواد مخدر در مازندران نسبت به سال 

گذشته رشد داشت که این امر یک اقدام پیشگیرانه است.
حسینی پور اضافه کرد: از تمامی ظرفیت های موجود 
اســتفاده خواهیم کرد تا اجازه ندهیم مواد مخدر به دست 

جوانان برسد.
این مقام مســئول با اشــاره به این مطلب که بیشتر 
اعتیادها در حال حاضر مواد صنعتی اســت، اظهار داشت: 
با توزیع کنندگان این مواد افیونی صنعتی به شدت برخورد 

خواهد شد.
استاندار مازندران در ادامه گفت: براساس توافقی که با 
ستاد مبارزه با مواد مخدر در کشور انجام شد، مقرر گردید 
زمینی در اختیار این مجموعه قرار بگیرد و مرکز بازپروری 

معتادان متجاهر بند 1۶ مازندران در بابل راه اندازی شود.
وی اضافه کرد: با همکاری ســازمان جهاد کشاورزی 
مازندران یک قطعه زمین 1۶ هکتاری به این امر اختصاص 
یافت و احداث مرکز بازپروری معتادان متجاهر در بابل آغاز 
شــد که این مرکز یکی از مراکز مهم بازپروری معتادان 

متجاهر است که در مرحله تجهیز قرار دارد.
این مقام مسئول تصریح کرد: فاز نخست این مرکز که 
ظرفیت نگهداری و درمان یک هزار معتاد متجاهر را دارد به 
زودی با استفاده از ظرفیت اعتباری ملی، استانی و خیرین 

راه اندازی خواهد شد.
در ســال جاری یک هزار و ۸۰۰ کیلوگرم مواد مخدر 
در استان کشف و ضبط شد. همچنین 2۹ باند مواد مخدر 
در مازندران شناسایی و منهدم شد. اعتیاد عامل ۵۵ درصد 
طلاق ها، ۶4 درصد علت شیوع هپاتیت و ایدز و ۶۷ درصد 

کودک آزاری و خشونت در کشور است.

مازندران در مسیر عاری از »محلات آلوده«

مدیر عامل شــرکت آب و فاضلاب مازندارن گفت: 
پروژه تصفیه خانه آب دراســله ســوادکوه با ۷۰ درصد 
پیشرفت فیزیکی در دست اجراست و در آینده ای نزدیک 

به بهره برداری می رسد.
  بهزاد برارزاده در دیدار با فرماندار شهرستان سوادکوه 
در خصوص پروژه تصفیه خانه آب دراســله شهرستان 
سوادکوه اظهار داشــت: برای بهره برداری از این پروژه 
عملیاتی شامل اجرا و تکمیل سوله فیلتراسیون، تهیه و 
نصب فیلترهای شنی، اجرای خط انتقال به طول هفت 
کیلومتر، بازسازی آبگیر رودخانه دراسله و احداث ساختمان 

دیزل ژنراتور و ساختمان نگهبانی پیش بینی شده است.
 وی افزود: تاکنون اقداماتی شــامل اجرای ســوله 
فیلتراســیون، نصب فیلترهای شنی، بهسازی چشمه 
گلناب دره، اجرای خط انتقال به طول ۵ کیلومتر، احداث 
مخزن ذخیره بعد از رسوب گیری تصفیه خانه به حجم 

2۰۰ متر مکعب انجام شده است.
 مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب مازندران با اشاره 
به پیشرفت ۷۰ درصدی پروژه تصفیه خانه دراسله گفت: 
با اتمام و بهره برداری از این پروژه در آینده ای نزدیک ۵۰ 
هزار نفر از مردم سه شهر و بیش از 1۵ روستای سوادکوه 
از نعمت آب شــرب سالم، بهداشــتی و پایدار برخوردار 

خواهند شد.
 غلامی فرماندار ســوادکوه از زحمات مدیر عامل و 
کارکنان شرکت در راستای اجرای این پروژه و نیز اجرای 
پروژه های آبرسانی در راستای رفع دغدغه ها و مشکلات 
مردم به خصوص در مناطق محروم روســتایی قدردانی 

کرد. 

معاون وزیر آموزش و پرورش با اشاره به تصویب رتبه 
بندی فرهنگیان با حمایت مجلس گفت: 4۰ هزار میلیارد 

تومان بودجه برای این امر درنظر گرفته شده است.
قاســم احمدی لاشکی در مراســم آئین آغاز سال 
تحصیلی در دبســتان دخترانه شاهد در قائمشهر، اظهار 
کرد: مازندرانی ها چه در ایام ۸ سال دفاع مقدس و چه در 
خان طومان و در آن سوی مرزها این گونه حماسه آفریدند 
و جهان را در حیرت فرو بردند که ایران چگونه با وجود این 

همه تحریم ها و فشارها همچنان ایستاده است.
وی با تقدیر از اســتاندار مازندران و اداره کل آموزش 
و پرورش این اســتان در ارتباط با برگزاری مراسم افتتاح 
سال تحصیلی با حضور فرزندان شهید بلباسی و شهید 
صالحی، بیان کرد: اگر جمهوری اسلامی ایران همچنان 
ایستاده است به پاس خون پاک شهید بلباسی ها و شهید 

صالحی ها است.
معاون وزیر آموزش و پرورش به همه دانش آموزان و 
معلمان، آغاز سال تحصیلی را تبریک گفت و با اشاره به 
کسب 2۰ مدال جهانی طلایی المپیاد توسط دانش آموزان 
ایرانی، افزود: همانطور کــه مقام معظم رهبری جایگاه 
آموزش و پرورش را بدرستی تبیین کردند نقش مدیران 
و معلمان در تربیت فرزندان ایران اسلامی بی بدیل است.

وی با اشاره به شعار انتخاب شده سال تحصیلی جدید 
مبنی بر مدرسه قوی و ایران قوی، گفت: اگر نیاز به اجرایی 
شــدن سند تحول داریم باید همه کارها در کف مدارس 
اتفاق بیفتد و ما در سراسر ایران اسلامی یکپارچه عمل 

کردن به این شعار را آغاز کرده ایم.
احمدی لاشــکی افزود: در کشــور حدود ۶۵۰ هزار 

کلاس درس و 12۰ هزار مدرسه وجود دارد که برنامه های 
بسیار خوبی برای همه این مدارس تدارک دیده ایم.

معاون وزیر، به تغییر کتاب های درســی اشاره کرد و 
گفت: طبق فرمایشات مقام معظم رهبری مبنی بر حذف 
علوم مازاد از کتاب ها که به درد دانش آموزان نمی خورند، 
سازمان پژوهش تغییر کتاب های درسی را آغاز کرد که با 
توجه به اینکه یکهزار عنوان کتاب درسی داریم و سالانه 
1۵۰ میلیون جلد کتاب چاپ می شود، این امر به یکباره 

میسر نیست و به تدریج انجام خواهد شد.
وی بــا اشــاره به بروز شــدن معلمــان و برگزاری 
آموزش های ضمن خدمت، بیــان کرد: جذب نیروهای 

جدید در آموزش و پرورش آغاز شده است.
در ادامه احمدی لاشکی از خیرین مدرسه ساز تشکر 
کرد و گفت: کمک هــای 4۰ هزار میلیارد ریالی خیرین 
مدرسه ساز در سال جدید به بیش از ۸۰ هزار میلیارد ریال 

رسیده است.
یادآور می شود: همزمان با آغاز سال تحصیلی و کلاس 
اولی شدن زینب بلباســی فرزند خردسال شهید محمد 
بلباسی شهید مدافع حرم، استاندار مازندران پدرانه از خانه 

شهید بلباسی فرزندش زینب را تا مدرسه همراهی کرد.

مدیرعامل شرکت آبفای مازندران:

تصفیه خانه آب دراسله ۷۰ درصد پیشرفت فیزیکی دارد 

معاون وزیر آموزش و پرورش:

رتبه بندی فرهنگیان مصوب شد

 D توزیع رایگان ویتامین

برای دانش آموزان 



محمدرضا فلاحتگر   در حاشیه بازدید از روند پیشرفت 
پروژه کتابخانه مرکزی رشت، با اشاره به جدیت مجموعه 
اداره کل راه و شهرسازی استان گیلان برای اتمام مراحل 
تکمیل مذکور، اظهار کرد: کتابخانه مرکزی رشت بزرگترین 

پروژه فرهنگی شمال کشور محسوب می شود.
 وی اعتبار هزینه شــده برای پیشرفت این پروژه را تا 
امروز ۸۰۰ میلیارد ریال برآورد کرد و متذکر شد: مجموعه 
راه و شهرسازی استان برای ادامه روند تکمیل کتابخانه در 

صورت اختصاص اعتبار مورد نیاز آمادگی دارد.
 سرپرست اداره کل راه و شهرسازی گیلان همچنین 
با بیان اینکه تکمیل کامل این مرکز فرهنگی جزو اولویت 
های اصلی راه و شهرسازی استان بوده و تمام ظرفیت های 
اجرایی مجموعه برای به ثمر رسیدن پروژه فعال هستند، از 
مسئولان استان خواست تا برای تحقق اهداف فرهنگی، 
نقش جدی تری در هم افزایــی و همراهی در این حوزه 

ایفا کنند.
 یاسر تقوی، مدیرکل کتابخانه های عمومی گیلان نیز 
در این بازدید ضمن ارائه توضیحاتی در خصوص پیش بینی 
ارائه ۵۰ خدمت کتابخانه ای در این مرکز بزرگ فرهنگی، از 
فرایند آماده سازی و تهیه تجهیزات کتابخانه مرکزی رشت 
با اعتبارات تخصیص یافته از ســوی نهاد کتابخانه های 

عمومی کشور خبر داد.
 آماده تکمیل پروژه کتابخانه مرکزی رشت هستیم

 وی با بیان اینکه بخش های در نظر گرفته شــده در 
این مجموعه فرهنگی جزو بهترین فضاهای ویژه فرهنگی، 
هنری و آموزشی در استان گیلان خواهد بود، بر ضرورت 
تعامل بین دستگاهی به ویژه از سوی مدیریت شهری شهر 

رشت برای تحقق وعده استاندار گیلان تاکید کرد.
 این مسئول فرهنگی مشکلات برجای مانده برای رفع 
موانع موجود در مسیر بهره برداری کامل را قابل رفع دانست 
و عنوان کرد: اداره کل کتابخانه های عمومی استان گیلان 
به عنوان بهره بردار پروژه کتابخانه مرکزی از همه ظرفیت 

های خود برای ایجاد هم افزایی میان دستگاه های متولی 

امر بهره خواهد برد.

 به گزارش ایســنا، کتابخانه مرکزی شــهر رشت با 
اســکلت بتنی در شش طبقه با مساحت ۸۱۵۳ مترمربع و 
دارای بخش های مختلفی چون سالن آمفی تئاتر، مخزن 

کتاب، سالن های مطالعه مجزا ویژه آقایان و خانم ها، سالن 
جلسات، بخش مطالعه ســالمندان، اتاق علم، ساختکده، 
گالری نمایش، سالن های اجتماعات و کنفرانس، بخش 

ویژه گویا و بریل، بخش کتب مرجع، بخش امانت، بخش 
ویژه و مستقل کودک، بخش ویژه مطالعه محققین، بخش 

اداری کتابخانه و مرمت و آماده سازی کتاب می باشد. 
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اســتاندار گیلان بــا تاکید بر ضــرورت توجه تمامی 
دستگاه های مرتبط از جمله بانک ها به طرح نهضت ملی 
مسکن گفت: هیچ مانعی نباید بر سر راه اعطای تسهیلات 
بانکی در اجرای این طرح در گیلان باشد و مسئولان بانک 

ها باید همه تلاش خود را برای رفع این موانع انجام دهند.
  اسدالله عباسی پس از پایان جلسه شورای عالی مسکن 
که به صورت ویدیو کنفرانسی با حضور رئیس جمهور برگزار 
شد در استانداری گیلان با تاکید بر ضرورت مشارکت هر 
چه بیشتر بانک ها در طرح نهضت ملی مسکن اظهار کرد: 
بانک ها باید در حوزه ارائه تسهیلات در طرح نهضت ملی 

مسکن شفاف سازی کنند.
 وی از بانک های دولتی و خصوصی استان خواست تا 
جلسه ای مشترک با هدف ارائه راهکارهایی برای سرعت 
بخشی، تسهیل و شفاف سازی در ارایه تسهیلات بانکی به 
متقاضیان در اجرای طرح نهضت ملی مسکن داشته باشند.

 استاندار گیلان با تاکید بر اینکه مدیران تمامی بانک 
هــا اعم از دولتی و خصوصی باید به وظایف خود در طرح 
نهضت ملی مسکن توجه کنند، خاطر نشان کرد: مدیران 
استانی نیز باید این مهم را در اولویت قرار داده و به وظایف 

خود در این حوزه عمل نمایند.
 وی در ادامه با اشاره به اجرای طرح کشوری مشاوران 
امــلاک در گیلان با همکاری دســتگاه هایی اعم از اداره 
کل راه و شهرسازی، سازمان صمت، تعزیرات حکومتی و 
اتاق اصناف خاطر نشــان کرد: این طرح اقدام خوبی برای 
جلوگیری از افزایش قیمت ها و نظارت بر فعالیت مشاوران 

املاک است که باید با جدیت ادامه یابد.
 نماینده عالی دولت در گیلان با بیان اینکه بیش از ۹۰ 
درصد مشاوران املاک خود خود دلالی می کنند، اضافه کرد: 
دلالان خرید و فروش زمین به هیچ وجه برای راه انداختن 
کار مردم تلاش نمی کنند از این رو نظارت ها اهمیت بسزایی 

دارد.
 وی شناســایی خانه های خالی و مالیات بر آنهار را کار 
بااهمیتی عنوان کرد و ادامه داد: بر اساس گزارش های ارائه 
شده کشوری، صاحبان برخی از خانه های خالی برای اجاره 

واحدهای مسکونی اقدام کردند.
 نماینده عالی دولت در گیلان با اشاره به برنامه واگذاری 
زمین به خانواده های دارای سه فرزند و بیشتر خاطر نشان 
کرد: واگذاری زمین به افراد واجد شرایط در روستاهای استان 

جزو برنامه ها باشد تا افراد به زادگاهشان سوق داده شوند.
 وی در بخش دیگری از سخنان خود با تاکید بر ضرورت 
توجه به موضوع بافت های فرســوده و مسکن خودمالکی 
اظهار کرد: مسکن مهر در استان گیلان باید هر چه سریعتر 
سر و سامان داده شود، سقف تعهدات قانونی در این بخش 

تکمیل شده است.
 استاندار گیلان با بیان اینکه باید از ظرفیت پیمانکاران 
استفاده شود، اضافه کرد: به پیمانکاران ضعیف نیز تذکر داده 
شود تا به تعهدات خود عمل کنند، هیچ بهانه ای برای انجام 

ندادن تعهداتشان پذیرفتنی نیست.
 عباسی از بخش های و دستگاه های مختلف زیرساختی 
اعم از آب، برق و گاز نیز خواست همکاری های لازم در این 
حوزه را داشته باشند و در صورت بروز مشکل اعلام کنند تا 

برای رفع مساله کمک شود. 

استاندارگیلان:

هیچ مانعی نباید در اعطای تسهیلات 
بانکی نهضت ملی مسکن باشد 

سرپرست اداره کل راه و شهرسازی گیلان، با بیان اینکه تکمیل کامل کتابخانه مرکزی رشت جزء اولویت های اصلی راه و شهرسازی استان گیلان است، گفت: تمام ظرفیت های 
اجرایی راه و شهرسازی برای به ثمر رسیدن پروژه فعال هستند. 

آماده تکمیل پروژه کتابخانه مرکزی رشت هستیم 

گزارش       خبر

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار گیلان با اشاره 
بــه نقش مهم خانواده و ضرورت توجه به این مهم گفت: 
تقویت خانواده، آموزش و پرورش موجب کاهش آسیب های 

اجتماعی می شود.
  محمد جلایی در کارگروه اجتماعی، فرهنگی و شورای 
اجتماعی گیلان اظهار کرد: ریشه های آسیب های اجتماعی 
از تضعیف خانواده و آموزش و پرورش آغاز و در دانشگاه ها 
تقویت می شــود اینها مواردی است که باید به طور جدی 

مورد توجه قرار گیرد.
 وی، بی اعتقادی و کنارگذاشتن دین را یکی از دلایل 
بروز آسیب های اجتماعی عنوان کرد و افزود: هنوز از موضوع 
۲۰۳۰ در آموزش و پرورش رها نشده ایم که تغییر محتوای 
کتاب های درســی و حذف برخی از موضوعات تاریخی از 

کتاب های دانش آموزان دغدغه ای جدی شده است.
 معاون اســتاندار گیلان در ادامه با اشــاره به موضوع 
طلاق های توافقی خاطر نشان کرد: مواردی از طلاق های 
توافقی ناشی از برخی حمایت ها در صندوق های اجتماعی 

است که این مهم باید مورد توجه قرار گیرد.
 وی اضافه کرد: آمار برخی از طلاق ها در گیلان مربوط 
به استان های دیگر بوده که در این استان ثبت شده ضمن 
اینکه برخی از زوجین گیلان برای طلاق به استانی دیگر 

می روند.
 وی اظهار کرد: در دولت سیزدهم اولویت اجتماعی بر 
سیاسی و امنیتی فزونی یافته به طوری که موضوع احیاء 
حوزه اجتماعی در وزارت کشــور و شاید بیرون از آن این 
وزارت خانه در قالب یک سازمان اجتماعی مستقل دنبال 
می شــود که در ۲ دیدار با وزیر کشــور که یک نشست با 
حضور ارکان اســتان و دیگری معاونان سیاسی، امنیتی و 
اجتماعی ۳۱ استان کشور انجام شد هر هر ۲ جلسه حول 

محور اجتماعی برگزار گردید.
 معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری گیلان با 
اشاره به راه اندازی مرکز رصد آسیب های اجتماعی در کشور 
خاطر نشــان کرد: تجهیز مرکز رصد و پایش آسیب های 
اجتماعی و تجهیز آن برای دستیابی به آمار یکسان و پرهیز 

از آمارهای متفاوت اهمیت بسزایی دارد.

 علایی با اشاره به توطئه همیشگی دشمنان و تاکید بر 
هوشیاری آحاد مردم در این ارتباط بیان کرد: طراحی دشمن 
فاســد کردن جامعه اسلامی اســت البته نقشه های آنان 
همواره نقش بر آب است همانطور که در سالگرد اغتشاشات 

سیلی محکمی از مردم خوردند.
 مدیر کل اجتماعی و فرهنگی استانداری گیلان نیز در 
این کارگروه گفت: شورای اجتماعی استان متناظر با شورای 
اجتماعی کشور تشکیل می شود که مدیران کل باید در این 
جلسات حضور یابند و به اهمیت این نشست ها توجه کنند.

 محمدتقی نیازمند اظهار کرد: رصد آخرین آسیب های 
اجتماعی یکی از مهمترین مواردی اســت که در جلسات 
کارگروه اجتماعی، فرهنگی و شورای اجتماعی گیلان دنبال 
می شود از اینرو این مهم باید به مدیران کل مربوطه هم 

تاکید شود.
 وی با اشــاره بــه راه اندازی مرکز رصد آســیب های 
اجتماعی و اهمیت فعالیت آن خاطرنشان کرد: طی سال 
های اخیر شاهد پراکندگی در حوزه آسیب های اجتماعی و 
متولیان آن بوده ایم که این رو راه اندازی این مرکز اهمیت 
زیادی دارد و آمارهایی که به صورت رسمی توسط برخی 
از نهادها و دستگاه ها استخراج می شود به مراجع تصمیم 

گیری ارائه خواهد شد. 

سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان 
گفت: در اجرای طرح کاشت یک میلیارد اصله نهال، کشت 
هشــت میلیون اصله نهال در ســال جاری در این استان 

هدف گذاری شده است.
 سید مازیار رضوی  با بیان اینکه تولید نهال برای اجرای 
این طرح سال گذشته انجام شده و کاشت آن امسال انجام 
می شود، اظهار کرد: سهم تولید نهال ۹ میلیون اصله بوده 

که محقق شده است.
 وی با بیان اینکه سالانه ۱۲ میلیون اصله نهال در استان 
گیلان تولید می شود، اضافه کرد: برای کاشت نهال در هر 
سال معمولا تولید درختچه سال قبل از آن انجام می شود از 
این رو سال گذشته هشت میلیون و ۲۵۳ هزار و ۴۰۰ اصله 
نهــال در بخش خصوصی)مردمی( و چهار میلیون و ۳۳۲ 

هزار اصله نهال توسط بخش دولتی تولید شده است.
 سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان 
خاطر نشــان کرد: کاشت نهال در هر سال تقریبا از دیماه 
آغاز و تا اواخر فروردین ادامه می یابد بر این اساس کاشت 
هشت میلیون اصله نهال در اجرای طرح کاشت یک میلیارد 
اصله نهال در کشور از سال جاری در استان آغاز شده است.

 وی با بیان اینکه سال جاری برای توسعه زراعت چوب 

کاشت هفت میلیون و ۴۰۰ هزار اصله نهال در استان گیلان 
پیش بینی شده است، خاطر نشان کرد: این میزان زارعت 
چوب در ۶ هــزار و ۷۲۰ هکتار دولتی و خصوصی پیش 

بینی شده است.
 سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان 
اظهار کرد: بیشــتر تولید نهال و زراعت چوب اســتان در 
شهرستان های صومعه سرا و آستانه اشرفیه انجام می شود 
ضمن اینکه زراعت چوب و نهال های تولیدی اســتان ۸۰ 

درصد از گونه صنوبر بومی است.
 وی با اشاره به اجرای طرح کشوری کاشت یک میلیون 
اصله نهال در تمام استان های کشور اضافه کرد: این طرح 

طی چهار سال “۱۴۰۶ - ۱۴۰۲” باید اجرایی شود که طی 
این مدت سهم گیلان کاشت ۳۲ میلیون اصله نهال است.

 رضوی با بیان اینکــه مردم در بخش زراعت چوب و 
کاشت و تولید نهال به صورت خودجوش مشارکت می کنند، 
اظهار کرد: از دستگاه های مختلف انتظار است که در اجرای 

این طرح همکاری لازم را داشته باشند.
 وی با اشاره به امضاء تفاهمنامه با برخی از دستگاه ها 
برای توســعه فضای سبز خاطر نشان کرد: نهال از سوی 
اداره کل منابع طبیعی و ابّخیزداری رایگان در اختیار آنان 
قرار می گیرد البته حداقل قبل از شروع فصل کاشت نهال، 
محل مدنظر برای این کار را به منظور بارگذاری در سامانه 

اعلام کنند.
 سرپرست اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری گیلان 
با اشاره به نقش مهم مردم برای حفاظت از منابع طبیعی و 
مشارکت آنان در امر مهم درختکاری اضافه کرد: درختکاری 
علاوه بر حفظ محیط زیست و کاهش آلودگی هوا، توسعه 

فضای سبز و سرسبزی را به همراه دارد.
 استان گیلان به عنوان خطه سرسبز کشور دارای حدود 

۵۶۵ هزار هکتار جنگل و ۲۲۴ هزار هکتار مرتع است. 

رئیس اداره عمران اداره کل بنادر و دریانوردی گیلان با بیان 
اینکه روند کاهشــی تزار آب دریای خزر در ادامه فعالیت مجتمع 
بندری انزلی تاثیری ندارد، گفت: این مجتمع بندری بر روی یک 
کانال طبیعی احداث شــده و کشتی های تناژ پنج تا هفت هزار 
تن می توانند در اسکله های شــماره ۱۱ و ۱۲ و ۱۳ این مجتمع 

پهلوگیری کنند.
 شــهرام نواری  اظهار کرد: مطالعات انجام شــده توســط 
کشورهای اروپایی و حاشــیه دریای خزر و نیز کشورمان نشان 
می دهد آب دریای خزر طی ۳۰ تا ۵۰ ســال آینده کاهش زیادی 

خواهد داشت.
 وی اضافه کرد: شــرایط مجتمع بندری انزلی به دلیل آنکه 
برروی کانال طبیعی احداث شده متفاوت خواهد بود و بندرانزلی 
تنها بندری است که با لایروبی بطور کامل خشک نخواهد شد 
و تمهیداتی که این بندر می تواند انجام دهند ایجاد عمق لازم از 

طریق لایروبی است.
 نواری تصریح کرد: اسکله های جدید۱۱، ۱۲ و ۱۳ این بندر 

طوری طراحی شــده اند که اگر پای اســکله تا عمق ۲ متر هم 
لایروبی شود مشکلی برای سرشمع های آن ایجاد نمی کند و این 
اسکله ها ایستایی لازم را دارند و کشتی های تناژ پنج تا هفت هزار 

تن می توانند در این مجتمع بندری پهلوگیری کنند.
 وی با بیان اینکه در مطالعات انجام شــده برای اسکله های 
جدید مجتمع بندری انزلی کشتی های نسل آینده نیز پیش بینی 
شده اند، گفت: در این اسکله ها زیرساخت ها کامل بوده و تاسیسات 
زیربنایی مانند آب، برق و جرثقیل مستقر است و درصورت پسروی 

آب دریای خزر در این بندر مشکلی نخواهیم داشت.
 رئیس اداره عمران اداره کل بنادر و دریانوردی گیلان در مورد 
بنادر کاسپین و آستارا نیز گفت: این بنادر به تناسب پسرفت آب 
دریای خزر باید موج شــکن های خود را تغییر دهند که نیازمند 
سرمایه گذاری بســیار بالایی در این زمینه خواهد بود که شاید 

اقتصادی نباشد.
 نواری، یکی از ویژگی های مجتمع بندری انزلی را احداث موج 
شکن های جدید اعلام کرد و افزود: این موج شکن ها در عمق ۱۲ 

متری احداث شده اند که با پسروی یک متر و ۸۰ سانتیمتری آب 
دریای خزر همچنان ۱۰ متر آب دارند، این مساله نوید بخش آن 

است که این مجتمع بندری در محل مناسبی احداث شده است.
 وی خاطر نشان کرد: شاید نگهداری بنادر قدیمی درصورت 
پســرفت آب با لایروبی مداوم چندان اقتصادی نباشــد اما باید 
مطالعات جامعی درمورد پروسه کاهش تراز آب دریای خزر تا ۵۰ 

سال آینده انجام شود. 

معاون استاندار گیلان:

تقویت خانواده و آموزش و پرورش از آسیب های اجتماعی می کاهد 

هشت میلیون اصله نهال تا پایان سال در گیلان کشت می شود 

روند کاهشی آب دریای خزر تاثیری برفعالیت مجتمع بندری انزلی ندارد

رییس گروه بهبود تغذیه جامعه معاونت بهداشتی دانشگاه 
علوم پزشکی گلستان گفت: طبق بررسی های صورت گرفته 
۷.۱۱ درصد جمعیت دانش آموزی استان از اول ابتدایی تا پایه 
دوازدهم درگیر معضل چاقی و ۱۱.۵۷ درصد درگیر معضل اضافه 

وزن هستند.
 فرهاد لشکر بلوکی  طبق نمونه های وزنی و رشدی، چاقی 
بین سه تا پنج درصد دانش آموزان را طبیعی دانست و اظهارکرد: 
این عدد هم بیشــتر باید مربوط به افراد با مشــکلات ناتوانی 

جسمی، هرمونی و یا ارثی باشد.
 وی افــزود: هم اینک روند چاقی در میان دانش آموزان به 
ویژه در مقطع دبیرســتان به دلایلی از جمله کاهش تحرکات، 
تغذیه نامناســب و همچنین افزایش تمایل به سمت مصرف 

غذاهای آماده و فست فود روبه رشد است.
 رییس گروه بهبود تغذیه جامعه معاونت بهداشتی دانشگاه 
علوم پزشــکی گلستان گفت: خیلی از دانش آموزانی که پدر و 
مادری چاق دارند با احساس عادی بودن اضافه وزن و همچنین 
مقایسه خود با آنان مصرف غذایی شان را افزایش می دهند لذا 
با همکاری کارشناسان بهداشتی ســعی در آگاه سازی بیشتر 

خانواده ها نسبت به این موضوع داریم.
 لشکر بلوکی ادامه داد: بر اساس بررسی  حدود ۴۵۰ مدرسه 
در استان گلستان در ســال تحصیلی ۱۴۰۱-۱۴۰۲، با رعایت 
نشدن دستورالعمل تغذیه ســالم در نیمی از این مدارس اقلام 

خوراکی غیرمجاز در بوفه ها عرضه می شد.
 وی افزود: این روند باعث تغییر الگوی تغذیه دانش آموزان 
به سمت مواد غذایی با کالری بالا و شوری و شیرینی زیاد شد 
که نتیجه آن در بلند مدت افزایش چاقی و ایجاد مشکلات قلبی 

و عروقی خواهد بود.
 لشکر بلوکی گفت: از ۱۵ مهر تا ۳۰ آبان امسال پایش فشرده 
با همکاری آموزش و پرورش از مدارس ســطح استان گلستان 
برای بررسی رعایت دستورالعملی تغذیه سالم و شناسایی دانش 

آموزان دچار مشکل چاقی و مداخله به موقع انجام می شود.
 ۴۱۷ هزار دانش آموز سال تحصیلی ۱۴۰۲-۱۴۰۳ را در سه 
هزار مدرسه استان گلســتان آغاز کردند و در مجموع ۲۴ هزار 
نیروی فرهنگی شــامل ۱۹ هزار معلم و پنج هزار کادر مدرسه 

مسوولیت آموزش و نظارت بر عملکرد آنان را برعهده دارند. 

۷.۱۱ درصد دانش آموزان 
گلستانی چاق هستند 

فرماندار گرگان با بیان اینکه در ســال جاری چهار 
مدرســه به فضای آموزشــی شهرســتان اضافه شد، 
گفت: فضاهای آموزشــی در گرگان نســبت به دیگر 

شهرستان های استان کم تر است.
 اسماعیل نادری  در جمع خبرنگاران ضمن تبریک 
آغاز سال تحصیلی جدید، اظهار کرد: تعلیم و تربیت دو 
اصل مهم در زندگی بشــر هستند که با گذشت زمان، 

شکل جدید به خود گرفته است.
 وی بــا بیان اینکه هم اکنون در دوران پســاکرونا 
قرار داریم و دانش آموزان همانند دوران پیش از شــیوع 
بیماری کرونا به شکل حضوری و بدون محدودیت در 
کلاس های درس حاضر می شوند، ادامه داد: از هفته های 
گذشته، تمهیدات لازم برای آغاز سال تحصیلی جدید 
در شهرستان گرگان اندیشیده شــد تا دانش آموزان و 

خانواده ها با کمترین دغدغه به مدرسه بروند.
 فرماندار گرگان با تأکید بر اینکه تصمیمات جدید 

در شورای ترافیک شهرستان اتخاذ شد تا بار ترافیکی 
کوچه ها، خیابان ها و معابر عمومی شــهر کاهش یابد، 
افزود: با یــک طرفه کردن برخی خیابان های اصلی و 
فرعی شــرایط حضور دانش آموزان در مدارس و تردد 
سرویس های مدارس را در شهر گرگان تسهیل کردیم.

 وی با اشاره به اینکه رقمی معادل ۵۳۰ میلیارد ریال 
برای نوسازی و استحکام بنای مدارس شهرستان گرگان 
اختصاص یافت، خاطرنشــان کرد: متأسفانه فضاهای 
آموزشی در گرگان نسبت به شهرستان های دیگر استان 
کم تر است و به همین دلیل برخی از مدارس در دو نوبت 

خدمات آموزشی می دهند.
 نادری از تلاش های مســتمر آموزش و پرورش و 
دیگر دست اندرکاران استان گلستان و شهرستان گرگان 
برای کاهش مشــکلات فضای آموزشی در مرکز این 
استان شمالی خبر داد و اضافه کرد: در سال تحصیلی 
۱۴۰۳ - ۱۴۰۲ چهار مدرســه در دو نوبت تحصیلی به 

ظرفیت مدارس شهر گرگان اضافه می شود.
 وی با اشاره به مصوبه اعلام شده، نرخ جدید کرایه 
سرویس مدارس برای انواع خودروها در سال تحصیلی 
جدید، تصریح کرد: برای هر کدام از انواع وسایل نقلیه 
اعم از مینی بوس، ون، خودروهای کلاس ۱۳۰۰ )پراید، 
تیبا، ساینا و تیبا ۲( و خودروهای کلاس ۱۶۰۰ )سمند و 
پژو( نرخ مشخص تعیین و توسط سازمان حمل و نقل 

شهرداری گرگان اطلاع رسانی شده است. 

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی گیلان از افزایش 
تعداد خانه های بهداشــت کارگری در گیلان خبر داد و 
گفت: در استان ۳۹ خانه بهداشت کارگری فعال بود که 
طی ۶ ماه گذشته با افزودن هفت خانه جدید این تعداد به 

۴۶ مورد افزایش یافته است.  
 ســیاوش آقاجانی اظهار کرد: طبق ماده ۱۴۷قانون 
کار دولت مکلف اســت خدمات بهداشــتی و درمانی را 
برای کارگران وکشــاورزان مشمول این قانون و خانواده 
آنها فراهم ســازد در این راســتا خانه بهداشت کارگری 
در کارگاه های مشــمول با جمعیــت ۵۰ تا ۵۰۰ نفر به 
منظورحفظ سلامت کارگران و پیشگیری ازبیماری شغلی 

و بروزحوادث درمحیط کار ایجاد می شود.
وی ادامه داد: پیش از این استان گیلان ۲۱ ایستگاه 
بهگر وکانون یاریگران داشت که با اضافه شدن ۹ مورد 
دیگر این تعداد به ۳۰ ایســتگاه بهگر وکانون یاریگران 

رسید.
 این ایستگاهها با هدف پیشــگیری از آسیب های 
اجتماعی و ارتقاء ســلامت روانی، اجتماعی جامعه کار 
و تولید در بنگاه های اقتصادی دارای ۱۰تا ۴۹ شــاغل 
ایجاد می شود و فضای کوچکی ازکارگاه است که قفسه 

نگهداری وسائل و برانکارد تاشو درآنجا قرار داده می شود.
آقاجانی تصریح کرد: از ابتدی امسال تا پایان شهریور 
ماه مقرری بیکاری هفت هزار و ۲۶۸ کارگر در این استان 
برقرار شده است درحالی که در مدت مشابه سال گذشته 

این تعداد هفت هزار و ۲۱۵ نفر بوده است.
وی گفــت: ایــن اداره کل باهمــکاری ادارات کل 
بهزیســتی و آموزش وپرورش اســت در ۶ ماه نخست 
سال جاری ۱۵ کودک شــاغل دراماکن حوزه کارگری 
و کارخانجات واحدهای تولیدی را به منظور بهره مندی 
از حمایت های دستگاه های متولی شناسایی کرده و به 

چرخه آموزش بازگردانده است. 

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی 
گلستان از توزیع ۴۰ هزار تن بذر گندم در گلستان خبر داد.

  علی اکبر مهقانی با بیان اینکه این روزها زمان خوبی 
برای آماده کردن بســتر کشت محصولات پاییزه است 
اظهار کرد: اکنون ۴۰ هزار تن بذر گندم، ۳۵۰ تن بذر کلزا 
و ۵ هزار تن بذر جو برای کشت پاییزه فراهم کرده ایم و 

کشاورزان نگران بذر مورد نیاز خود نباشند.
 وی افزود: میزان استاندار استفاده از بذر گندم در هر 
هکتــار ۱۸۰ کیلوگرم و در اراضی کلزا ۴ کیلوگرم در هر 

هکتار است.
 معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی 

گلستان گفت: امسال پیش بینی می شود در ۳۵۰ تا ۳۷۰ 
هزار هکتار از مزارع گلستان گندم، در ۵۰ تا ۷۰ هکتار کلزا 

و در ۶۰ هزار هکتار جو کاشته شود. 

فرماندار گرگان عنوان کرد:

کمبود فضای آموزشی در گرگان 

۴۶ خانه بهداشت کارگری در گیلان فعال شد  

۴۰ هزار تن بذر گندم در گلستان توزیع می شود 
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گروه ایرنا زندگی - کشــور در ۱۰ ســال گذشــته با 
بحران های جمعیتی همزمانی روبه رو بوده که کارشناسان 
نتایج آن را ســونامی سالمندی در ۲۰ سال آینده می دانند. 
تمایل زوج ها به زندگی بدون فرزند یا تنها یک فرزند، نرخ 
بالای مهاجرت جوانان، کم شــدن آمار ازدواج با توجه به 
شــرایط ناپایدار اقتصادی، افزایش آمار طلاق و تمایل به 
زندگی مجردی در بین جوانان و میانســالان سبب بروز 
تغییرات جمعیتی فاحش در ایران شده است .رشد جمعیت 
کشور اکنون از ۲۵ سال گذشته نیز پایین تر آمده و طبق 
نظر پژوهشگران کشور تا سه دهه دیگر به انفجار سالمندی 

می رسد.
جمعیتایرانباشتابروزافزونروبهپیریمیرود

 شاید دقیق ترین ارزیابی جمعیتی کشور در سال های 

گذشته توســط مجله معتبر انگلیسی زبان لنست منتشر 
شده باشد. مجله ای که از نظر ضریب تاثیرگذاری در بین 
مجلات مشــهور دنیای پزشــکی رتبه دوم بعد از ژورنال 

پزشکی نیوانگلند را دارد.
 لنست درباره رشد جمعیت کشور نوشت: »ایران در روند 
پیری جمعیت با شتاب روزافزونی رو به رو است به طوری 
که در سال ۲۰۲۲ نسبت افراد بالای ۶۰ سال در ایران از ۱۰ 
درصد کل جمعیت فراتر رفته است، در عین حال نرخ رشد 
جمعیت ایران ۷/۰ است که این میزان کمترین نرخ رشد 

جمعیت در آمار های ۲۵ سال گذشته بوده است.«
 لنســت از آلمــان، ایتالیا و ژاپن به عنــوان پیرترین 
کشــورهای جهان یاد کرده و آینده دو دهه آینده ایران را 
همراه با چالش های دوره سنی سالمندی پیش بینی کرده 
است: »در راستای چالش های سالمندی در ایران، سالمندان 
مجرد یا تنهایی هستند که در خانواده هایی با ابعاد کوچک تر 
زندگی می کنند. در حال حاضر حدود ۳۰ درصد از سالمندانی 
که به تنهایی زندگی می کنند در سنین ۸۰  و بالاتر هستند.«

 این مجله معتبر انگلیسی زبان همچنین به ریشه های 
ایجاد انفجار جمعیت ســالمندی در ایران اشــاره کرده و 
مهاجــرت جوانان و عــدم تمایل به بچه دار شــدن را از 

مهمترین دلایل پایین آمدن نرخ موالید در ۱۰ سال گذشته 
عنوان کرده است.

چالشهایسالمندی
 به گفته رییس انجمن سالمندان ایران اکنون ۸۰ هزار 
ســالمند مجرد داریم اما در آینده نزدیــک این رقم به ۲ 
میلیون ۵۰۰ هزار نفر خواهد رسید. »دلبری«رییس انجمن 
علمی سالمندان می گوید که چالش های متعددی در مسیر 
سیاســت های جوانی جمعیت وجود دارد. مردم این باور را 
ندارند که با تولد یک کودک از آنها حمایت صورت بگیرد 
و با این شرایط بد اقتصادی بیشتر زوج های جوان تمایل به 

داشتن یک فرزند دارند.«
 رییس انجمن ســالمندی یادآورد می شود که در دهه 
۶۰ هم تشویق به فرزندآوری بی برنامه صورت گرفت چرا 
که برای آینده آن جمعیت برنامه ای نداشتیم. مانند اکنون 
که برنامه ای برای دوره سالمندی این جمعیت وجود ندارد 
و تا ۲۰ ســال آینده چالش های دوره سالمندی تبدیل به 
اصلی ترین مسائل حوزه جمعیتی و بهداشت و درمان کشور 

خواهد شد.«
تجردگراییتهدیدجدیبرایدورهسالمندی

 جمعیت قابل توجهی از میانسالان اکنون مجرد هستند 

و هیچ برنامه ریزی برای دوره سالمندی آن ها نشده است. 
»دکتر احمــد دلبری« می گوید که در حال حاضر نگرانی 
برای سالمندان به مرحله بحران نرسیده است. سالمندان ما 
در خانواده زندگی می کنند و فرزندانی دارند اما با ادامه روند 
در اولویت قرار نگرفتن ازدواج جوانان، تمایل به تجردگرایی 
و همچنین افزایش آمار طلاق کشــور در دو دهه آینده با 
بحران روبرو خواهد شد: »این موضوع نظام درمان کشور 
را متحول خواهد کرد. همچنین مســئله بیمه سالمندان، 
پرداخت حقوق به آنها و چالش های دیگر نیز به تبع افزایش 
این جمعیت باید در دستور کار دولت قرار بگیرد. اکنون هیچ 
نوع زیرســاخت اجتماعی و فرهنگی یا درمانی برای این 
چالش بزرگ در نظر گرفته نشده است و روند سریع پیری 
جمعیت در ایران و پیامدهای آن در صورت نبود برنامه ریزی 

درست ما را غافلگیر خواهد کرد.«
تاسال۱۴۳۰جزونخستینکشورهایپیرجهان

خواهیمبود
 اکنون ۱۱ درصد از جمعیت کشور را سالمندان تشکیل 
می دهند. این در حالی است که بسیاری از میانسالان ما در 
مرحله گذار به سالمندی هستند. یعنی تا دو دهه آینده این 
جمعیت ۱۱ درصدی به بیش از ۳۰ درصد از کل جمعیت 

خواهد رســید و در ســال های بعدتر آن با انفجار جمعیت 
سالمندی نظیر آنچه در دهه ۶۰ و بعد از آن با رشد جمعیت 

کودکان رو به رو بودیم، مواجه خواهیم شد.
 »محمد ابراهیم پیرانی«پژوهشگر و جامعه شناس در 
این باره می گوید که تهدید جدی این است که در دو دهه 
آینده دیگر هیچ تناســبی میان نرخ موالید و نرخ مرگ و 
میر وجود نخواهد داشت: »متاسفانه با شرایط فعلی و عدم 
فرهنگ ســازی و تسهیل نکردن امر مهم ازدواج جوانان، 
شــاهد کاهش بی سابقه نرخ موالید هستیم. سال ها پیش 
موازنه ای بین نرخ موالید، جمعیت میانسال و نرخ جمعیت 
ســالمندان و به تبع آن نرخ مرگ و میر وجود داشت که 
این روند با شروع دهه ۹۰ دستخوش تحولات جدی شد. 
بسیاری از زوج ها به تک فرزندی تمایل پیدا کردند و نسل 
بعدی آنها که اقدام به ازدواج کردند حالا تمایلی به بچه دار 
شدن ندارند. نبود کار، نوســانات پی در پی اقتصادی و از 
دسترس خارج شدن نیازهای ابتدایی مانند تامین مسکن 
و درآمد ثابت برای جوانان باعث تشدید این وضعیت شده 
است. به همین دلیل است که ما با ادامه همین روند تا سال 
۱۴۳۰ به طور قطع در فهرســت نخستین کشورهای پیر 

جهان خواهیم بود.« 

گاهی آواها علائم اشاره ای می شــوند که از میان انگشتان 
دســت حرف ها را بیان می کنند؛ روش و شــیوه ارتباطی برای 
گروهی خاص که از نظر شــنیداری با دیگران متفاوت اند و باید 
بدون کلام و گفت وگوی بدون صوت، حرف هایشان را به صورت 

علائم تصویری انتقال دهند.
مهدیه مهدویان در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به روز جهانی 
»زبان اشاره« گفت: زبان اشاره، براساس نوع گویش و لهجه در 
هر منطقه ای متفاوت است، چراکه کلام هر منطقه ای تفاوت دارد 
اما باوجود ایــن گویش های متفاوت در ایران، همه ایرانیان یک 
زبان مشــترک ملی همچون زبان فارسی دارند و از همین رو در 
زبان اشــاره ایرانی برای ناشنوایان یک زبان مشترک مثل زبان 

فارسی وجود دارد.
 مدیرعامل انجمن ملی زبان اشاره ایران گفت: آنچه که میان 
ناشنوایان مطرح است، اشاره دستی است و الفبای گویای باغچه بان 
با زبان اشاره تفاوت دارد. در واقع الفبای گویای باغچه بان، برای 
آموزش کلمات است اما اشاره دستی، زبان افراد ناشنواست که در 
هر کشور و موقعیتی متفاوت است، هرچند که برخی اشارات در 
سطح دنیا مشترک و به صورت بین المللی بین ناشنوایان یکسان 

هستند.
 مهدویان تصریح کرد: ســال های گذشــته، زبان اشاره به 
رسمیت شــناخته نمی شــد، اما به دنبال برگزاری جلساتی که 

انجمن های ناشنوایان با ســازمان آموزش و پرورش استثنایی و 
سازمان بهزیستی برگزار کردند، در نهایت از چند سال اخیر، این 
زبان تایید و در ایران به رسمیت شناخته شده است، البته ما به دنبال 

تاییدات بیشتر قانونی هستیم.
 مدیرعامل انجمن ملی زبان اشــاره ایــران در ادامه، ضمن 
تاکید بر لزوم گسترش زبان اشاره در جامعه گفت: افراد شنوا باید 
به زبان اشاره مسلط باشند، کما اینکه تمامی ناشنوایان هم باید 
تلاش کنند تا به یکســری اطلاعات معنایی در بین افراد شنوا 
آگاه باشند. در حال حاضر در مدارس استثنایی برای آموزش گروه 
دانش آموزان دارای آسیب شنوایی از زبان اشاره به همراه لبخوانی 

استفاده می شود.
 وی ادامه داد: به طور کلی در آغاز دوران زبان آموزی کودکان 

بلد نیســتند صحبت کنند اما زمانی که به مراحل رشدی زبان و 
گویش می رسند به طور اتفاقی به یکسری از ارتباطات و اتفاقات 
کلامی یا اصواتی که تولید می شود، می رسند و سپس متوجه صدا 
می شوند و آن را تقلید می کنند. با طی شدن مراحل رشدی کم کم 
یاد می گیرند کلمات را بیان  کنند اما در گروه کودکان ناشنوا متفاوت 
است. آنها توانایی شنیدن صوت را ندارند تا آن را تقلید و بیان کنند، 
بلکه برای برقراری ارتباط در ازای بیان این صوت شروع به بیان 
علائم و اشارات می کنند زیرا زبان اشاره، مفهومی از تصاویر کلمات 
است، اشاراتی که نمایی از ارتباطات تصویری کلمات است؛ آنچه 

که می بینند و از آن ارتباطات مفهوم می گیرند.
 مهدویان در خصوص برخی گلایه ها مبنی بر اینکه چرا در 
گذشته معلمان از زبان اشاره استفاده نمی کردند نیز اینطور توضیح 
داد و گفت: سال ها پیش برخی افراد که مسئولیت آموزش گروه 
ناشــنوایان را برعهده داشتند، با این رویکرد که یک ناشنوا، باید 
در جامعه شــنوا حضور داشته باشد و از همین رو باید به ارتباط با 
شنوایان آگاه و مسلط باشد، آموزش زبان اشاره را نادیده می گرفتند 
اما این افراد غافل از این بودند که زبان اشــاره، زبان ناشــنوایان 
اســت و ما باید در تقویت آن کوشا باشیم. در واقع این افراد شنوا 
هستند که باید زبان اشاره را یاد بگیرند تا بین شنوایان و ناشنوایان 
ارتباطات غنی تری برقرار شــود، دلیل نمی شود که به دلیل کم 
بودن تعداد افراد در جامعه ناشنوا، زبان اشاره را نیاموزند. البته طی 

سال های اخیر، این رویکرد تغییر کرد و به اهمیت دانستن زبان 
اشاره واقف شدند زیرا زبان اشاره ابزار کمکی برای تفهیم مطالب 

درسی معلمان است.
 مدیرعامل انجمن ملی زبان اشاره ایران با بیان اینکه سازمان 
آموزش و پرورش اســتثنایی نیز دوره هایی برای افراد خاص که 
دارای زمینه آموزشی بوده اند برگزار کرد تا آنها به عنوان مدرس 
زبان اشاره در سطح هر استان به معلمان مدارس ناشنوا زبان اشاره 
را بیاموزند، گفت: حتی این مدرسان به معلمان مدارس عمومی یا 
مدارس پذیرا به عنوان آموزش و پرورش تلفیقی و فراگیر، زبان 
اشاره را می آموزند. همین مسئله موجب شده است تا دانش آموز 
ناشنوا یا کم شنوا توانایی حضور در مدرسه عادی یا پذیرا در سیستم 
آموزش تلفیقی و فراگیر را داشته باشد. این مسئله باعث شده تا 
روش آموزش به کودکان ناشنوا در مدارس عادی نیز تسهیل شود؛ 
البته تمامی معلمان این دوره را آموزش ندیده اند و لازم است این 
دوره به مرور از سوی سازمان آموزش و پرورش استثنایی برگزار 
شود و ادارات کل استان ها درخواست کنند که دوره و کارگاه های 

آموزش زبان اشاره برای معلمان  مدارس پذیرا  برگزار شود.
 وی در ادامه ضمن انتقاد نسبت به کمبود بهره گیری از رابطان 
و مترجمان زبان اشاره در فضاهای دولتی و عمومی تصریح کرد: 
مترجمان از طریق کلام، زبان اشاره را با گویش به فرد شنوا منتقل 
می کنند و از همین طریق بین ناشنوا و شنوا ارتباط برقرار می شود. 
در این شرایط حتما باید فردی باشد که کلام فرد ناشنوا را برای 
شنوا تبدیل کند، اما چرا از مترجمان زبان اشاره استفاده می شود؟ 
زیرا اگر هر فرد شــنوا به موقعیتی برسد که به زبان اشاره آگاهی 

داشته باشد دیگر نیازی به مترجم نیست.

 مدیرعامل انجمن ملی زبان اشاره ایران با اشاره به اینکه باید 
ارگان ها، رســانه ها و صدا و سیما به نوعی این ارتباط را ملموس 
کنند تا همه افراد جامعه به زبان اشــاره مسلط باشند، گفت: در 
دوره شیوع ویروس کرونا بیشترین سختی را ناشنوایان متحمل 
شدند، زیرا وقتی یک ناشنوا به کرونا مبتلا می شد نمی توانست 
مشکل خود را به پزشک بیان کند. هرچند که در آن دوران برخی 
رابطین و مترجمان زبان اشــاره به طور همزمان از طریق ارتباط 
تصویری مشکل ناشنوایان را برای پزشکان بازگو می کردند، اما اگر 
پزشکان به زبان اشاره آگاه بودند راحت تر می توانستند فرد ناشنوا 

را به بهبودی برسانند.
 وی تصریح کرد: کمبود رابط و مترجم زبان اشــاره یکی از 
مشکلات مهم ارتباطی ست، اما زمانی شرایط ایده آل خواهد بود 
که هر فردی در جامعه بتواند از طریق زبان اشــاره با ناشنوایان 
ارتباط برقرار کند. البته این موارد مشکلاتی نبوده که ناشنوایان 
را در جای خودشــان ثابت نگه دارند بلکه با هر سختی که بوده 
ناشنوایان جامعه ما خودشان را به موفقیت های متعددی رساندند 
و در عرصه های اجتماعی، علمی، مهارتی و فعالیت های کسب و 

کار، خود را ثابت کرده اند.
مهدویان در ادامه این گفت وگو همچنین از رونمایی پنجمین 
کتاب زبان اشاره توسط انجمن ملی زبان اشاره ایران  همزمان با 
هفته جهانی ناشــنوایان خبر داد و گفت: این کتب، زبان اشاره را 
برای ناشنوایان و شنوایان آموزش می دهد که تاکنون چهار جلد در 
گذشته از سوی مولفین انجمن ملی زبان اشاره  به چاپ رسیده اما 
از آنجایی که زبان گسترش پیدا می کند، در پنجمین کتاب زبان 

اشاره واژه هایی که در کتاب های قبلی نبوده معرفی شده  است.

سونامی سالمندی، بحران پیش روی کشور 

گاهی انگشت ها سخن می گویند ... 

کشور در 10 سال گذشته با بحران های جمعیتی همزمانی روبه رو بوده که کارشناسان نتایج آن را سونامی سالمندی در 20 سال آینده می دانند. تمایل زوج ها به زندگی بدون فرزند یا تنها یک فرزند، نرخ بالای 
مهاجرت جوانان، کم شدن آمار ازدواج با توجه به شرایط ناپایدار اقتصادی، افزایش آمار طلاق و تمایل به زندگی مجردی در بین جوانان و میانسالان سبب بروز تغییرات جمعیتی فاحش در ایران شده است. 

بسیاری از مردان گریه کردن را مختص زنان می دانند 
و هنگامی که بغض گلویشان را می گیرد با خود می گویند 

مرد که نباید گریه کند.
 گروه ایرنا زندگی - گریه کردن یک راه ســالم برای 
آزاد کردن احساسات و پاکسازی روحی شما است. اگر چه 
بسیاری از مردان تمایل دارند که اشک خود را از دیگران 
پنهان کنند و معمولًا جلوی گریه خــود را می گیرند اما 
متخصصان بر این باورند که بعضی از مردان عموماً به مدت 
زمان طولانی گریه نمی کنند و علت آن هم این است که 
خودشان تمایل به این کار دارند. بسیار رایج است که مردانی 
را ملاقات کنید که سال ها و دهه ها گریه نکرده اند و علت 
آن هم آموزش های غلط به مردان در دوران کودکی است.

 جامعه بــه گونه ای پیش رفته اســت که اگر مردی 
بگوید که از گریه کردن ابِایی ندارد و خجالت نمی کشد، 
کمی برای دیگران خنده دار است. بله اما باید قبول کنید 
که مردان نیز مانند ما احساسات دارند، می خندند و گریه 
می کنند. بسیاری از مردان حتی جلوی گریه کردن خود را 
هنگام تماشای تلویزیون و فیلم های غمگین هم می گیرند.

احساسفشار
 بعضی از مردان احساس می کنند که اگر گریه کنند، 
مردانگی شان زیر سوال می رود. آنها بسیار دوست دارند که 
اقتدار مردانه خود را حفظ کنند و به همین دلیل برای گریه 

گارد می گیرند.
 بعضــی از مردان فقــط در مواقع بســیار حیاتی به 
خودشــان اجازه گریه می دهند که آن هم ممکن اســت 
مرگ عزیزانشان باشد. از آن جایی که در جامعه ای زندگی 
می کنیم که فشار و مشکلات بسیار زیاد است، در نتیجه 

نباید انتظارات جنسیتی بسیار سختی داشته باشیم.
 مطالعات نشان می دهد مردانی که از لحاظ احساسی 
در دسترس هستند و از گریه کردن ابایی ندارند ، معمولًا در 
زندگی پدر نداشتند اما در بین آنها افرادی هم هستند که با 
وجود پدر باز هم احساسات خودشان را پنهان نمی کنند و 

علت آن هم تربیت درست آنها است.
 تحقیقات نشان می دهد که تقریبا تا ۵ سال پیش مردان 
به شدت در برابر گریه کردن جبهه می گرفتند و گارد داشتند 
اما هم اکنون کمتر با این گونه مردان مواجه می شوید. این 
طرز تفکرهای غلط کم کم در حال محو شدن است. اگر 
امروزه مردی وجود داشته باشد که فکر کند گریه کردن او 
باعث قضاوت دیگران در موردش می شود ، یعنی ارزش 

خودش را نمی شناسد.
مردانهمبهاندازهزناناحساساتیمیشوند

 گرچه همیشــه زنان را افرادی احساســاتی می دانیم 
اما باید بدانید که با مردان هم به اندازه زنان احساســاتی 
می شــوند و هوش عاطفی مردان به اندازه زنان اســت. 
مطالعات صورت گرفته روی زوج ها نشان داد، مردان هم 
به اندازه زنان با میزان استرس همسرشان هماهنگ بوده و 

به همان اندازه قادر به حمایت از آنها هستند.
 در زندگی مردان احساسات در پشت سر و در زندگی 

زنان در پیــش رو قرار دارند. هورمون تستوســترون بر 
احساسات مردان اثر گذار است و سبب تفکر منطقی آنها 
می شود. زنان با عواطف خود بیشتر در تماس هستند، اما 
مردان باید روی این قضیه کار کنند تا روابط شادتری داشته 

باشند.
علتضعیفبودنمردانازنظراحساسی

 ارتباط بین نیم کره چپ مغز بعنوان جایگاه منطق، و 
نیم کره راست مغز بعنوان محل عواطف باعث می شود که 
احساســات، در زنان قوی تر باشد اما در مردان این ارتباط 
ضعیف تر بوده و باعث می شود دسترسی به احساسات برای 

مردها سخت باشد.
 مردها و پسرها نسبت به احساسات واکنش کمتری 
نشان می دهند و در تفســیر پیام های غیرکلامی نهفته 
در ژســت بدن، حالت صورت و لحن صدا ضعیف عمل 
می کنند . دیدن صحنه های دردناک باعث تحریک بخش 
گسترده تری در مغز زنان می شود و آنها جزئیات این حادثه 
را در ذهن خود برای همیشه حفظ می کنند اما این صحنه 
ممکن است در همان ســاعت اولیه احساسات مردان را 
درگیــر کند اما به زودی آنها جزئیــات حادثه را فراموش 

خواهند کرد.
 زن هــا زمان بحث و دعوا با همســر تا مدت ها این 
موضوع را فراموش نمی کنند و هم چنان ناراحت و عصبانی 

هستند اما مردان خیلی راحت و سریع فراموش خواهند کرد.
 پســرها از همان کودکی در مقایسه با دختران ارتباط 
چشمی کمتری برقرار می کنند و به اشیای متحرک مثل 
ماشین بیشتر توجه می کنند . همچنین والدین با پسرانشان 
کمتر در مورد عواطف و احساســات صحبت می کنند و 
واژه های مربوط به احساســات، دایره لغات ذهن پسرها 
کمتر است. بنابراین مردها کمتر صحبت می کنند و هنگام 
صحبت با دوســتان خود در حال تبادل اطلاعات در مورد 
خرید، ورزش، ماشــین یا کامپیوتر هستند اما زنان بیشتر 

صحبت کرده و ارتباط برقرار می کنند.
 خشم هم چنان یک ویژگی مردانه به حساب می آید 
زیرا مردان به خاطر سرکوب کردن احساسات و بها ندادن 
به احساسشــان و برای اینکه آن را بتوانند کنترل کنند، 

خشمگین می شوند.
چرابهگریهکردننیازداریم؟

 گریه کردن می تواند به ما کمک کند که از مشکلات 
گذشــته عبور کنیم و احساســات قوی خود را به جریان 

بیندازیم که معمولًا خودش را با گریه نشان می دهد.
 علاوه بر آن فریاد زدن هنگام گریه می تواند پروســه 
بهبود پیدا کردن از یک کشمکش احساسی را آسان تر کند. 
گریه یک خروجی مناسب است و ما را از انزوا دور می کند. 
همچنین خشم، عصبانیت و اضطراب را کاهش می دهد. 

گریه یک مکانیسم آزاد ســازی سریع است که به ما در 
بهبودی سریع تر کمک می کند. زمانی که مردان اعتیاد به 
گریه کردن دارند اما از این کار اجتناب می کنند، جلوی این 
پروسه طبیعی را می گیرند. در نتیجه نمی توانند به سادگی 
از احساسات تخریب کننده گذشته عبور کنند و بهبودی را 

برای خودشان سخت تر خواهند کرد. 
گریه کــردن اصلا رفتار زنانه ای نیســت، بلکه یک 
رفتار انســانی و کاملًا نرمال و طبیعی اســت. تحقیقات 
نشان می دهد که هورمون استرس هنگام گریه کردن در 
اشک های ما وجود دارند که با اشک ریختن، می توانیم آنها 
را از بدن خود خارج کنیم و بنابراین فواید بسیار زیادی برای 

بدن ما خواهد داشت.
عبورازترسهایگذشته

 اگر تمایل به گریه کردن دارید اما نمی توانید این کار را 
انجام دهید، بهتر است که به یک موسیقی غمگین گوش 
دهید که باعث افزایش احساسات شما می شود. عکس های 
قدیمی را نگاه کنید تا هر طور که شده اشک شما سرازیر 

شود.
 کلید موفقیت در این راه، این است که به خودتان اجازه 
ریلکــس بودن و آرامش دهید. به خودتان اجازه دهید که 
تجربیات گذشته را پشت سر بگذارید که برای شما اتفاقات 

دردناکی بوده است.

 گاهــی اوقات تماشــای یک فیلم، گــوش دادن به 
موسیقی و نگاه کردن به عکس های قدیمی می تواند به 

گریه کردن شما کمک کند.
 همه این گزینه ها مناسب هستند؛ نه تنها می توانید با 
گریه کردن به سلامت جسمانی خود کمک کنید، بلکه روح 

و روان شما نیز آرام می شود.
 اگر عادت به گریه کردن ندارید و یا توانایی این کار را 
ندارید، حتماً باید به یک درمانگر و روانشناس در این زمینه 
مراجعه کنید. باید به مردان نیز کمک کنید که به ترس خود 
در برابر گریه کردن غلبه کنند و از این کار خجالت نکشند 

تا بتوانند قدرت احساسات خود را افزایش دهند.
 به گزارش وب گاه نمناک، همه ما دوســت داریم که 
عقاید و احساســات خود را با دیگران به اشتراک بگذاریم 
و اجازه ندهیم در زندگی شکســت بخوریم و این کار را 
با همــکاری دیگران انجام دهید امــا گاهی اوقات دچار 
دردسرهایی می شویم که باید اجازه دهیم احساسات طبیعی 
ما شــکوفا شوند. پس بهتر است که به مردان هم کمک 
کنید تا هر چه زودتر از این تفکرات غلط و نادرست خلاص 
شوند و ســعی کنند که احساسات خود را ابراز کنند. یک 
مرد واقعی هرگز اجازه نمی دهد که انتظارات جنسیتی باعث 
آسیب زدن به احساساتش شود. در نتیجه ترس از اشتباه در 

مورد گریه کردن را در خودش برطرف می کند. 

مدیر مجتمع آموزشی غیردولتی فعال تربیتی گفت: یکی از 
بهترین نتایج اجرای پویش مهر به جای پرسش مهر تقویت حس 
امیدواری،  احساس »من می توانم«، من خودم موفق هستم، در 
بین دانش آموزان است. همچنین این مساله، آینده سازان کشور را 

به سمت پیشرفت و موفقیت هدایت خواهد کرد.
 گروه جامعه ایرنا - رئیس جمهور  همزمان با آغاز ســال 
تحصیلی و نواختن زنگ مدرســه با بیان اینکه امسال بجای 
پرســش مهر، پویش مهــر را مطرح می کنم، گفت: از شــما 
دانش آموزان می خواهم با قلم خود پیشرفت های کشور را گزارش 
دهید و در مدرســه به نمایش بگذارید تا ســایر دانش آموزان و 

والدین مشاهده کنند.
 هرساله همزمان با آغاز سال تحصیلی رییس جمهور پرسش 
مهر را برای دانش آموزان مطرح می کرد و دانش آموزان فرصت 
ارائه بهترین پاسخ به پرسش های ریاست جمهوری را داشتند، اما 
امســال بجای پرسش مهر »پویش مهر« جایگزین شد که بر 
این اساس سلسله گفت وگوهای خبرگزاری جمهوری اسلامی 
)ایرنا( در این باره با کارشناسان و مسئولان مربوطه تهیه و منتشر 
می شود. به همین منظور مهدی نظری زاده مدیر مجتمع آموزشی 
غیردولتی فعال تربیتی در این زمینه به خبرنگار ایرنا گفت و گویی 

داشته که در ادامه می خوانید.
دانشآموزانمنفعلبهنقشآفرینتبدیلشوند

 مهدی نظری زاده درباره رویکرد جدید رییس جمهور و طرح 
پویش مهر بجای پرسش مهر اظهار داشت: در بحث تحول در 
آموزش و پرورش فصل آخر آن مربوط به مبانی چرخش های 
تحولی اســت که به واسطه آن چند رویکرد آموزش و پرورش 
باید تحول و چرخش داشته باشد تا از یک وضعیت به وضعیت 

مطلوب تری حرکت کند.
 وی ادامه داد: ســه محور آن مربوط به دانش آموزان است 
تــا از حالت دانش آموز منفعل و متکی به حافظه و موضوعاتی 
که حافظه آنان را هدف قرار داده اســت، به گروه های فعال و 
نقش آفرین تبدیل شــوند و اینکه مسایل بومی و ملی را حل و 

یک یادگیری فعالیت محور و پروژه محور داشته باشند.
 وی ادامه داد: این رویکرد رییس جمهور می تواند شــروع 
یک تحــول در روند برگزاری مســابقات، فعالیت های تربیتی 
دانش آموزان، تالیف کتاب درسی، طراحی فعالیت های تربیتی 
دانش آموزان و در نوع کار با این جامعه هدف موثر باشــد. البته 
برای خانواده ها هم تاثیراتی را به دنبال دارد اینکه فرزندان آنان 
روش سنتی را حذف و در یک روش نو و با موقعیت های جدید 
نقش آفرینی می کنند و در قالب این نقش آفرینی ها و فعالیت های 

مفید، آموزش های لازم را فرا می گیرند.
جریانپویشمهربایدادامهدارباشد

  جایگزینی پویش مهر بجای پرســش مهر از نظر تحولی 
کاری بســیار ارزشمند اســت اما اگر این جریان ادامه دار باشد 

بسیاری از اتفاقات تربیتی که ما دنبال آن هستیم رخ خواهد داد
 مدیــر مجتمع آموزشــی غیردولتی فعــال تربیتی گفت: 
جایگزینی پویش مهر بجای پرسش مهر از نظر تحولی کاری 
بسیار ارزشمند است اما اگر این جریان ادامه دار باشد بسیاری از 

اتفاقات تربیتی که ما دنبال آن هستیم رخ خواهد داد.
 وی ادامــه داد: این اتفاقات ممکن اســت برای خانواده ها 
به عنوان دلسوزان تربیت معلم هســتند، نیز رخ دهد اما برای 
دانش آمــوزان رخدادهای مطلوب و بهتــری را به دنبال دارد و 
اینکه دانش آموزان از منفعل به فعال تبدیل شده و به دنبال حل 
مســایل مختلف در جامعه پیش خواهند رفت، آن زمان میزان 
آسیب های حوزه دانش آموزی کمتر خواهد شد و ذهن فعال برای 
حل مسایل خود، مشــکلات پیرامونی محله و کشور در قالب 

فعالیت های گروهی را انجام خواهند داد.
 نظری زاده اظهار داشــت: ما به دانش آموزان به عنوان یک 
ماشین برای یادگیری نگاه کردیم، اما اکنون با اجرای پویش مهر، 
ایجاد موقعیت یادگیری در ذهن آینده سازان کشور به بهترین 

شیوه اجرایی خواهد شد.
دشمنرویضعفدانشآموزانمتمرکزمیشود

 این معلم اضافه کرد: برای انجام هر کاری نیاز به ایجاد انگیزه 
و امید وجود دارد و زمانی که یک مســاله از سوی دانش آموزان 
حل شــود، این موضوع با توجه به نیاز به افزایش انگیزه در این 
جامعه هدف، آنها را برای حل بیشــتر مسایل و مشکلات خود 

باانگیزه و امیدوارتر خواهد کرد.
 وی به این موضوع که حل مساله نیاز به امید و انگیزه دارد 
و هیچ مســاله حل نشدنی نیست،  اشاره کرد و گفت: باید همه 
ظرفیت ها، استعدادها و توانمندی ها دانش آموزان را شناسایی کرد، 
البته شناسایی قوت ها، ضعف ها،  فرصت ها و تهدیدها نیز در چنین 
موقیعی به عنوان یک ضرورت است زیرا دشمن روی ضعف در 

آینده سازان کشور متمرکز شده است.
 نظری زاده افزود: به طور معمول دشمن به موضوع ضعف 
در جامعه و میــان دانش آموزان تمرکز دارد و زمانی که به حل 
مساله با احساس ناامیدنی و اینکه مشکلات حل نشدنی است 
نگاه کنیم، به طور یقین مشکلات بیشتر خواهد شد. اما زمانی که 
دانش آموزان نگاه به پیشرفت ها، نقاط قوت و موفقیت ها داشته 
باشند خود به خود دنبال کشف و استفاده از فرصت ها و قوت ها 
خواهند رفــت. در واقع این موضوعات به عنوان مواد خام حل 

مسایل به شمار می رود.
 وی معتقد است: یک گام بزرگ این است که دانش آموزان 
ابتدا ضعف ها، قوت ها و تهدیدها را شناســایی کنند سپس به 
ســمت تولید پاسخ برای حل مشکلات خواهند رفت. حتی در 
حوزه فردی هم به این موضوع پرداختن به نقاط قوت، استعداد و 
تفاوت با دیگران از نظر ذاتی و اکتسابی فرد، انگیزه مند می شود 
و می تواند مسایل را حل کند زیرا اگر بر مشکلات متمرکز شویم 

انگیزه و احساس از دانش آموزان گرفته می شود. 

پویش مهر، احساس »من می توانم« را 
در دانش آموزان تقویت می کند 

       خبر       گزارش  

گریه کردن مردان و رازهای پیچیده آن 
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به گزارش خبرنگار مهر، مصرف منطقی دارو و خدمات 
به ویژه خدمات پاراکلینیکی در برنامه پرسشگر بررسی شد 
و موارد، مصادیق، عوامل و راهکارهای این پدیده به دقت 

مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.
 نوشین محمدحسینی مدیرکل سابق نظارت و پایش 
فرآورده های ســامت ســازمان غذا و دارو، با بیان اینکه 
متأسفانه تجویز و مصرف دارو در کشورمان منطقی نیست، 
یادآور شد: آیا می توانیم عددی را برای تجویز منطقی دارو 
همانند مصرف منطقی نمک، آب، برق و...، تعیین کنیم و 
بگوییم اگر بیشتر از آن بود منطقی نیست یا اگر کمتر بود، 
منطقی است. افرادی که داعیه تجویز و مصرف منطقی 
دارو را دارند، نظرشان این است که دارو کمتر مصرف شود.

وی با اشاره به تعریف ساده تجویز و مصرف منطقی 
دارو، گفت: سازمان جهانی بهداشت تجویز منطقی دارو را 
اینگونه می داند که دارو به اندازه مورد نیاز، در زمان و تا زمان 
مورد نیاز )دوره مصرف درست(، داروی درست و مصرف 
توسط فرد درست با کمترین هزینه، دریافت و مصرف شود. 
بنابراین خیلی وقت ها مصرف کم دارو مثاً برای بیماران 
مبتا به پرفشــاری خون یا دیابت به معنی مصرف غیر 
منطقی است و فردی که بیماری ویروسی دارد و اساساً به 
آنتی بیوتیک نیاز ندارد، حتی اگر یک داروی آنتی بیوتیک 

مصرف کند، مصرف غیرمنطقی است.
 محمدحســینی، عوامل تأثیرگذار بر مصرف و تجویز 
غیرمنطقی دارو را زیاد دانست و افزود: عدد مصرف منطقی 
دارو ممکن است در زمان خاص یا در مورد گروه خاصی از 
داروها، درست باشد اما تجویز منطقی دارو از فردی به فرد 
دیگر و یا از زمانی به زمان دیگر، متفاوت است. به عنوان 
نمونه یک بیمار پیوند عضوی ممکن است روزانه ۳۶ قرص 
مصرف کند که کاماً منطقی است اما مصرف یک قرص 

برای یک فرد سالم، کاماً غیرمنطقی است.
 این داروساز تصریح کرد: میانگین دقیقی از تجویز و 
مصرف منطقی دارو وجود ندارد. در بیماری های اعصاب و 
روان که بیماران یا بیماری خودشان را نمی پذیرند و یا اصاً 
مراجعه نمی کنند، مصرف منطقی دارو، کم است و خیلی 
از بیماران فشــارخون بالا و یا دیابتی از بیماری خودشان 
اطاعی ندارند و حتی وقتی آگاهی پیدا می کنند، داروهای 
خودشان را به موقع مصرف نمی کنند و خیلی وقت ها مانند 
زمان سرماخوردگی، مصرف آنتی بیوتیک ها کاماً نابجا 
است و در مواردی که باید آنتی بیوتیک مصرف شود، به 
محض بهبودی و کم و یا قطع شدن عائم، مصرف دارو 
متوقف می شــود که از مصادیق مصرف غیرمنطقی دارو 

است.
 وی با بیان اینکه عمده دلیل مصرف غیرمنطقی دارو به 
باورهای اشتباه ما بر می گردد، افزود: برخی ها تصور می کنند 
که پزشک خودشــان هستند و یا توصیه مصرف دارو به 
دیگران به دلیل نتیجه گرفتن از آن توســط فردی دیگر 
وجود دارد و یا اینکه برخی تصور می کنند که عائم بیماری 

در همه افراد، یکسان است. همچنین برخی نیز تصور دارند 
که تا سرم تزریق نکنند، بیماری شأن بهبود نمی یابد. خیلی 
وقت ها همکاران پزشک تجویز کاماً منطقی دارند اما با 
اصرار والدین یا نزدیکان، خواهان دریافت آمپول یا داروهای 

دیگری هستند.
 محمدحسینی از مصرف بالای مُسکّن ها به عنوان 
یکی از بزرگ ترین تجویزهــای بیش از حد دارو یاد کرد 
و گفت: نســبت به بیماری های موجود در کشور مصرف 
مســکّن های معمولی بالا است و مُســکّن ها به ویژه 
اســتامینوفن، سرماخوردگی بزرگســالان و نظایر آنها و 
همچنین کورتــورن ها جزو اولین ها در فروش و مصرف 
دارو هستند. البته مصرف آنتی بیوتیک ها در خیلی موارد، 
نابجاست در حالیکه آنتی بیوتیک نه به معنی چرک خشک 
کن بلکه در صورت مصرف بی رویه به معنی ضدزندگی 

است.
 وی تصریح کرد: کنار همدیگــر نبودن کادر درمان، 
یکی از مســائل بزرگ در عدم تجویز و مصرف منطقی 
دارو اســت. مثاً در دوران کرونا می دیدیم که ۷۵۰ سی 
سی از سرم یک لیتری برای تزریق داروی رمدسیویر، دور 
ریخته می شد که اگر از داروسازان در بیمارستان ها استفاده 
بیشتری می شد، چهار بیمار می توانستند از یک سرم استفاده 
کنند تا مصرف سرم هم منطقی شود. در بخش تشخیص 
منطقی، یک پزشــک باید ۵ گام بردارد؛ اینکه تشخیص 
پزشــک درست بوده و داروی درست را انتخاب و بیمار را 
کاماً توجیه کرده و بیمار هم داروی درســت را دریافت 
و درســت هم مصرف کرده است. هر کدام از این مراحل 
که به درستی طی نشود، مصرف و تجویز منطقی دارو و 

خدمات، خدشه دار می شود.
 مدیرکل سابق نظارت و پایش فرآورده های سامت 
سازمان غذا و دارو گفت: در بعضی موارد داروخانه ها ممکن 
است مؤسس، داروساز نباشــد و یا حتی اگر داروساز هم 
هست شاید حضور نداشته باشد. بعضی خطاها در برخی 
گروه ها، قابل گذشت نیست و زیاد به چشم می آید. ۳۲ هزار 
داروســاز و ۱۵ هزار داروخانه در کشور داریم که شاید ۳۰ 
نفر از داروسازان، متخلف باشند که با پزشکان تبانی داشته 
اند اما تعداد قابل توجهی از پزشکان و داروسازان پاکدست 
هستند. چرا حتی جایی که داروساز هم حضور دارد، مجبور 
می شود دارویی که OTC نیست را بدون نسخه ارائه کند 

که دلایل این کار باید بررسی شود.
 وی، توجیــه بیماران برای مصرف داروها از ســوی 
پزشــکان را مهم و مؤثر ارزیابی و خاطرنشــان کرد: در 
برخی موارد ممکن است با اصرار بیماران، داروی خاصی 
مانند آموکسی سیلین برای آنها تجویز شود که به داروخانه 
مراجعه و این دارو که اتفاقاً شــاید مورد نیاز هم نباشد را 

دریافت می کند.
  لیست داروهای بدون نسخه آیا درست است.

 علی جواهر فروش زاده رئیس نظام پزشکی اهواز، با 

بیان اینکه در مصرف منطقی دارو بیمار یا مراجعه کننده، 
پزشک و داروساز نقش دارند، گفت: برخی اوقات پزشکان 
به سمت تجویزهای تجربی و تجویز دارو یا دوز کمتر یا 
بیشتر می روند اما پزشــک درمانگر باید تجویز درست و 

منطقی دارو با دوز مناسب داشته باشد.
 وی تاکید کرد: بر اســاس گزارش ســازمان جهانی 
بهداشــت در کل دنیا ۵۰ درصــد از تجویزهای دارو غیر 
منطقی است و از آنهایی که منطقی است، ۵۰ درصد موارد 
به درمان بیماری ختم نمی شــود که یک معضل بزرگ 
است. در کشور ما نهادهای مختلفی از جمله معاونت درمان 
وزارت بهداشت، ســازمان غذا و دارو، کمیته های بررسی 
نسخ و بیمه ها مسئولیت نظارت و کنترل مصرف و تجویز 

منطقی دارو و خدمات پاراکلینیکی را بر عهده دارند.
 این متخصص داخلی گفت: ســازمان نظام پزشکی، 
مســتقل، حقوقی و خصوصی است و وظیفه آن مراقبت 
از بهداشــت و ســامت مردم و بیماران و دفاع از حقوق 
آنهاســت. ای کاش وقتی تلویزیون را روشن می کنیم به 
جای اینکه همه هجمه ها به سمت پزشک و داروساز باشد، 
به سراغ فرهنگسازی برویم. در بعضی شهرها تا سرم یا 
فرآورده تزریقی تجویز نشــود، بیماران مطب پزشکان را 

ترک نمی کنند و حتی ممکن است درگیری ایجاد شود.
 جواهرفروش زاده با اشاره به تقویت آموزش پزشکان 
بــرای تجویز منطقــی دارو گفت: کلیپ هــا، فیلم ها و 
برنامه های آموزشــی که توسط سازمان نظام پزشکی در 
زمان همه گیری کرونا برای پزشــکان ساخته شد، بسیار 
ارزشمند بود و آموزش ها مبتنی بر شواهد، فرهنگ جامعه و 
دستورالعمل ها است. در زمان همه گیری کرونا شاهد بودیم 

که دستورالعمل ها مرتباً به روز و خاءها برطرف می شد.
 وی تاکید کرد: پزشک در صورت عدم مطالعه و مجهز 
بودن به علم روز به راحتی به فســیل تبدیل و به زودی 
شــاهد خواهیم بود که اطاعات بیماران از ما پزشکان، 
بیشــتر می شــود. در مورد دیابت، بیماران تمام داروهای 
جدید را می شناسند و اگر پزشکان مطالعه نداشته باشند، 
از داروهای جدید آگاهی نخواهد داشــت. آموزش در کنار 
فرهنگسازی در رســانه ها، دانشگاه های علوم پزشکی و 
سازمان نظام پزشکی و همچنین دستورالعمل های به روز 
و الزامی می تواند نقش مهمی در تجویز و مصرف منطقی 

دارو داشته باشد.
 رئیس نظام پزشــکی اهواز ادامه داد: در حال حاضر 
پزشــکی بر مبنای شواهد اســت و اگر بتوانیم پزشکی 
مبتنی بر شــواهد را آموزش داده و فراگیر کنیم، موفقیت 
زیــادی در تجویز و مصرف منطقی و کاهش هزینه های 
القایی خواهیم داشــت. طبق قانون وظیفه سازمان نظام 
پزشــکی این است که در کنار وزارت بهداشت، در تدوین 
دستورالعمل ها و ارتقای سامت باشد و در تجویز منطقی 

دارو و خدمات پاراکلینیکی، نقش خود را ایفا کند.
 جواهرفروش زاده گفت: بیمه ها برای تجویز منطقی 

دارو و خدمــات پارکلینیکی، نقش مهــم و مثبتی دارند 
و اعتقــادی نداریم که بیمه هــا مچ گیری می کنند بلکه 
اطاعات از تجویز دارو و خدمــات را به ما ارائه می کند. 
درخواســت اصولی و علمی برای دارو و خدمات نیازمند 

تقویت آموزش است.
 وی، تجویــز منطقی هر فرآیند را دارای عوارض زیاد 
و کاهش احتمال بهبود بیماران دانست و گفت: یک سی 
تی اسکن غیرضروری ۳۲ برابر یک گرافی ساده ممکن 
است عوارض داشته باشد. تشخیص درست بیماری ابتدا با 
معاینه و ویزیت انجام می شود در حالی که در حال حاضر 
در دورترین شهرستان ها و حتی بدون تجویز پزشک ممکن 
است ســی تی اسکن انجام شود. تجویز غیرمنطقی دارو 
و خدمات هزینه های سنگینی را به بیمار و نظام سامت 
تحمیل می کند در حالی که در کانادا باید ۶ ماه برای انجام 
MRI باید در نوبت باشید و هزینه های آن هم بالا است.

 جواهرفروش زاده تاکید کرد: منابع علمی پزشکی ما 
ترکیبی از آموزش های آمریکایی و کانادایی و بومی است 
و بــا تجهیزات جدید، آن را ایرانیــزه کرده ایم. اخیراً باب 
شــده که برای یک بیمار، چند داروی مختلف تجویز و از 
شکل تزریقی داروها به صورت بی رویه استفاده می شود. 
بر اساس آموزه های پزشکی، باید برخی داروها را به شکل 
خوراکی برای بیماران تعویض کنیم اما بازهم شکل تزریقی 
آن تجویز می شــود که ممکن است با اصرار و درخواست 

پزشک، بیمار و یا نظام دارویی باشد.
 وی ضمن تاکید بر لزوم هماهنگی کادر درمان و دارویی 
برای مصرف و تجویز منطقی دارو و خدمات بهداشتی و 
درمانی، یادآور شد: این تیم وقتی می تواند موفق باشند که 
با همدیگر هماهنگ باشند. اگر در داروخانه، داروی اشتباه و 
یا مشابه به بیماران داده شود اعتماد بیماران از بین می رود. 
بارها شده که شاهد افت قند در بیماران به دلیل اشتباه در 
تحویل دارو به آنها بوده ایم. برای یک بیمار روماتولوژی 
شاید نیاز باشد که ۲۰ آزمایش تجویز شود که ممکن است 

برای بیمار انجام نشود.
 رئیس نظام پزشــکی اهواز با بیان اینکه در تداخات 
داروها، کورتورن ها حرف اول را می زنند، گفت: دگزامتازون 
و هیدروکورتیــزون و پردنیزولــون در مواقعی که بیمار 
روماتیسم دارد، منطقی است اما در سرماخوردگی این دارو 
کاربردی ندارد. تجمع مصرف مُســکّن ها مانند ژلوفن و 
بروفن، دیکلوفناک و ناپروکسن عوارض زیادی از جمله 
نارسایی کلیوی دارد. بنابراین داروهای خاص، آنتی بیوتیک 

ها و کورتون ها و تداخل آنها بسیار مهم است.
 جواهرفروش زاده با انتقاد از تجویز غیرمنطقی خدمات 
تصویربرداری، گفت: لازم است ابتدا بیماران را معاینه کنیم 
و بعد در صورت نیاز برای آنها خدمات تصویربرداری تجویز 
شود. حرف اول در درمان، شرح حال و معاینه بیماران است.

 وی تاکید کرد: جزو مدافعان اخاقی و ارزشی در جامعه 
و کادر بهداشتی و درمانی هستم و سیاست های تشویقی را 

خیلی بیشتر از سیاست های تنبیهی دوست داریم و به روز 
بودن و اخاق داشتن، جزو بایدها است. وقتی کادر درمان 
با همدیگر هماهنگ و در تعامل باشــند، از موازی کاری 

جلوگیری و مصرف دارو و خدمات، منطقی می شود.
 روح الله نظرپاک کندلوس داروساز گفت: برای مصرف 
و تجویز منطقی دارو و پرهیز از تجویز غیرمنطقی دارو، پنج 
فاکتور مهم باید مورد توجه قرار گیرد که شامل فرهنگ 
جامعه، آموزش پزشــکی، نقش پزشکان، نظام دارویی و 
اقتصاد است. در فرهنگ جامعه ممکن است افراد مختلف 

تصوری و باوری که نسبت به دارو دارند، متفاوت است.
 وی ادامــه داد: نقش آموزش در دانشــگاه های علوم 
پزشکی به دانشجویان پزشــکی، داروسازی، پرستاری و 
پیراپزشکی در زمینه تجویز و مصرف منطقی دارو بسیار 
مهم است. پزشــکان به عنوان قشر خدوم و زحمتکش 
جامعه باید تجویز منطقــی دارو را با آموزش های وزارت 
بهداشــت و دانشــگاه های علوم پزشــکی انجام دهند. 
همچنین نظام دارویی شامل شرکت های تولید، پخش و 
داروسازان بالینی و داروسازان داروخانه ها نقشی مهم در این 

حوزه دارند.
 این داروساز یکی از موارد و مصادیق تجویز غیرمنطقی 
دارو را تجویز داروهای تزریقی دانست و گفت: در مقاله ای 
نوشــته بود که ۴۸ درصد از داروهــا در ایران به صورت 
تزریقی تجویز می شــود چون برخی بیماران در صورتی 
که داروی تزریقی برای آنها تجویز نشود، رضایت ندارند 
و معتقدند که با مصرف قرص و شربت بهبود پیدا نمی کنند.

 نظرپاک با بیان اینکه در کشورهای آفریقایی داروی 
کلروکیــن برای درمان مالاریا به صورت تزریقی مصرف 
می شــود، گفت: قرص کلروکین هم موجود است و هیچ 
نیازی به مصرف شــکل تزریقی این دارو وجود ندارد اما 

پذیرش بیمار و فرهنگ جامعه مصرف کل تزریقی است.
 وی تاکید کــرد: قطعاً مصرف بی رویه باعث کمبود 
دارو می شود. وقتی ناگهانی در همه نسخه ها سرم تجویز 
شود قطعاً شاهد افزایش تقاضا و کم بودن عرضه نسبت به 
تقاضا هستیم که در این صورت سازمان غذا و دارو مجبور 

به واردات برخی داروها و فرآورده ها مانند سرم می شود.
 این داروساز خاطرنشان کرد: برخی داروخانه ها ممکن 
اســت تعامات مالی با برخی پزشکان داشته باشند و یا 
برعکس آن، یک حرام شــرعی است و بنده هیچ وقت 
حاضر به چنین کارهایی نشده ام. مگر همه داروخانه ها را 
داروسازها اداره می کنند؟ وقتی مؤسسان داروخانه ها حضور 
فعال ندارند و یا داروخانه خودشان را به دیگری واگذار کرده 
و یا توان مالی و وقت کافی ندارند، شاهد چنین تخلفاتی 

هستیم.
 وی ادامه داد: داروسازان همواره دلسوز نظام سامت 
و مردم هستند و شاید داروسازی هم پیدا شود که تعامات 
مالی با برخی پزشکان یا مراکز درمانی داشته باشد اما قاطبه 
صنف داروخانه داران و داروسازان چنین کاری نمی کنند که 
اخیراً هم ۱۸ داروخانه به دلیل این تخلفات، پلمب شــد. 
به مراجعه حضوری بیماران و مراجعان به داروخانه بدون 
تجویز پزشکان هم کمتر پرداخته شده که نقش مهمی در 

مصرف غیرمنطقی دارو دارد.
 نظرپاک با انتقاد از خودتجویزی دارو از ســوی برخی 
افراد، گفت: متأسفانه شــاهد مراجعه بی شمار مراجعین 
برای دریافت شربت ایبوبروفن برای نوزادان بیمار و دچار 
تب بالا هستیم. ممکن است یک بار برای برخی بیماران 
تجویز شود اما اصرار دوباره برای دریافت این دارو عجیب 
و مراجعه خودسرانه و بدون تجویز پزشک به داروخانه ها 
یکی از مصادیق تجویز و مصرف غیرمنطقی است. وقتی 
داروساز، مسئول فنی و مؤسس در داروخانه حضور فعال 
نداشته باشند شاهد اصرار مراجعان برای دریافت داروهای 

حتی خارج از OTC هم هستیم.
 وی تاکید کرد: وظیفه اصلی داروســاز این است که 
داروی بدون نســخه را به بیماران و مراجعان ندهد و این 
کار نیاز به تشویق ندارد. داروسازی که دارو را بدون نسخه 
به بیمار می دهد به او خیانت می کند که باید برای او تنبیه 

در نظر بگیرند.  

مصادیق مصرف غیرمنطقی دارو در ایران 
و  خودســرانه  مصرف 
بــی رویــه دارو، یکی از 
نظام  مهــم  هــای  چالش 
سلامت کشــور است که 
با آســیب های فراوانی 

همراه است.
معاون امور توانبخشی ســازمان بهزیستی کشور ضمن 
تشــریح اقدامات و خدمات این سازمان به جامعه ناشنوایان و 
کم شنوایان اظهار کرد: آسیب شنوایی معلولیتی پنهان و دارای 
تاثیرات گسترده بر جنبه های مختلف رشد مهارت های ارتباطی، 
اجتماعی و هیجانی فرد و خانواده وی اســت که میزان شیوع 
آن در زمان تولد بیش از دو برابر مجموع دیگر اختالات قابل 

ارزیابی در نوزادان است.
 به گزارش ایســنا، فاطمه عباسی با اشاره به »نکوداشت 
هفته جهانی ناشنوایان« اظهار کرد: روز جهانی گرامیداشت افراد 
دارای معلولیت شنوایی هرساله در آخرین یکشنبه ماه سپتامبر 
برگزار می شود که امســال با ۲۴ سپتامبر )برابر با ۲ مهرماه( 
مصادف شد و به دلیل اهمیت توجه جامعه به این افراد مراسمی 

طی یک هفته )دوم تا هشتم مهر( برگزار می شود.
 وی افــزود: این هفته فرصتی اســت کــه موضوعات و 
چالش های پیش روی جامعه ناشنوایان و سخت شنوایان طرح 
شده و جامعه را نســبت به آنها آگاه می کنند. از دیگر اهداف 
این روز برجســته کردن تجربیات منحصر به فرد افراد ناشنوا 
از فرهنگ های مختلف اقصی نقاط دنیاست. در این روز طی 
رویدادهای گوناگون بر اهمیت مشارکت ناشنوایان در جامعه 
تاکید شده و به دیگران یادآوری می شود که »ناشنوایی برابر با 
ناتوانی نبوده بلکه روش متفاوتی از تجربه زندگی در دنیا است«. 
نکته حائز اهمیت اینکه طی آگاه سازی جامعه سعی شده است 

عبارت »کر و لال« از واژگان معلولیت شنوایی حذف شود.
 میزان شیوع ناشنوایی و کم شنوایی در زمان 

تولد 
 معاون امور توانبخشی سازمان بهزیستی کشور با اشاره به 
اقدامات و آمار و عملکرد سازمان بهزیستی در خصوص توجه و 
حمایت از حقوق افراد دارای معلولیت شنوایی در جامعه و کمک 
به حضور اجتماعی مؤثر در زندگی روزمره و توسعه دسترسی 
آنان، توضیح داد: آســیب شــنوایی معلولیتی پنهان و دارای 
تاثیرات گسترده بر جنبه های مختلف رشد مهارت های ارتباطی، 
اجتماعی و هیجانی فرد و خانواده وی اســت. میزان شیوع آن 
در زمان تولد بیــش از دو برابر مجموع دیگر اختالات قابل 
ارزیابی در نوزادان است )۲ تا ۴ در هزار موالید دچار کم شنوایی 
شدید تا عمیق هستند(. خوشبختانه تشخیص به موقع و مداخله 
به هنگام روند اثربخشی در خدمات و کاهش معلولیت را در پی 

داشته است.
 به گفته عباسی، از علت موارد ناشنوایی ۲۵ درصد به دلایل 
ناشناخته، ۵۰ درصد علت ژنتیک و ۲۵ درصد سایر موارد مانند 
)زردی، بیماری هــای مادر در حین بارداری و مســائل هنگام 

زایمان و....( بوده است.
 وی با اشاره به تعداد افراد مبتا به اختالات شنوایی تحت 
پوشش سازمان براساس شدت معلولیت، گفت: ۷۱ هزار و ۸۴۶ 
تن از افراد تحت پوشش دچار اختالات شنوایی خفیف، ۱۲۰ 
هزار و ۵۶۴ نفر دچار اختالات شنوایی متوسط و ۱۴۵ هزار و 
۴۱۴ نفر دچار اختالات شنوایی شدید، ۴۸ هزار و ۸۶۱ نفر دچار 
اختالات شنوایی خیلی شدید و ۳۱۹۱ نفر نامشخص هستند.

 معاون امور توانبخشــی سازمان بهزیستی کشور تصریح 
کــرد: کودکان معلول هر ۲ ســال یکبار و موارد بزرگســال 
و معلولیت های غیر پیشــرفته هر ۵ تا ۱۰ سال مورد بررسی 
وضعیت معلولیت در کمیسیون تخصصی مربوطه قرار می گیرند.

 عباسی در ادامه سخنان خود درباره ارائه خدمات آموزشی 
و توانبخشی به خانواده و کودک مبتا به اختالات شنوایی، به 
فعالیت ۱۱۸ مرکز روزانه توانبخشی اشاره کرد و گفت: این مراکز 
دارای ظرفیت اسمی ۶۱۰۰ نفر است که تعداد خدمت گیرندگان 
آن ۵۱۵۲ نفر و تعداد یارانه بگیران آن ۵۰۰۰ نفر اســت. تمام 
کودکان بهره مند از خدمات مراکز فوق به صورت ۱۰۰ درصدی 
از پوشــش یارانه برخوردار بوده و میزان کمک هزینه )یارانه( 
پرداختی از ســوی سازمان به ازای هر کودک به مراکز مذکور 
بین ۲ میلیون و ۲۷۰ هزارتومان تا ۲ میلیون و ۵۶۰ هزار تومان 

در ماه )متناسب با درجه ارزشیابی مرکز(، است.
 وی با اشــاره به ارائه خدمات آموزشــی و توانبخشی به 
کودکان مبتا به اختالات شنوایی در قالب مراکز توانبخشی 
حرفه ای بالای ۱۵ سال و ارائه خدمات آموزشی و توانبخشی 
به توانخواهان کم شــنوا و ناشنوا در قالب کارگاه های تولیدی 
حمایتی، افزود: دفتر امور توانبخشــی آموزشــی، حرفه ای و 
توانپزشــکی برای توانخواهان کم شــنوا و ناشنوا پس از طی 
دوره های آمــوزش حرفه ای در مراکز حرفه آموزی شــرایط 
حضور در کارگاه های تولیدی حمایتی را فراهم آورده است تا 
توانخواهان بتوانند با استقال نسبی در انجام قسمتی از یک 
حرفه توانایی کســب شده و بالقوه خویش را در راستای تولید 
یا ارائه خدمت به کار گرفته و با حضور در کارگاه های تولیدی 
حمایتی در این زمینه موفق شوند. طی سال گذشته ۳۳۵ نفر 
از افراد دارای معلولیت شنوایی از خدمات کارگاه های تولیدی 

حمایتی بهره مند شده اند.
 معاون امور توانبخشی سازمان بهزیستی کشور درخصوص 
خدمات کاریابی و اشــتغال به توانخواهان کم شنوا و ناشنوا در 
قالب مراکز پشــتیبانی شغلی نیز به ارائه توضیحاتی پرداخت 
و گفت: مراکز پشتیبانی شــغلی که با هدف تسهیل شرایط 
دستیابی به شغل پایدار توانخواهان کم شنوا و ناشنوا و به عنوان 
مؤسسه مجری در برقراری ارتباط با کارفرما و نظارت بر روند 
به کارگماری توانخواهان اقدام می کند، یکی از برنامه های دفتر 
مراکز توانبخشی روزانه و توانپزشکی بهزیستی کشور با هدف 
استفاده از حداقل توان افراد کم شنوا و ناشنوا جهت ایجاد شغل 

شایسته و ایجاد انگیزه و ارتقاء کیفیت زندگی این افراد است.
 وی گفــت: این مراکز با اســتخدام افرادی تحت عنوان 
مربی شغلی )J.C( مبادرت به ایجاد اشتغال برای توانخواهان 
می کند. در این مراکز معلولیــن آموزش حرفه ای و کارگاهی 
نخواهند دید. طی سال گذشته ۳۳۲ فرد دارای معلولیت شنوایی 

از این مراکز خدمت گرفته اند. 

5۰ درصد علت ناشنوایی ها 
»ژنتیکی« است

   سلامت

 

با رسیدن پاییز و زمستان، کوتاه تر شدن روزها و کاهش 
ساعاتی که خورشید در آسمان می تابد و در عین حال کاهش 
تمایل اغلب افراد به ماندن در فضاهای باز در روزهای سرد، 
مدت زمان قرار گرفتن در معــرض آفتاب در طول روز نیز 
کمتر می شود و این شرایط می تواند بدن را با کمبود ویتامین 

D مواجه کند.
 به گزارش ایسنا، ویتامین D اغلب به عنوان »ویتامین 
آفتاب« هم شناخته می شــود و قرار گرفتن در معرض نور 
خورشــید، اولین گزینه  برای جذب مقدار کافیِ این ویتامین 

در بدن است.
 کمبود ویتامین D پدیده ای رایج است و بسیاری از افراد 

حتی از کمبود آن در بدن  خود مطلع نیستند.
 برای بررسی میزان ویتامین D در بدن، باید سالی یک  بار 
به پزشک مراجعه کرد. بدین ترتیب است که می شود فهمید 

که آیا کمبود ویتامین D داریم یا خیر.
 از آنجا که کمبود این ویتامین بر ســامت استخوان ها 
نیز اثرگذار است و مشــکاتی نظیر درد استخوان، کاهش 
تراکم استخوان، و نرم شدن اســتخوان ها را به دنبال دارد، 
نخستین نشانه های کمبود استخوان با تشدید استخوان درد 

ظاهر می شود.
 بنابر گزارش شبکه خبری سی بی اس نیوز، کاهش مداوم 
تراکم استخوان، یا همان پوکی استخوان، نگرانی جدی در 

افراد مسن تر است و به شکستگی استخوان منجر می شود.
 خســتگی و کمبود انرژی از دیگر نشــانه های کمبود 

ویتامین D است.
 آیا ویتامین D کافی به بدن تان می رسانید؟

 D پاسخ کارشناسان این است که میلیون ها نفر ویتامین 
کافی به بدنشان نمی رسانند.

 افرادی که روزانه در خانه یا ســایر فضاهای سرپوشیده 
مشغول به کار هستند از دریافت این ویتامین محرومند.

 دکتر »کوین کوک«، پزشک کلینیک های اویو با سابقه 
پزشکی داخلی و خانوادگی که در حوزه نیازهای غذایی و تغذیه 
بیماران تخصص دارد، دراین باره می گوید: ما خیلی بیرون از 
خانه و در فضای آزاد نمی رویم. قرار گرفتن در معرض آفتاب، 

رژیم غذایی مناسب و عملکرد پوست بدن شما به فعال سازی 
ویتامین D کمک می کند.

 بدیــن ترتیب، افرادی که به  دلیل ماهیت کارشــان در 
خانه  هستند یا در فصل زمستان کمتر در معرض آفتاب قرار 
می گیرند، با کاهش چشــمگیر ویتامین D در بدن روبه رو 

می شوند.
  بر اساس تخمین ها، بخشی از این ۳۵ درصد شامل افراد 
سالمند در مراکز نگهداری از سالمندان و افراد بستری شده در 

بیمارستان  است.
  چرا ویتامین D مهم است؟

 دکتر کوک می گوید: نقش اصلی ویتامین D کمک به 
بدن برای حفظ کلســیم و استخوان است اما پژوهش های 
جدید نشان می دهد که در جاهای دیگر بدن نیز نقش های 

مهمی ایفا می کند.
 به گفته او، بســیاری از مطالعــات جدیدتر حاکی از آن 
است که کمبود ویتامین D باعث کاهش انرژی و بد شدن 
خلق وخو می شود که این تغییرات احتمالا با اختال عاطفی 
فصلی همراه اســت. داده های جدید درباره اختال عاطفی 
فصلی یا افسردگی در ماه های زمستان منطقی به نظر می رسد 
زیرا بسیاری از افراد به  ویژه در نیمه شمالی در کشور آمریکا در 

معرض آفتاب کمتری قرار دارند.
 چگونه می تــوان میزان جــذب یا دریافت 

ویتامین D را افزایش داد؟
 بهترین راه جبران کمبود ویتامیــن D قرار گرفتن در 
معرض آفتاب و داشتن رژیم غذایی مناسب است. البته کرم یا 

اسپری ضدآفتاب را فراموش نکنید.
 حدود ۵۰ تا ۹۰ درصد ویتامین D از طریق پوســت و با 
جذب نور خورشید به دست می آید. بقیه نیز در غذاهای سرشار 
از ویتامین D یا غنی شده با این ویتامین- مانند شیر و ماست 

و ماهی های چرب خاص- یافت می شود.
 مکمل های ویتامین D و روغن کبد ماهی نیز به افزایش 
میزان ویتامین D در بدن کمک می کنند ولی باید با راهنمایی 

و توصیه پزشک مصرف شوند. 

ویتامینی که در پاییز و زمستان نباید فراموش شود 

رئیس انجمن مطالعات کبدی ایران، افزایش شیوع کبد 
چرب در کشور را وابسته به تغییر سبک زندگی دانست و 
گفت: بر اساس مطالعه ای که در مدارس راهنمایی کشور 
انجام شــده، ۷ درصد نوجوانان مبتا به کبد چرب بودند؛ 
موضوعی که غیرقابل انتظار نبود؛ چراکه در کنار تغییر خورد 
و خوراک و روی آوردن به مصرف فست فودها، با کاهش 

فعالیت  بدنی نیز مواجه هستیم.
 دکتر سیدموید علویان در گفت وگو با ایسنا، گفت: بر 
اساس آمار سازمان بهداشت جهانی حدود ۲ میلیارد و ۴۰۰ 
هزار نفر در دنیا به نوعی با بیماری های کبدی درگیر هستند 
و این عدد بسیار قابل توجه است. پیش از این، مهم ترین 
بیماری کبدی، هپاتیت B و C بود که اکنون در دنیا رو 
به کاهش اســت؛ چون برای هپاتیت B واکسن و برای 
هپاتیت C درمان موثر وجود دارد و بشر به سمت کنترل و 
ریشه کنی این دو بیماری پیش رفته است چنانچه این روند 

کاهشی را در کشور خودمان هم مشاهده می کنیم.
 وی افزود: شیوع هپاتیت B اکنون ۱.۲ درصد و هپاتیت 
C نیز ۰.۵ درصد است که این موضوع هم مرهون توجه 
ویژه به درمان و واکسیناسیون است. در دوره ای ۵۰ درصد 

بیماران هموفیلی، ۲۰ درصد مبتایان به تالاسمی و ۱۸ 
 C درصد کسانی که تحت دیالیز قرار می گرفتند به هپاتیت
مبتا بودند، اما اکنون این بیماری در بسیاری از استان ها 
وجود ندارد و این مهم، نشان از مسئولیت پذیری و پذیرش 
یک واقعیت است. از طرفی شاید حدود ۳۰ سال قبل میزان 
بروز هپاتیت B در سیستان و بلوچستان بین ۶ تا ۷ درصد 

بود اما امروزه این رقم به کمتر از ۳ درصد رسیده است.
 این فوق تخصص گوارش و کبد با اشاره به افزایش 
شــیوع بیماری کبد چرب، اظهار کرد: ۴۰ درصد مردم به 
نحوی با بیماری کبد چرب مواجه هستند و این درحالیست 

که درست شناسایی و درمان نمی شوند.
 او با تاکید بر اهمیت شناسایی بیماری های متابولیک 
و خود ایمنی کبد، بیان کرد: انجمن مطالعات کبدی ایران 
بر همه این بیماری های مرتبط هدف گذاری کرده است. 
بیماری های خود ایمنی کبدی بیشتر در زنان جوان دیده 

می شود.
 وی افــزود: بیماری های خود ایمنی کبد و کبد چرب 
به شــدت رو به افزایش است و باید تاش کنیم که این 
بیماری ها را شناســایی و درمان کنیم و در عین حال به 
موضوع پیشــگیری هم توجه کنیم. تغییر سبک زندگی، 
تغییر رفتار جمعی، بی تحرکی، اســترس ها، بیماری های 
عفونی نوپدید مانند کرونا و... سبب افزایش بیماری های 

خود ایمنی در جامعه شده است.
 علویان با اشــاره به اینکه بروز بیماری کبد چرب در 
تمام سنین رخ می دهد، تصریح کرد: بر اساس مطالعه ای 

که در مدارس راهنمایی در کشور انجام شده است، هفت 
درصد نوجوانان مبتا به کبد چرب بودند و البته این اصا 
موضوع غیرقابل انتظاری نبود؛ زیرا فرزندان ما به جای توپ 
با تبلت بازی می کننــد و در کنار تغییر خورد و خوراک و 
روی آوردن به مصرف فست فودها با کاهش فعالیت شان 

نیز مواجه هستیم.
 رئیس انجمن مطالعات کبــدی ایران درباره عوارض 
مصرف مشروبات الکلی بر کبد نیز توضیح داد: مشروبات 
الکلی یکی از علل مهم بیماری های کبدی است و باید در 
زمینه آموزش جامعه،   ایجاد کلینیک های ترک اعتیاد الکل 
و آموزش های درســت و خطرات مصرف الکل  اقدامات 

صورت گیرد.
 وی با تاکید بــر اینکه چیزی به عنوان »الکل بدون 
خطر« وجود ندارد، تصریح کرد: تمام الکل ها با هر درصدی 
مضر هستند. الکل می تواند عامل بروز سرطان کبد، سرطان 
پانکراس، سرطان لوزالمعده، سرطان حنجره و ... باشد و در 

عین حال می تواند سبب بروز نارسایی کبدی نیز شود.
 رییس انجمن مطالعات کبدی ایران همچنین با اشاره 
به اینکه اکنون بیش از ۱۰ مرکز پیوند کبد در کشور وجود 
دارد، اظهار کرد: تعداد پیوند کبد در کشور ما بیشترین تعداد 
در منطقه خاورمیانه را دارد، اما باید تاش کنیم کار بیماران 
به پیوند نرســد. پیش از این، هپاتیت ویروسی شایع ترین 
علت پیوند کبد بود اما امروزه شایع ترین علت پیوند، کبد 
چرب اســت. پیوند کبد عموما از فرد مرگ مغزی انجام 

می شود اما شرایط پیوند از فرد زنده هم وجود دارد. 

شیوع ۷ درصدی کبد چرب در نوجوانان



سه شنبه     4  مهر  1402     سال چهل و سوم    شماره  6839فرهنگ و هنر6

ÁÁÁÁ گزارش          

جدول سودوکو
جدول سودوکو یک بازی و سرگرمی جالب و جذاب می باشد جدول سودوکو از یک جدول 81 خانه تشکیل شده است ، هر جدول از 9 سطر و9  ستون تشکیل شده است . همین جدول خود 
نیز به 9 بخش تقسیم شده که هر بخش یک بسته 9 تایی را شامل  میشود. درون این بسته ها را باید با اعداد یک تا 9 پر کنید اما مجاز نمی باشید که در هر سطر یا ستون از اعداد تکراری 

استفاده کنید .

SUDOKUWEB

• First select a number/operator and than apply it to a sudoku cell.
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رییس جامعه انجمن های حرفه ای اقامتگاه های بوم گردی 
ایران معتقد است: بومگردی ها به رشد اقتصادی کم کربن و 
فعالیت های جدید اقتصادی متکی بر مشاغل نیاکانمان منجر 
می شــوند؛ اقتصادی که به دنبال منافع زودگذر و شخصی، 
رفاه اجسام فیزیکی و مصرفی که در بیشتر جوامع به اشتباه 

»ثروت« نامیده می شود، نیست.
 یاور عبیــری، رییــس جامعه انجمن هــای حرفه ای 
اقامتگاه های بوم گردی ایران در یادداشتی که در اختیار ایسنا 
قرار داد، با اشاره به شعار امسال سازمان جهانی گردشگری 
»گردشگری و سرمایه گذاری سبز« تاکید کرد: سرمایه گذاری 
سبز در گردشگری حول محور جوامع محلی، پاسداست زمین 

و رفاه ذهنی است.
 او در این نوشتار آورده است: »اگر بخواهیم یک جمع بندی 
از متون علمی و تجربیات بیست ساله گردشگری بومی ایران 
داشته باشــیم، می توانیم رایج ترین اصول گردشگری بومی 

مبتنی بر اقتصاد سبز را به شرح زیر خلاصه کنیم:
 ۱ ـ گردشــگری بومی ابزاری برای دستیابی به رشد و 
توسعه تاب آور و پابرجاست، که تحقق این مدل توسعه یعنی 
تعادل بین سه عرصه زیست بوم، اقتصاد و جامعه گردشگری 
بومی، که از طریق اجرای اقتصاد سبزِ کم کربن عملی می شود.

 ۲ ـ اقتصاد سبز کم کربن در بومگردی تکیه بر مشاغل 
نیاکانمان است که برای هزاران سال با قوانین عرفی در بطن 
جوامع محلی جاری اســت، به عبارتی  دیگر با اجرایی شدن 
اقتصاد سبز کم کربن فرصت های شغلی جدید بر بستر دانش 
بومی برای نیروی کار به وجود آمده و کار شایســته همراه 
با رفاه ذهنی توســعه و ترویج می یابد. کار شایسته به معنی 
اشــتغال مولد با چهار مؤلفه آزادی، برابری، امنیت و کرامت 
انســانی است، )رفاه ذهنی ( که هدف و استراتژی »سازمان 

بین المللی« کار است.
 ۳ ـ اقتصاد سبز کم کربن در خانه های بومگردی منجر 
به منابع و انرژی کارآمد است. یکی از مؤلفه های مهم اقتصاد 
ســبز افزایش کارایی و بهره وری منابع به خصوص انرژی و 

کاربرد انرژی پاک است.
 ۴ـ اقتصــاد ســبز کم کربن به مرزهای ســیاره ای و یا 
محدودیت های زیست محیطی نه مرزهای جغرافیایی احترام 
می گذارد. بــه  عبارت  دیگر ملاحظات زیســت محیطی و 
مدیریت منابع آب با ترویج دانش »باغداری« و کاشت درخت 

امکان پذیر می شود، نه صنعت کشاورزی .
 ۵ ـ اقتصاد سبزکم کربن رهیافت تصمیم سازی یکپارچه را 
ارائه می دهد. نمی توان منافع شخصی و زودگذر را دنبال کرد، 
باید در یک خرد جمعی اقتصادی را رونق داد که بر پایه های 
فرهنگ، قوانین عرفی، دانش بومی و زیست بوم هر منطقه 

استوار می شود .
 ۶ ـ اقتصاد سبز پیشرفت و توسعه را فراتر از اندازه گیری 
تولید ناخالص داخلی )GDP( در نظر می گیرد. با استفاده از 
شاخص های مناسبی که تعریف می شود میزان پیشرفت و 
توسعه تعیین شده را که فراتر از افزایش تولید است در »رفاه 
ذهنی« جامعه مستتر می کند. به دنبال رفاه اجسام فیزیکی و 
مصرفی که در بیشتر جوامع به اشتباه »ثروت« نامیده می شود، 

نیست .
 ۷ ـ اقتصاد ســبز میان کشورها، در داخل کشورها و در 
بین نسل ها برخورد عادلانه، منصفانه و برابر دارد. نگاه انسانی 
به اجتماع پیرامون و تنوع زیستی دارد و دنبال زیاده خواهی و 

دست اندازی به طبیعت نیست .
 ۸ ـ اقتصاد سبز از تنوع زیستی و اکوسیستم ها محافظت 
می کند. ایجاد بانک ژنی از گونه های مختلف زیستی، توسعه 

و ترویج زندگی در تعامل با طبیعت پیرامون را دامن می زند .
 ۹ ـ اقتصاد ســبز منجر به کاهش فقــر، افزایش رفاه و 
بهبود معیشــت، حمایت اجتماعی و دسترســی به خدمات 
ضروری می شود. »کارآفرینی واقعی« در حوزه های مختلف 
سرمایه گذاری منطبق با تاب آوری و پابرجایی منابع »هستی« 

از قبیل آب، باد، خاک و هوا انجام می شود.
 ۱۱ ـ اقتصاد ســبز حکومت و حاکمیت قانون را بهبود 
می بخشــد. به عبارتی اصــول دموکراتیک، مشــارکت، 
پاسخگویی شــفافیت و باثباتی را به همراه دارد. ترس، ریا، 

تزویر، دروغ و ناآگاهی پس زده می شود .
 ۱۲ ـ اقتصاد سبز پیامدهای خارجی را درونی می کند. به 
این معنا که همه هزینه و منافع بیرونی و غیرقابل ملموس در 

محاسبات لحاظ می شود.
 نگاهی به اصول یادشــده که حاصل تجربه ها، ایده ها و 
نظریات علمی ـ پژوهشی اعضای جامعه بومگردی کشور 
اســت، جامعیت رویکرد اقتصاد سبز را به نمایش می گذارد. 
رویکردی که شامل ابعاد سه گانه اقتصاد، فرهنگ و زیست  
بوم اســت. ابعاد اجتماعی به موضوعات رفاه ذهنی انسان، 
عدالت، کاهش نابرابری، افزایش کیفیت زندگی، توســعه 
و رشــد تاب آور اجتماعی، دسترســی عادلانه و پرداختن به 
نیازهای زنــان، مردان، جوانان، کودکان و معلولان اشــاره 
دارد. ابعاد اقتصادی نیز شــامل رشد در درآمد سبز و اشتغال، 
سرمایه گذاری های خصوصی و عمومی، اقتصاد انعطاف پذیر 
تاب آور، رشد اقتصادی کم کربن و فعالیت های جدید اقتصادی 

متکی بر مشاغل نیاکانمان می شود.
 ابعاد زیست محیطی به کاهش خطرات زیستی و کمیابی 
آن، کاهش کربن، کارایی منابع و منابع کارآمد، کاهش انتشار 
کربن و آلودگی، افزایش بهره وری انرژی و منابع، جلوگیری از 
نابودی تنوع زیستی و اکوسیستم و مسئولیت پذیری در قبال 

زیست بوم تأکید دارد.« 

در دسترس ترین راهِ رسیدن 
به اقتصاد سبز

کمدهای تالار »برلیان« در کاخ گلستان، کاشی های 
هفت رنگــی را در دل خود پنهان کرده بودند که از زمان 
پهلوی دوم خبری از آن ها در دست نبود. تالار برلیان را که 
برای سالگرد نهضت مشروطه آماده می کردند،   به شکلی 

تصادفی به کاشی های قاجاری کاخ گلستان رسیدند.
 مرداد ۱۴۰۲ از نیمه گذشــته بود که کاخ گلســتان 
از کشف کاشــی های تالار برلیان خبر داد. کاشی های 
هفت رنگ که آن ها را در کف دو کمد در ضلع شــمالی 
»تالار برلیان« پنهان کرده بودند. این کاشــی ها اکنون 
مرمت شده است و با بازگشایی تالار برلیان، امکان تماشا 

دارد.
 جبار آوج ـ معاون اجرایی کاخ گلســتان ـ ماجرای 
کاشــی های نویافته کاخ گلستان را برای ایسنا این گونه 
تعریــف کرد: پیــش از آن که تالار »برلیــان« در کاخ 
گلستان ساخته شود، در دوره فتحعلی شاه قاجار تالاری 
به نام »بلور« در همین مکان ســاخته شــده بود که به 
دلیل فرسودگی بنا و ایجاد آسیب های غیرقابل برگشت 
و جبران ناپذیر به مرور زمان، کارآمدی این تالار از دست 
رفته بود و در دوره ناصرالدین شاه قاجار تصمیم گرفته شد 
تالار بلور کامل تخریب و روی بقایای آن تالار دیگری 
ساخته شود، که به همین دلیل ارتفاع این تالار در قیاس با 

دیگر عمارت های کاخ گلستان، متفاوت است.
 او ادامه داد: نام تالار را که در دوره ناصرالدین شــاه 
ساخته شد »برلیان« گذاشتند که دلیل برگزیدن چنین 

نامی، تزئینات آیینه کاری بسیار ظریف و منحصربه فرد 
آن بود. کاربرد تالار برلیان در دوره ناصرالدین شاه، بیشتر 
تشــریفاتی و محلی برای دیدار با مهمانان و ســفرای 
کشورهای خارجی بود. این عمارت متشکل از پنج قسمت 
اســت که دو اتاق برای انتظار، یک شاه نشین و در ضلع 

غربی دو اتاق برای پذیرایی داشت.
 آوج اضافه کرد: تالار برلیان در طول زمان، به ویژه در 
دوره پهلوی دوم و در دهه ۳۰ به سرنوشــت بخش های 
دیگری از کاخ گلستان دچار و دچار تغییراتی شد. در آن 
دوره برای مقاوم سازی و مرمت،   کاشی های قاجاری را 
که به نوعی دچار فرسودگی شده بود، گردآوری و پارکت 
را جایگزین کرده بودند. یکی از پرسش هایی که همیشه 
برای بخش فنی کاخ گلســتان وجود داشت این بود که 
آیا کاشی های قاجاری که در عکس ها و نقاشی ها به جا 
مانده از آن دوران دیده می شود، در زیر پارکت ها محفوظ 

مانده است؟
 معاون اجرایی کاخ گلســتان افزود: تصاویر موجود 
در آلبوم خانه کاخ گلستان مشخص کرده بود که در زیر 

پارکت ها اثری از کاشی های دوره قاجار نیست.
 داستان کاشی های گم شده در کاخ گلستان

 او گفت: تنها شاهد کاشی کاری کف تالار برلیان در 
کاخ گلســتان، یک نقاشی از »ابوالحسن خان ثالث« به 
سال ۱۳۰۵ هجری قمری است که کلیاتی از کاشی های 
هفت رنگ در کف تالار را نشــان می دهد، اما به وضوح 
به جزئیات آن پرداخته نشده است، بنابراین پرسش فنی 
مجموعه کاخ گلستان این بود که کاشی های کف کاخ 
برلیان دارای چه کیفیت، تنــوع رنگی و  در چه ابعادی 

بوده است؟
 آوج اظهار کــرد: در جریان مرمت و چیدمان جدید 
تالار برلیان و بازبینی محتوای این تالار، پاسخ برخی از 
این پرســش ها پیدا شد؛ وقتی کف چوبی کمدهایی که 
در گذشته درِ ارتباطی بین تالار برلیان و اندرونی بودند، 
برداشــته شد، کاشــی های هفت رنگ دوره قاجار تالار 

برلیان نمایان شد. این کاشی ها براساس تدابیر و مراحل 
فنی و مرمتی، از کف کمدها خارج شد و بستر کاشی ها 
استحکام بخشی و وصالی های لازم انجام و کدگذاری شد. 
پس از کدگذاری کاشی های مرمت شده در سر جای خود 

قرار گرفت که اکنون امکان بازدید دارد.
 او بیان کرد:  با پیدا شدن این کاشی ها مشخص شد 

کف پوش تالار برلیان چه نوعی مصالحی بوده است.
 آوج همچنین گفت: متاسفانه در دهه ۳۰ نسبت به 
نگهداری بخشی از کاشی های تالار برلیان اقدام نکردند و 
آن ها را کامل از کف تالار جمع آوری کردند و کاشی های 

نویافته، تنها کاشی های موجود تالار برلیان است.
 داستان کاشی های گم شده در کاخ گلستان

 آفرین امامی ـ مدیــر مجموعه میراث جهانی کاخ 
گلســتان ـ نیز به مداخلاتی که در دوره پهلوی دوم در 
تالار برلیان کاخ گلســتان شده است، اشــاره کرد و به 
ایسنا گفت: از جمله این مداخلات، برداشت کاشی ها و 
جایگزین شــدن پارکت بود، که در آن دوره در بسیاری 
از بناهای قاجاری رخ داد، از جمله در کاخ صاحبقرانیه در 
کاخ نیاوران. عکس های موجود در آلبوم خانه کاخ گلستان 
نیز تغییرات عمیق معماری در تالار برلیان را در آن دوره 

تاریخی نشان می دهد.
 مدیر مجموعه میراث جهانی کاخ گلستان نیز کشف 
کاشــی های قاجاری از کف کمدهای تــالار برلیان را 
این گونه روایت کرد: این کاشی ها در جریان خوانش جدید 
و مرمت تالار برلیان، با توجه به سالگرد نهضت مشروطه 
و قرائت فرمان مشروطه در این تالار، پیدا شد؛ زمانی که 

تقریبا چیدمان این تالار به پایان رسیده بود.
 او اضافه کرد:  دو کمد در انتهای ضلع شــمالی تالار 
برلیان بود که همیشــه در آن بســته بود و در دوره های 
پیشــین برای هم خوانــی با فضای آیینــه کاری تالار، 
برچســب های نقره ای روی شیشه های آن نصب کرده 
بودند که با توجه برنامه ما برای بازگردان اصالت این تالار، 
آن برچسب ها برداشته شد. این کمدها در واقع درهایی 

بودند که دو بخش تالار را به هم متصل می کردند، اما در 
جریان تغییرات دوره پهلوی این درها به کمد تبدیل شده 
بودند و کف آن ها هم پوشــیده شده بود. ما برچسب ها 
را که برداشــتیم داخل کمد دیده شد. قرار شد داخل آن 
اشیائی قرار گیرد که به این تالار نسبت داده شده است. 
از جمله این اشیاء یک جفت گلدان خیلی بزرگ بود که 
در نقاشی ِ الگوی چیدمان تالار برلیان وجود نداشت، اما در 
بعضی از عکس ها و در آمار دفاتر مربوط به تالار برلیان 
مشخصات آن ها دیده می شود. هنگام قرار دادن گلدان ها، 
متوجه شــدیم کف کمد استقامت ندارد و وزن گلدان ها 
را تحمل نمی کند که قرار شد استحکام بخشی شود، اما 
پس از کنار زدن چوب های کف کمد، متوجه شــدیم در 
زیر کمد تعدادی کاشی وجود دارد. زمانی که چوب های 
کف کمد را خارج کردیم تشخیص دادیم که بخشی از 
کاشی های تالار برلیان در آنجا نگهداری می شود، که البته 
کاشی ها بسیار آسیب دیده و جرم زیادی هم گرفته بودند 

و بخش هایی از کاشی ها هم خرد شده بود.
 امامــی ادامه داد: قرار بود تالار برلیان به مناســبت 
ســالگرد نهضت مشــروطه با خوانش و چیدمان جدید 
رونمایی شود، تا بازگشــایی هم زمانی نبود، با توجه به 
کاشی های نویافته، ما یا باید کاشی ها را نادیده می گرفتیم 
و یا باید چیدمان را متوقف می کردیم و کاشی ها را مرمت 
و جایگزیــن می کردیم، که با توجه به دایر بودن کارگاه 
مرمت کاشی های شمس العماره،   شبانه روز کاشی های 
تالار برلیان نیز مرمت شــدند. ما حتی خردترین تکه را 
کد گذاری کردیم تا مبادا بخشــی از کاشی ها هدر برود. 

متاسفانه بخشی های کوچکی از کاشی ها نقص داشت.
 داستان کاشی های گم شده در کاخ گلستان

 مدیر مجموعه میراث جهانی کاخ گلســتان گفت: 
کاشی های نویافته، پس از پاکسازی، استحکام بخشی و 
مرمت دوباره به کمدها برگردانده شــدند. لازم است کار 
مطالعاتی روی این کاشی ها انجام شد تا به این پرسش 
پاسخ دهیم که آیا در قسمت های دیگر کاخ گلستان از این 

نوع کاشی استفاده شده است.
 او همچنین درباره برگرداندن این کاشــی ها به کف 
تالار برلیان، اظهار کرد: برگرداندن به کف تالار و بازگشت 
به دوره قاجار محل بحث دارد، با توجه به این که سرنوشت 
کاشی ها معلوم نیست و کاشی باید از روی سند باقی مانده 
ســاخته شــود نمی توان بدون خرد جمعی و بدون نظر 

شورای فنی در این باره نظر داد و یا اقدام کرد.
 امامی توضیح داد: .مبنای چیدمان تالار برلیان، نقاشی 
ابوالحســن خان ثالث بود؛ چرا که براساس عکس های 
موجود، چیدمان این تالارِ دوره قاجار مدام عوض شده بود 
و براساس اسناد، عکس ها و دفاتر ثبت اشیاء کاخ گلستان، 
تعداد زیادی از آثار متعلق به تالار برلیان بوده است، که ما 
نمی توانیم عکس ها را با هم تلفیق کنیم، به ویژه آن که 
از زوایای مختلف و یا بسته  گرفته شده است، در نتیجه 
نقاشی را مبنای چیدمان قرار دادیم، چون تنها اثری است 

که تالار را کامل نشان می دهد.
 مدیر مجموعه میراث جهانی کاخ گلستان همچنین 
تاکید کرد: در مرمت تالار برلیان، تمام اصول حفاظت و 
مرمتی رعایت شده و کوچکترین اهمال کاری در مرمت 

آن رخ نداده است.
 تالار برلیان به واســطه آیینه کاری ها و گچ بری های 
ظریف و پرنقش، یکی از باشــکوه ترین تالارهای کاخ 
گلستان به شمار می آید، که البته در جریان مرمت های 
دوره مظفرالدین شاه، تزئیناتی به آن اضافه شد که تغییراتی 
ایجاد کــرد و به نوعی، تالار پرنقش تر شــد. این تالار 
علاوه بر آن که محل صدور فرمان مشروطه است، جایی 
اســت که جنازه ناصرالدین شاه پس از ترور در حرم شاه 

عبدالعظیم به آن منتقل شد.
 اتاقی که تاریخ ایران را تغییر داد

 تالار برلیان بعد از حدود ۲۴ ســال مرمت شده و از 
۱۸ مردادماه با عنوان »تالار یادمان نهضت مشروطه« 
بازگشایی شــده اســت. این تالار در ضلع شمالی کاخ 

گلستان قرار دارد.

برنامه  هفتم توسعه پیشنهادهایی چون ایجاد جایزه ای 
برای پاسداشت زبان فارسی، روزآمد شدن قانون ممنوعیت 
به کارگیری اسامی بیگانه و برنامه ای برای تأمین و تقویت 
زیرساخت های فناورانه توسعه خط و زبان فارسی در فضای 

مجازی دارد.
 به گزارش ایسنا، در ماده الحاقی ۴۱ لایحه برنامه هفتم 
توسعه کشــور )۱۴۰۳ تا ۱۴۰۷(، سه بند به زبان فارسی 
اختصاص دارد؛ بند نخست: فرهنگستان زبان و ادب فارسی 
مکلف اســت با همکاری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و دیگــر نهادهای ذی ربط به منظــور اهدای »جایزه ملی 
پاسداشت زبان فارسی« نسبت به تدوین آیین نامه جایزه 
مذکور و تصویب آن در شورای عالی انقلاب فرهنگی ظرف 

سه ماه سال اول اجرای برنامه اقدام کند.
 این در حالی اســت که ســال ۱۴۰۱، نخستین دوره 
جایزه »قند پارسی« توسط وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
به منظور پاسداشت زبان فارسی برگزار شده است؛ در واقع 
جایزه ای برای پاسداشــت زبان فارســی داشته ایم. یاسر 
احمدوند، معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و دبیر شورای هماهنگی پاسداشت زبان فارسی، با اشاره به 
این که این لایحه هنوز مصوب نشده و امکان دارد از دستور 
کار خارج شود و بعد از تصویب و ابلاغ می توان درباره آن 
گفت وگو کرد، به ایسنا گفت: اصل این که جایزه ای برای 
زبان فارســی داشته باشیم، برای زبان فارسی خوب است. 
جایزه »قند پارسی« به صورت محدود بود و این که جایزه ای 
در برنامه کلان هفتم و توسط فرهنگستان و وزارت ارشاد 
نوشته شود، خب جایزه ای معتبر و با پشتوانه قوی می شود. 
به نظرم کارهای ترویجی کمک کننده هستند. نبود کارهای 
ترویجی در این زمینه از ضعف هایی بود که در طی سال ها 

داشته ایم؛ بنابراین وجود جایزه از کارهای لازم است.
  بند سوم این لایحه نیز موضوع جدیدی نیست بلکه 
بازنگری بر قانونی است که در دهه ۷۰ و در مجلس پنجم 
به تصویب رسیده؛ اما تاکنون به لحاظ اجرایی کاستی هایی 
داشته است؛ »قانون ممنوعیت به کارگیری اسامی، عناوین، 
و اصطلاحات بیگانه« اما عملًا در سطح شهر حتی نمانام ها 
)برندها(ی کالاهایی ایرانی شاهد این اسامی هستیم. در 

این بند پیشنهادی فرهنگستان زبان و ادب فارسی مکلف 
شده نســبت به بازنگری، روزآمدسازی و اصلاح قانون و 
آیین نامه های اجرایی آن، ظرف سه ماه از تاریخ لازم الاجرا 

شدن این قانون اقدام کند.
   در ایــن لینک می توانید گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس شورای اسلامی درباره این قانون و اقدامات و بایدها 
و نبایدها و پیشــنهادهایی را که در حوزه پاسداشت زبان 

فارسی شده است، بخوانید.
   اما بند دوم موضوع نسبتاً جدیدی است و در این بند 
»معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
مکلف است با همکاری فرهنگستان زبان و ادب فارسی و 
وزارتخانه های فرهنگ و ارشاد اسلامی، ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و علوم، تحقیقات و فناوری با نظارت مرکز ملی 
فضای مجازی در طــی اجرای برنامه، اقدامات لازم را در 
خصوص تأمین و تقویت زیرساخت های فناورانه توسعه خط 
و زبان فارسی در فضای مجازی )از قبیل پیکره بندی داده، 
پردازش زبان طبیعی، واژه سازی، واژه پردازی، خط و قلم، 
مترجم ها، مبدل ها، تشخیص صدا و دستیار صوتی( انجام 

دهد.«
    مسعود قیومی، مدیرگروه زبان و رایانه فرهنگستان 
زبان و ادب فارسی در گفت وگو با ایسنا، در توضیح و تشریح 
بند دوم و این که چقدر در این حوزه توانمند هستیم، به ایسنا 
گفت: این بند چند مسئله را در حوزه زبان مطرح می کند؛ 
یکی تهیه داده هایی که بتواند چه به لحاظ نظری و چه به 
لحاظ کاربردی در حوزه زبان شناسی، زبان شناسی رایانشی و 
هوش مصنوعی مورداستفاده قرار بگیرد. اما مواردی که در 

این بند مطرح شده اند، به نوعی موارد محدودی هستند که 
اگر جنبه کاربردی را در نظر بگیریم، فراتر از مواردی است 

که در اینجا ذکر شده است.
   او با بیان اینکه در بحث های زبانی، داده های اولیه ای 
که در حوزه زبان شناسی و زبان شناسی رایانشی مورداستفاده 
قرار می گیرند، پله اول هر کار هستند، گفت: اهمیت تهیه 
پیکره زبانی ازاین جهت است که حجم زیادی از اطلاعات، 
محتوا و دانش در این داده ها نهفته است. داده های متنی، 
تصویری، صوتــی و عددی، انواع داده های ما هســتند. 
داده های متنی، به واسطه این که با خط ثبت می شوند، این 
قابلیت را دارند که به لحاظ زمانی به متن های گذشــته و 
حال دسترسی داشته باشیم. همچنین داده متنی توسط افراد 
مختلف تولید می شود. مثلًا می توان گفت در شبکه های 
اجتماعی، تمام افراد جامعه نویسنده اند؛ افراد مختلف با سطح 
سواد، سطح فرهنگ و سطح اجتماعی متفاوت مشغول خلق 
محتوا هستند و می نویسند ولو اینکه در نوشته هایشان غلط 
داشته باشند یا نه. این از موضوعاتی است که در فرهنگستان 
زبان و ادب فارسی دارد پیگیری می شود. ما می خواهیم در 
فضای مجازی سروسامانی به خط بدهیم و بتوانیم قواعدی 
برای آن استخراج کنیم تا اگر احیاناً سامانه خاصی تهیه شود 

بتواند از این اطلاعات استفاده کند.
 قیومی در ادامه با تأکید بر اهمیت داده ها، و تهیه داده ها 
در سازمان های مختلف از قوه قضاییه و پرونده های حقوقی 
گرفته تا متون حقوقی مجلس، گفت: همه آن ها به نوعی 
محتوا هســتند و حالا که حکمرانی داده برای یک کشور 
در سطح بالای تصمیم گیری اهمیت پیدا کرده، می تواند 
از هر ســازمان بخواهد به نوعی این داده ها را جمع آوری و 
سازماندهی کنند تا در کارها استفاده شود. یکی از مواردی 
که در این بند به صورت کلی اشاره شده، تهیه پیکره هاست 
که ایــن پیکره ها می تواند به صورت عمومی باشــد و یا 
می تواند تخصصی و در ژانر خاص باشد؛ مثلًا متون علمی 
و حقوقی. حتی مقالات علمی نیز می تواند به عنوان پیکره 
در نظر گرفته شود. اگر حجم عظیمی از داده ها را باتوجه به 
تنوعشان در نظر بگیریم و اگر بتوانیم محتواها را جمع آوری 
و با اســتفاده از الگوریتم های هــوش مصنوعی آن ها را 

پردازش کنیم، می توانیم به واقعیت های جامعه برســیم و 
با کمک هوش مصنوعی ویژگی های جامعه را مشخص 

کنیم.
 به گفته این عضو هیأت علمی پژوهشگاه علوم انسانی 
و مطالعات فرهنگی تا زمانی که داده در حجم زیاد نداشته 
باشیم، نمی توانیم چشم اندازی موضوعی داشته باشیم. حجم 
زیاده داده به ما کمک می کند تا نســبت به مسئله درک 
عمیق تری به دست بیاوریم و به دانش )در هر موضوعی( 

دست پیدا کنیم.
  او سپس با توضیحی درباره نحوه کاربرد این پیکره ها، 
خاطرنشــان کرد: زبان فارسی جزء زبان هایی است که با 
محدودیت داده مواجه است و دلیل این امر دو مسئله است؛ 
یکی اساس پژوهش هایی است که در ایران انجام می شود. 
پژوهش ها در ایران انفرادی اســت و برنامه مشخصی در 
این زمینه نداریم که به کدام سمت وســو حرکت کنیم، بر 
مسئله ای متمرکز شده و آن را از ابعاد مختلف ببینیم. این 
پژوهش ها در راستای حل مسئله نیستند. مسئله دیگر در 
سطح بالای حاکمیتی است که مباحث این چنینی مطرح 
نمی شوند. ما چیزی به اسم برنامه ریزی زبانی در کشورمان 
نداریم، این که قرار است برای زبان فارسی چه کاری انجام 
شود. خب فرهنگستان زبان و ادب فارسی، متولی پاسداشت 
زبان فارسی است. در واقع از نظر حقوقی جایگاه را درست 

کرده ایم؛ اما متأسفانه حمایت مالی صورت نمی گیرد.
  قیومی با اشــاره به برگــزاری رویدادی در حوزه خط 
فارسی در فضای مجازی در پژوهشگاه فناوری ارتباطات 
و اطلاعات، گفت: این رویداد را می بایســت فرهنگستان 
برگــزار کند و یا حداقل اگر آن ها برگــزار کنند با اطلاع 
فرهنگستان باشد؛ اما متأسفانه این اتفاق نیفتاده و به نوعی 
فرهنگستان کنار گذاشته شده است. گاه در تصمیم گیری ها 
تشتتی وجود دارد و سازمان ها همسو نیستند و هرکسی کار 
خود را می کند. پاسداشت زبان فارسی به وزارت ارتباطات، 
فرهنگستان و وزارت ارشاد و وزارت علوم محول شده است 
تا آن ها در کنار هم و با همفکری کار کنند؛ اما متأســفانه 
همفکری وجود ندارد. برنامه ریزی زبان ابعاد گســترده ای 
دارد؛ از بحث زبان فارســی به صــورت عمومی گرفته تا 

گویش ها. این مباحث بارها مطرح می شود؛ اما هیچ گونه 
تصمیم گیری به صورت مدون که بخواهد نقشــه راهی را 

ایجاد کند، انجام نپذیرفته است.
   او البته یادآور شــد گاه برنامه ریزی برای حل مسئله 
انجام می شــود و کارها پیش می رود؛ اما با تغییر مدیر و یا 
مسئولی همه برنامه ریزی ها از بین می رود؛ مانند طرح تکفا 

در حوزه خط فارسی.
 قیومی با بیان اینکه مباحث مطرح شده، مشکلات پس 
پرده بوده که منتج به روساخت ها می شود، به این موضوع 
که منابع محدودی در حوزه داده ها داریم اشاره کرد و گفت: 
این موضوع کاری است که باید حکومت به دست بگیرد نه 
فرد پژوهشگر یا هیئت علمی که دسترسی به بودجه ندارد. 
یک پژوهشگر می تواند ایده داشته باشد اما نمی تواند به ثمر 
برساند مگر این که به منابع مالی دسترسی داشته باشد و یا 
سازمانی با داشتن منابع مالی، این مسئله را حل کند و این 

چرخ را به حرکت درآورد و فاصله را کمتر کند.
   مدیرگروه زبان و رایانه فرهنگســتان با اشاره به بند 
یادشده، اظهار کرد: این بند در ردیف ۲۷ صفحه ۱۰ ابلاغ 
سازمان ملی فضای مجازی به سازمان های متولی است که 
چه  کارهایی باید انجام شود؛ اما درباره مباحث مالی سکوت 
کرده اســت. قرار است چه کسی منابع مالی را تأمین کند 
تا این سازمان ها کارها را انجام دهند. موضوع دوم این که 
کدام کارها را کدام سازمان انجام دهد، برنامه ریزی در این 
حد )تقسیم وظیفه( هم صورت نگرفته تا سازمان ها در کار 
یکدیگر دخالت نکنند و برنامه ریزی انجام دهند. ابلاغیه 
برای شهریور سال گذشته است و طبق این ابلاغیه تا سال 
۱۴۰۴ نتیجه عملکرد مشــخص می شود. اما تا زمانی که 
پولی وجود نداشته اگر بهترین برنامه ریزی هم صورت بگیرد 

عملًا اتفاقی نمی افتد.
   مســعود قیومی سپس در توضیح مبدل ها و دستیار 
صوتی به بعد کاربردی پیکره ها اشاره کرد و درباره کاربرد 
پیکره ها در چت جی بی تی، موتورهای جست وجوگر، ماشین 
ترجمه )ترنســلیت(، غلط یاب های خودکار در ورد، تبدیل 

صوت به متن و متن به گفتار، چت بات ها و.. توضیح داد. 

داستان کاشی های گم شده در کاخ گلستان 

چند نکته درباره زبان فارسی در برنامه هفتم توسعه
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حضور سه بازیکن اثرگذار از مازندران در تیم ملی والیبال ایران 
که با اندیشه های یک سرمربی مازندرانی وارد بازی های آسیایی 
هانگژو ۲۰۲۲ شده، یک بار دیگر توانمندی بالای این استان در 

والیبال ایران را به نمایش گذاشته است.
 به گزارش خبرنگار ایرنا، تیم ملی والیبال ایران که این روزها 
برای حضور در بازی های آسیایی ۲۰۲۲ در هانگژو به سر می برد، 
از حضور چهار چهره مازنــدران بهره می گیرد و تا کنون نیز با 
عملکردی قابل قبول توانسته به عنوان یکی از بخت های اصلی 

قهرمانی راهی مرحله نیمه نهایی مسابقات شود.
 بلندقامتان ایرانی ابتدا ۳ - ۰ نپال را از پیش رو برداشتند، در 
بازی دوم ۳ - ۱ بحرین را شکســت دادند و به عنوان سرگروه 
بــه مرحله حذفی صعود کردند و در این مرحله نیز با برد ۳ - ۰ 
مقابل تایلند، به دلیل جایگاه برتر در رنکینگ جهانی و با توجه 
به جدول بازی ها مستقیما به نیمه نهایی صعود کردند تا پس از 
مشخص شدن حریف شان در نیمه نهایی، سوم مهر برای رسیدن 

به فینال مسابقه دهند.
 در این ســه مسابقه و کســب ۳ پیروزی، نقش و رد پای 
مازندرانی ها قابل توجه و برجســته اســت. از ترکیب ۱۲ نفره 
اعزامی به بازی های آسیایی هانگژو ۳ نفر، یعنی یک چهارم تیم 
اهل مازندران هستند. امیرحسین اسفندیار از آمل، جاد کریمی 
از نکا و پوریا حسین خان زاده از بابل در ترکیب تیم ملی حضور 
دارند و توانستند عملکرد خوبی هم به نمایش بگذارند. از این نظر 
مازندران بیشترین بازیکن را در تیم ملی والیبال دارد. چهارمین 
چهره مازندرانی تیم ملی والیبال هم مغز متفکر و سرمربی تیم 

است؛ بهروز عطایی.
 بهروز عطایی

 سرمربی ۵۳ ساله اهل آمل که طی سال های اخیر عملکرد 
موفقی در لیگ برتر والبیال ایران داشت و قهرمانی لیگ برتر، 
جام باشگاه های آسیا، مسابقات زیر ۲۰ سال آسیا و مسابقات زیر 
۲۱ ســال جهان را در کارنامه  سرمربیگری اش دارد، از ۲ سال 
پیــش هدایت تیم ملی والیبال ایران را بر عهده گرفت و با تیم 

ملی ایران توانست قهرمان آسیا نیز شود.
 عطایی با وجود انتقادهایی که اخیرا به واسطه نتایج ضعیف 
ایران در لیگ ملت ها به سمت او روانه شده بود، تا اینجای کار در 
بازی های آسیایی عملکرد مطلوبی داشته و توانسته تیمش را به 
مرحله نیمه نهایی برساند تا برای کسب مدال طلا امیدوار شوند.

 جواد کریمی سوچلمایی
 پاسور ۲۰۴ سانتیمتری و ۲۶ ساله اهل نکا اکنون به یکی از 
بازیکنان ثابت و برجسته ترکیب تیم ملی والیبال ایران تبدیل شده 
است. کریمی که طی ماه های اخیر عملکرد رو به رشدی از خود 
نشان داده، در این مسابقات نیز نقش خود را به عنوان پاسرو تیم 
ملی به خوبی ایفا کرد. او اکنون از آمادگی مناسبی برخوردار است 
و یکی از مهره های اصلی تیم ملی والیبال ایران برای کســب 
عنوان قهرمانی در بازی های آسیایی هانگژو و همچنین مسابقات 

انتخابی المپیک ۲۰۲۴ پاریس است.
 امیرحسین اسفندیار

 والیبالیســت ۲۵ ساله و ۲۱۰ ســانتیمتری اهل آمل، حالا 
چهره ای با تجربه برای تیم ملی والیبال ایران به شمار می آید. 
لژیونر والیبال ایران که ســابقه بازی در لیگ بلژیک برای تیم 
نولیکو را دارد، اکنون در لیگ برتر والیبال روسیه قدرتی زن باشگاه 
والیبال اورال اوفا است. اسفندیار سال ۲۰۱۹ در مسابقات قهرمانی 
زیر ۲۱ سال جهان علاوه بر این که همراه با تیم ملی ایران به 
مقام قهرمانی مسابقات رسید، عنوان ارزشمندترین بازیکن را هم 
کسب کرد. او اکنون مهره ای مهم و اثرگذار برای تیم ملی والیبال 
ایران است و می تواند در دو بازی پیش رو نقش تعیین کننده ای 
برای رسیدن دست خودش و هم تیمی هایش به جام قهرمانی و 

مدال طلا داشته باشد.
 پوریا حسین خان زاده

 والیبالیســت جوان اهل بابل یکی از امیدهای آینده والیبال 
ایران به شمار می آید. ۱۹ ساله است و با قد ۱۹۸ سانتیمتری در 
جایگاه یک دریافت کننده قدرتی تا کون خوب ظاهر شده است. 
عملکرد بســیار خوب و درخشان او در فصل پیشین لیگ برتر 
والبیال سبب شد که در پایان فصل به عنوان پدیده معرفی شود.

 به لطف پوشیدن پیراهن تیم ملی در رده نوجوانان و زیر ۲۰ 
سال، تجربه حضور در میادین بین المللی را هم دارد. سال ۱۳۹۹ 
لباس تیم ملی نوجوانان را به تن کرد و روی سکوی سوم والیبال 
نوجوانان جهان ۲۰۲۱ ایستاد. سال ۲۰۲۲ همراه با تیم ملی ایران 
در مسابقات زیر ۲۰ سال آسیا قهرمان شد و اکنون نیز به دعوت 

بهروز عطایی در تیم ملی بزرگسالان حضور دارد.
 تیم ملی والیبال ایران که اکنون با نسلی جدید پا به عرصه 
رقابت های بین المللی می گذارد، پس از ناکامی  در لیگ ملت های 
جهان که چندی پیش با شکســت های پیاپی رقم خورده بود، 
اکنون به انســجامی قابل قبول رسیده و به نظر می رسد که در 
مسابقات انتخابی المپیک عملکردی بهتر از لیگ ملت های جهان 
داشــته باشد و جواز حضور در المپیک پاریس را کسب کند. در 
صورتی هم که مقام قهرمانی بازی های آسیایی نصیب تیم ملی 
ایران شود، بلندقامتان ایرانی با انگیزه ای بیشتر راهیِ مسابقات 

انتخابی المپیک می شوند.
 تیم ملی والیبال ایــران چهارم مهر بلافاصله پس از پایان 
مسابقات والیبال این رقابت ها، هانگژو را به مقصد ریودوژانیرو 

ترک می کند تا در رقابت های انتخابی المپیک به میدان برود. 

پرچم داری مازندرانی ها در والیبال 
بازی های آسیایی هانگژو

گزارش    در حاشیه

 خبرگزاری مهر؛ گروه ورزشــی- محمد بیرامی: نبض 
ورزش آسیا پس از برگزاری مراسم افتتاحیه و از روز یکشنبه 
در چین و شهر هانگژو می تپد، ورزشکاران ۳۸ کشور در ۴۰ 
رشته ورزشی و ۴۸۹ ماده مختلف به مدت ۱۶ روز به رقابت 
خواهند پرداخت. در این بین کاروان ورزشی ایران با نزدیک 
به ۶۰۰ ورزشکار، مربی و همراه در این دوره از مسابقات به 
میدان می رود و مسئولان ورزش امیدوارند عنوانی بهتر از 

پنجمی دوره گذشته کسب کنند.
 برای تحقق این هدف نباید از نقش تأثیرگذار رشته های 
رزمی به سادگی گذشــت. در طول دوران حضور کاروان 
ورزشــی ایران در ادوار گذشــته این بازی ها، ورزشکاران 
ایران موفق به کســب ۵۵۷ مدال شامل ۱۷۹ مدال طلا، 
۱۸۱ مدال نقره و ۱۹۷ مدال برنز شــده اند که ورزشکاران 
رشته های رزمی چون بوکس، کاراته، تکواندو، جودو، ووشو 
و کــوراش با ۴۲ طلا، ۵۹ نقره و ۷۰ برنز، در مجموع ۱۷۱ 

مدال در این موفقیت ها تأثیر گذار بوده اند.
 کاراته و تکواندو در بین رشــته های رزمی موفق تر از 
ســایر رشته ها در این بازی ها ظاهر شدند و نقش پررنگی 
در ارتقا جایگاه ورزش کشور داشته اند. تکواندو با ۴۵ مدال 
شــامل ۱۴ طلا، ۱۴ نقره و ۱۷ برنــز و کاراته با ۴۱ مدال 
شامل ۱۴ طلا، ۱۷ نقره و ۱۰ برنز عملکرد بهتری داشته اند.

 در بین ورزشــکاران رشته های رزمی محسن محمد 
سیفی در ووشــو با ســه مدال طلا پرافتخارترین رزمی 
کار ایرانی در بازی های آســیایی اســت. پس از آن جاسم 
ویشگاهی در کاراته با دو طلا و یک نقره و یوسف کرمی از 
تکواندو و علیرضا کتیرایی از کاراته با دو طلا در مکان های 

بعدی قرار دارند.
 حمیده عباسعلی بانوی پرافتخار کاراته ایران

 در بخش بانوان این رکورد در اختیار حمیده عباسعلی 
سرگروه پرافتخار تیم ملی کاراته بانوان است که از سه دوره 
حضور خود یک طلا، یک نقره و یک برنر در کارنامه دارد 
و خدیجه آزادپور از تیم ملی ووشو با یک طلا دیگر بانوی 

طلایی ورزش ایران در این بازی هاست.
در زیر نگاهی داریم به تاریخچه حضور رشته های رزمی 
در ادوار گذشته بازی های آسیایی و برنامه این رشته ها در 

مسابقات هانگژو ۲۰۲۲
 بوکس با ۵ ورزشکار به دنبال جبران گذشته

 بوکس را باید قدیمی ترین رشــته رزمی در بازی های 
آسیایی معرفی کرد. بوکسورها از ۱۹۵۸ و بازی های توکیو 
همراه کاروان ورزشی ایران بوده و تاکنون موفق به کسب 
۵ مدال طلا، ۱۱ مدال نقره و ۲۵ مدال برنز شده اند. در این 
بین علی مظاهری با سه دوره حضور و کسب سه مدال طلا، 
نقره و برنز پرافتخارترین بوکسور ایرانی در بازی های آسیایی 
است. ضمن اینکه رئیس فعلی فدراسیون بوکس نیز در دوره 

حضور خود دو مدال برنز کسب کرده است.
 شریف دلارام، ماسیس هامبارسومیان، عبدالرضا انداوه، 
ایوب پورتقی فرشــچی و علی مظاهری چهار مدال طلا، 
عبدالرضا انصاری، جبار فعلی، وارزیک قازاریان، ســورن 
پیرجانیــان، لئون خاچاطوریان، عمران حاتمی، علی اصغر 
کاظمــی، محمدرضا صمدی )دو مــدال(، علی مظاهری 
و جاســم دلاوری ۱۱ مــدال نقره، هاملت میناســیان، 
فرشــید انتقامی، احمد پور افتخاری، وارتکس پارسانیان، 
ایــزار ایلخانوف، امیر یاوری، اکبــر خوچینی، ناصر آقایی، 
التفات طالبی، آلوش عباسی و حسین فتحیان پور، محمد 
ساروخانی، محمد پاک منش، ســیامک ورزیده، ایرج کیا 
رستمی، انوشیروان نوریان، بهمن عزیزپور، روح الله حسینی 
)دو مدال(، علی مظاهری، محمد ستارپور )دو مدال(، جاسم 
دلاوری، محمد قربانی و احســان روزبهانی هم مدال های 

برنز بوکس در بازی های آسیایی را کسب کرده اند.
  هانگژو اولین میدان پسا تحریم جودوکاران

 تیم ملی جودو در حالی با چهار جودوکار راهی هانگژو 
می شــود که همین دوشنبه گذشته، یعنی ۲۷ شهریورماه 
چهار سال سخت را به دلیل تحریم ناجوانمردانه پشت سر 
گذاشت. تیم ملی جودو در ادوار مختلف این بازی ها موفق به 
کسب یک طلا، ۷ نقره و ۱۰ برنز شده است. مسعود حاجی 
آخوندزاده تنها مدال طلای جودو در این بازی ها را کسب 
کرده اســت. هفت مدال نقره با تنها سه نفر کسب کردند، 
محمود میران )چهار مدال(، محمدرضا رودکی )دو مدال( 
آرش میراســماعیلی مردان نقره ای ووشو در این بازی ها 
بودند. میران، میراسماعیلی، رودکی، خدادای، احدپور، معابی، 
ساریخانی، آخوندزاده، ملک محمدی و فلاح هم ده مدال 

برنز را کسب کرده اند.
 برنامه مبارزات جودوکاران

 رقابتهای جودو در این دوره از مسابقات با حضور ۲۳۸ 
ورزشــکار انجام خواهد شــد که تیم ملی ایران با ترکیب 
ابوالفضل محمودی، مهدی فتحی پور، قاســم باغچقی و 
مریم بربط در بازی های پیــش رو به مصاف رقبای خود 
می رود. طبق برنامه محمودی امروز شنبه یکم مهرماه در 
مراسم وزن کشی حضور خواهد داشت و فردا یکشنبه دوم 
مهرماه به مصاف حریفان خود خواهد رفت. مهدی فتحی 
پور و مریم بربط )تنها نماینده جودو بانوان( دوشــنبه سوم 
مهرماه به روی تاتامی خواهند رفت. در روز پایانی مسابقات 
جودو نیز، قاسم باغچقی سه شنبه چهارم مهرماه به مصاف 

حریفان خود خواهد رفت.
 میران مرد ناکام فینال ها

 محمــود میران را باید ناکام ترین ورزشــکار ایرانی در 
بازی های آســیایی معرفر کرد. مردی که در چهار دوره از 
بازی ها حضور داشته و در هر چهار دوره هم به فینال رسید، 
اما موفق به کسب مدال طلا نشد. وی از چهار حضور خود 
در بازی های آســیایی ۹۴ هیروشیما، ۹۸ بانکوک، ۲۰۰۲ 
بوسان و ۲۰۰۶ دوحه چهار مدال نقره و یک برنز کسب کرد 

و هیچگاه موفق به کسب مدال طلا نشد.
 تکواندو با ترکیبی جوان در میان غول های آسیا

 تکواندو را باید موفق ترین رشــته رزمی در بازی های 
آسیایی معرفی کرد. رشته ای که از بازی های ۱۹۸۶ سئول 
وارد این رقابت ها شد و در همان حضور نخست خود توسط 
ابراهیم قادری موفق به کسب مدال طلا شد. تکواندوکاران 
در مجموع حضور خود در ادوار گذشته، موفق به کسب ۱۴ 
مدال طلا، ۱۴ نقره و ۱۷ برنز شده اند که از جمع ۴۵ مدال 

۵ نقره و ۸ برنز آن سهم بانوان بوده است.
 ابراهیم قادری، فریبرز عسکری، مهدی بی باک، هادی 
ســاعی، یوســف کرمی )۲ مدال( -محمد باقری معتمد، 
علیرضا نصر آزادانی، فرزان عاشورزاده، بهنام اسبقی، مسعود 
حجی زواره، مهدی خدابخشی، میرهاشم حسینی و سعید 
رجبی ۱۴ مدال طلا، علی حاجی پور، ابراهیم سعادتی، فرزاد 
ذرخش، مجید افلاکی، بهزاد خداداد، مهدی بی باک، مهدی 
نوایی، کوروش بختیار و امیرمحمد بخشــی ۹ مدال نقره، 
مجید امین ترابی )۲ مدال( -بیژن مقانلو، حسن اصلانی، 
مجید افلاکی، بهزاد خــداداد، علیرضا نصرآزادانی، هادی 
ساعی، فرزاد عبدالهی و فرزان عاشورزاده ۱۰ مدال برنز را در 

بخش مردان کسب کرده اند.
 راحله آســمانی، پریسا فرشیدی، فاطمه روحانی، اکرم 
خدابنده و مرجان سلحشــوری ۵ مدال نقره، پروانه محمد 

تقی پور، مهروز ساعی، افسانه شیخی، سارا خوش جمال 
فکری، سمانه شــش پری، سوسن حاجی پور )۲ مدال( و 
ناهید کیانی هم ۸ مدال برنز را برای بانوان بدست آورده اند.

 رقابت های تکواندو در این دوره از بازی های آســیایی 
در ۵ وزن مردان، ۵ وزن زنان، ۲ رده پومســه و یک بخش 
ترکیبی به مدت ۵ روز با حضور ۲۳۷ تکواندوکار در سالن 
مرکز فرهنگی »لیان« شــهر هانگژو برگزار خواهد شــد 
و کواندوکاران حاضر برای کســب ۱۳ مدال طلا تلاش 
خواهند کرد. نکته مهم اینکه تیم ملی تکواندو ایران در حالی 
را ترکیبی جوان پای به این آوردگاه مهم گذاشته که تمامی 
مدعیان آســیایی از جمله کره جنوبی، ازبکستان و اردن با 
بهترین های خود از جمله نفرات عنوان دار جهانی و المپیک 

پای به این رقابتها گذاشته است. 
 کاراته به دنبال تکرار موفقیت های گذشته

 تیم ملی کاراته ایران به عنوان یکی دیگر از رشته های 
موفق در این بازی های از رقابت های ۱۹۹۴ هیروشیما وارد 
بازی های آسیایی شد و از آن زمان تا کنون پای ثابت همه 
اعزام ها بوده و موفق به کســب ۱۴ مدال طلا، ۱۷ نقره و 
۱۰ برنز شده است. مازیار فرید خمامی، علیرضا کتیرایی )دو 
مدال(، مهران بهنام فر، برادران روحانی، جاسم ویشگاهی 
)دو طلا(، ذبیح الله پورشیب، امیر مهدیزاده، سعید حسنی 
پور، ســجاد گنج زاده و بهمن عســگری ۱۳ مدال طلا، 
جوانشیر، آشــتیان، عموزاده )سه مدال(، نکوفر )دو مدال(، 
شاملوزاده )دو مدال(، حســن روحانی، جاسم ویشگاهی، 
پورشــیب و مهدیزاده ۱۳ مدال نقره، وحید خواجه حسنی، 
سعید فرخی، اسماعیل ترک زاد و ذبیح الله پورشیب نیز چهار 

مدال برنز را در بخش مردان کسب کردند.
 حمیده عباسعلی تنها بانوی کاراته کای کشورمان است 
که یک مدال طلا از بازی های آســیایی ۲۰۱۴ اینچئون 
کسب کرده است. پگاه زنگنه، طراوت خاکسار، رزیتا علیپور 
و حمیده عباسعلی چهار مدال نقره، سمیرا ملکی پور، فاطمه 
چالاکی )دو مدال(، پگاه زنگنه و حمیده عباســعلی هم دو 

چهار مدال برنز را به خود اختصاص داده اند.
 برنامه مبارزات کاراته

 تیم ملی کاراته در این دوره با هشــت کاراته و تنها در 
بخش کومیته به هانگژو اعزام می شود. امیر مهدیزاده، بهمن 
عســگری، مهدی خدابخش و سجاد گنج زاده در بخش 
مردان، سارا بهمنیار، آتوسا گلشاد نژاد، مبینا حیدری و فاطمه 
سعادتی هم در بخش بانوان ترکیب تیم های ملی کاراته را 
تشکیل می دهند. رقابتهای کاراته در سه روز پایانی این دوره 

از بازی ها انجام خواهد شد.
بر همین اساس پنجشنبه ۱۳ مهرماه بهمن عسگری در 
وزن ۷۵- کیلوگرم و مبینا حیدری در وزن ۶۸- کیلوگرم به 
روی تاتامی می روند. جمعه ۱۴ مهرماه سجاد گنج زاده در 
وزن ۸۴+ کیلوگرم و آتوسا گلشاد نژاد در وزن ۶۱- کیلوگرم 
بــا رقبای خود دیدار می کنند. شــنبه ۱۵ مهرماه هم امیر 
مهدیزاده و مهدی خدابخش در اوزان ۶۷- و ۸۴- کیلوگرم، 
سارا بهمنیار و فاطمه سعادتی به ترتیب در اوزان ۵۵- و ۶۸+ 
کیلوگرم مبارزات خود را برگزار خواهند کرد. در رقابت های 

کاراته ۲۰۹ کاراته کا حضور دارند.
 ووشو چشم انتظار طلای سیفی

 تیم ملی ووشــو ایران در شش دوره بازی های آسیای 
حضور داشته و موفق به کسب ۷ مدال طلا، ۹ نقره و شش 
برنز شده اســت. در این بین محسن محمد سیفی با سه 
دوره حضور و کسب سه مدال طلا نه تنها در ووشو که در 
بین همه رشته های ورزشی یکی از پرافتخارترین های ایران 
است. حسین اوجاقی، حمیدرضا قلی پور و عرفان آهنگریان 
ســه طلای دیگر را کسب کرده اند. ضمن اینکه خدیجه 
آزادپور در مسابقات ۲۰۱۰ گوانگجو با ارائه نمایشی در خور 
تحسین تنها طلای بانوان را در ووشو تا به امروز کسب کرد.

 حسین اوجاقی، محمد آقایی، علیرضا صحرانشین، الهه 
منصوریان )دو مدال(، شــهربانو منصوریان، فرود ظفری، 
زهــرا کیانی و محمد رضا لادور نیز ۹ مدال نقره را به خود 
اختصاص دادند. خسرو مینو، جلیل عطایی، احسان پیغمبری، 
الهه منصوریان، سجاد عباســی )دو مدال( نیز ووشوکاران 

برنزی ایران در بازی های اسیایی بوده اند.
 برنامه رقابت های ووشو

 ووشوکاران ایران از فردا یکشنبه کار خود را در نوزدهمین 
دوره این بازی ها آغاز می کنند. در رشته ووشو ۶۷ ورزشکار 
در بخش زنان، ۱۳۴ ورزشکار در بخش مردان و در مجموع 
۱۹۹ ووشــوکار به رقابت خواهند پرداخت. روز نخســت، 
احسان پیغمبری در تالو و فرم »چانگ چوان« در مسابقات 
نوبــت صبح به روی تالو فیلد می رود. در رقابت های نوبت 
عصر هم مبارزات بخش ساندا با حضور الهه منصوریان در 
۵۲- کیلوگرم، شجاع پناهی در وزن ۶۰- کیلوگرم، محسن 
محمد سیفی در وزن ۰۷۵- کیلوگرم و یوسف صبری در 

وزن ۷۵- کیلوگرم برگزا خواهد شد.
 دوشنبه سوم مهرماه مبارزات بخش ساندا انجام خواهد 
شــد که شهربانو منصوریان در وزن ۶۰- کیلوگرم، شجاع 
پناهی در وزن ۶۵- کیلوگرم و یوسف صبری در وزن ۷۵- 

کیلوگرم به مصاف حریفان خود می روند.
حانیه رجبی، مینا پناهی، محمدعلی مجیری و شاهین 
بنی طالبی سه شــنبه چهارم مهرماه در فرم »نان چوان«، 
شــاهین بنی طالبی و محمدعلی مجیــری در فرم »نن 
گوئن«، مینا پناهی و حانیه در فرم »نن دائو« به روی تالو 
فیلد می روند. همچنین مبارزات بخش ســاندای بانوان در 
وزن ۵۲- کیلوگــرم و مــردان در اوزان ۶۰-، ۶۵- و ۷۰- 

کیلوگرم پیگیری خواهد شد.
 چهارشنبه پنجم مهرماه در مسابقات نوبت صبح در تالو 
حسین قبله نما در فرم »دائو شــو« و« کوئن شو«، زهرا 
کیانی در فرم »جین شو« و »جیانگ شو« و در مسابقات 
نوبت عصر مبارزات رده بندی ســاندا در اوزان ۵۲- و ۶۰- 
کیلوگرم بانــوان، ۶۰-، ۶۵-، ۷۰- و ۷۵- کیلوگرم مردان 
انجام می شــود. در روز پایانی هم پنجشنبه ششم مهرماه 

مبارزات فینال ساندا در همه اوزان برگزار می شود.
 کوراش و دومین تجربه

 رشته کوراش دومین حضور خود بعد از بازی های ۲۰۱۸ 
جاکارتا را در هانگژو تحربه خواهد کرد. چهار ســال قبل 
الیاس علی اکبری سرمربی فعلی تیم ملی تنها طلای ایران 
را کسب کرد. جعفر پهلوانی به نشان نقره دست یافت و امید 

تیزتک به همراه قنبرعلی قنبری نیز برنز گرفتند.
 طاهره آذرپیوند، دنیا آقایی، ملیکا امیدوند، زهرا باقری، 
مجید وحید بریمانلو، جواد مرادی و صادق آذرنگ، ترکیب 
تیم ملی کوراش در بازی های هانگژو را تشکیل می دهند. 
۹۲ ورزشکار در رشته کوراش در مجموع زنان و مردان به 

مبارزه خواهند پرداخت.
 جوجیتسو با دو ورزشکار در اولین حضور

 جوجیتسو هفتمین رشته رزمی است که در این دوره از 
بازی ها حضور خواهد داشــت. تیم ملی ایران اولین حضور 
خود را با دو ورزشکار در این بازی ها تحربه می کند. مهران 
ستار پنجشنبه ۱۳ مهرماه و علی اکبرپور شنبه ۱۵ مهرماه 
به دیدار رقبای خود می روند. در این دوره از مسابقات ۱۸۹ 

ورزشکار به رقابت خواهند پرداخت.
 ۵۱ رزمی کار در هانگژو

در مجموع هفت رشــته رزمی، کاراته، تکواندو، جودو، 
بوکس، کوراش، ووشو و جوجیتسو ۵۱ ورزشکار به هانگژو 
اعزام شده و یا خواهند شــد و این امید می رود که بتوانند 
همانند دوره گذشــته نقش مؤثری در ارتقا جایگاه کاروان 

ورزشی کشورمان داشته باشند.

 حضور »رزمی«ها در بازی های آسیایی و امید به مدال آوری 
رشته های رزمی در ادوار گذشته بازی های آسیایی نقش تاثیرگذاری در کسب مدال های کاروان ورزش ایران داشته اند و این بار هم ۵1 ورزشکار از 

رشته های مختلف راهی هانگژو شده اند تا بازهم مدال آوری کنند. 

ملی پوش شمشیربازی ایران با صعود به مرحله نیمه نهایی 
بازی های آسیایی هانگژو مدال برنزش را قطعی کرد.

 به گزارش ایسنا، در دومین روز بازی های آسیایی هانگژو، 
مرحله یک چهارم نهایی شمشیربازی سابر برگزار شد و نماینده 

ایران با صعود به نیمه نهایی به مدال برنز رسید.
 محمد رهبری در مرحله یک چهارم نهایی برابر ینگ هیو 
یان از چین با نتیجه ۱۵ بر ۱۲ پیروز شد. شمشیرباز ایران در 
حالی که از حریفش عقب بود، بازی باخته را برد. او با صعود به 

مرحله نیمه نهایی، مدال برنزش را قطعی کرد.
 رهبری پیش از این در مرحله گروهی پنج پیروزی و یک 
شکست داشت. در جدول حذفی نیز پس از استراحت در دور 
اول، بازیکن ژاپن را شکســت داد و به دور یک چهارم نهایی 

رفت.
 علی پاکدامن، دیگر نماینده ایران، بر خلاف انتظار، مقابل 
نماینده چین که حریف سرسختی برایش محسوب نمی شد، 
شکســت خورد. پاکدامن در حالی که قهرمان آسیاســت از 

بازی های آسیایی هانگژو کنار رفت.

قطعی شدن مدال برنز رهبری در 
بازی های آسیایی هانگژو

اگرچه ورزش ایران برای حضور در بازی های آسیایی 
حرکتی به موازات کمیته بیــن المللی المپیک مبنی بر 
تساوی ورزشــکاران زن و مرد نداشته اما تاکنون بانوان 

پیشتاز مدال آوری بوده اند. 
 به گزارش خبرنگار مهر از هانگــژو، کاروان اعزامی 
ورزش ایران به نوزدهمین دوره بازی های آسیایی خیلی 
زود و در اولین ساعات آغاز رسمی این بازی ها وارد جدول 
توزیع مدال ها شــد و در ادامه هم جایگاه خود را با کسب 
مدال های دیگر در این جدول بهبود بخشید آن هم تنها 
با همت بانوان و مدال آوری آنها در رشــته های روئینگ، 

تکواندو و دوچرخه سواری.
 پیشتازی بانوان در مدال آوری

 ســهم کاروان ورزش ایران در روز نخست بازی های 
آسیایی دو مدال نفره و برنز بود. نخستین مدال در روئینگ 
دو نفره ســنگین وزن زنان و توسط ترکیب مهسا جاور و 
زینب نوروزی به دست آمد. سپس مرجان سلحشوری در 

تکواندو با کسب مدال برنز ایران را صاحب دومین مدال 
کرد.

 ســومین و چهارمین مدال کاروان ایران هم در اولین 
ســاعات روز دوم بازی های و باز توسط بانوان کسب شد 
آنجا که مهسا جاور، نازنین ملایی، فاطمه مجلل و زینب 
نوروزی در رویینگ چهار نفره زنان نایب قهرمان شدند و 
فرانک پرتو آذر هم در مسابقات دوچرخه سواری کوهستان 
سوم شد تا هم نخستین مدال تاریخ دوچرخه سواری بانوان 

کسب شود و هم چهارمین مدال ایران.
 ناکامی و حذف مردان ورزشکار ایران

 این در حالی اســت که ورزشــکاران مرد ایران - به 
استثنای تنیس روی میز - تا به این لحظه نه تنها مدالی 
کســب نکرده اند بلکه ناکامی های دور از انتظاری را هم 

رقم زده اند.
 در روز نخست بازی های آسیایی تیم ملی تنیس روی 
میز برابر ژاپن پیروز شــد که باعث صعود به مرحله نیمه 
نهایی و قطعی شدن مدال بعد از ۶۲ سال شد. در این روز 
تیم ملی فوتبال هم موفق به صعود از مرحله مقدماتی شد 
اما این تنها نتایج قابل توجه در بخش مردان بود چرا که 
در بسیاری از رشته ها حضور نمایندگان ایران در میادین با 

ناکامی همراه بود.
 تکواندو، تالو، شنا و روئینگ رشته هایی بودند که مردان 
ملی پوشان ایران از کسب نتیجه در آنها ناکام بودند، همان 
طور که امروز و در روز دوم بازی های آســیایی، نتیجه ای 
عاید حال تیراندازان نشد، کاپیتان تیم ملی شمشیربازی که 

از مدعیان بازی ها بود خیلی زود حذف شد و ...
 پیشروی بانوان در مسیر رو به عقب ورزش 

ایران
 بانوان اعزامی به بازی های آسیایی در حالی تا به این 
لحظه یک سر و گردن برتر و بالاتر از مردان نشان داده اند 
که کمیته ملی المپیک در تشکیل کاروان حرکتی به موازات 
کمیته بین المللی المپیک مبنی بر تساوی ورزشکاران زن 

و مرد نداشته است.
 ایده برابری جنســیتی یکی از محورهای مهم برنامه 
جامع توماس باخ در کمیته بین المللی المپیک بود که از 
 ۲۰۲۰ agenda زمان حضورش در این کمیته در قالب

یا همان چشم انداز ۲۰۲۰ مطرح کرد.
 این طرح بین المللی توسط سیدرضا صالحی امیری 
رئیس پیشین کمیته ملی المپیک و برای تشکیل کاروان 
جهت اعزام به بازی های آســیایی ۲۰۱۸ اندونزی تا حد 
زیادی مورد توجه قرار گرفــت و منجر به افزایش تعداد 

بانوان نسبت به ادوار گذشته شد.
 البته در مورد المپیک و از آنجا که حضور در این بازی ها 
بر اســاس کسب سهمیه صورت می گیرد، ایده آلی برای 
بازی های ۲۰۲۰ توکیو مطرح نشد اما همان زمان صالحی 
امیری ابراز امیدواری کرد که برای بازی های آسیایی ۲۰۲۲ 
هانگژو، ترکیب کاروان ایران از حیث تعداد ورزشکاران زن 
و مرد خیلی بیشتر به طرح IOC در مورد برابری جنسیتی 

نزدیک شود.
 با این حال اما ترکیب تشکیل شده کاروان اعزامی به 

هانگژو کمتر شباهتی با ایده آل کمیته بین المللی المپیک 
در این زمینه داشت. این کاروان با ۲۸۹ ورزشکار بسته شد 

که تنها ۷۸ نفر آنها بانوان بودند.
 بانوان ورزشــکار ایران اما در دو روز ابتدایی بازی های 
آسیایی نشان دادند که به قدری پتانسیل دارند که مدیران 
ورزش را مصمم کنند گام های بلندتر و محکم تری برای 
اجرای طرح برابری جنســیتی در کاروان های آتی داشته 

باشند.
 همراهی با کمیته بیــن المللی المپیک برای 

نزدیک تر شدن به ایده آل
 ایده برابری جنسیتی، طرحی برای توسعه ورزش دنیا 
است که ابعاد مختلفی داشت اما مهمترین نکته آن برابری 
جنسیتی در ورزش بود. تاکید بر این بود که تا سال ۲۰۲۰ 
شرایط به سمتی برود که زنان نیز به اندازه مردان از ورزش 
سهم داشته باشند. در همین راستا قوانین برخی رشته ها 
تغییر کرد تا شانس حضور زنان در ورزش بیشتر شود؛ تغییر 
قوانین در تشکیل کمیسیون ها، انتخابی المپیک و ضرورت 
استفاده از دو پرچمدار در مراسم افتتاحیه المپیک از جمله 
قدم هایی بوده و هست که در این رابطه برداشته شده است.

البته هنوز IOC به ایده آل خود نرسیده و با توجه به 
ادامه حضور باخ بعد از ۲۰۲۰، این روند همچنان ادامه دارد.

 حتماً که ورزش ایران هم در این فاصله ایجاد شــده 
میان کمیته بین المللی المپیک و ایده آلش برای برابری 
جنسیتی نقش داشته اما انتظار بزرگی نیست اگر توقع داشته 
باشیم از این پس توجه بزرگ تر و ویژه تری به بانوان شود. 

درخشش بانوان در روزهای خاموشی مردان



      

معاون مشارکت های مردمی کمیته امداد مازندران 
از برپایی ۱۰۲ پایگاه جشن عاطفه ها در استان خبر داد 
و گفت: تاکنون ۱۸۰ میلیارد ریال برای کمک به دانش 

آموزان نیازمند جمع آوری شده است.
 مهدی رحمان زاده اظهار داشت: امسال ۱۰۲ پایگاه 
ثابت و ســیار کمیته امداد و مراکز نیکوکاری در جشن 
عاطفه ها در استان مازندران برپا شد و تاکنون خیرین و 
مردم نیکوکار استان ۱۸ میلیارد تومان به دانش آموزان 

نیازمند کمک کردند.
 وی با بیان اینکه هر سال در آستانه ماه مهر، جشن 
عاطفه ها در سه مرحله، پایگاه های میادین اصلی شهرها، 

مصلی های نماز جمعه و مدارس استان انجام می شود 
گفت: در هر شهرستان در میدان های اصلی و در آخرین 
جمعه ماه شهریور نیز در تمامی مصلاهای نماز جمعه 
استان پایگاه های مردمی فعال بوده و در ۴ مهرماه نیز 
با همکاری آموزش و پــرورش پایگاه های جمع آوری 
کمک های مردمی در سطح مدارس استان برپا و زنگ 

عاطفه ها”نواخته می شود.   
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معاون مشارکت های مردمی کمیته امداد مازندران:

۱۰۲ پایگاه جشن عاطفه ها در 
مازندران برپا شد 

مهدی انگوران در گفتگو با خبرنگار مهر از برگزاری اولین دوره تکرار و تمرین امداد و نجات آتش نشانان استان در دریا خبر داد و گفت: با توجه به برگزاری 
دو دوره فنی و حرفه ای و c mans با محوریت دریا و سد و رودخانه که در سال ۱۴۰۱ به عنوان اولین استان کشور این اداره کل برگزار شد، این دوره تکرار 

و تمرین برگزار شد.
 وی افزود: با توجه به توریست پذیر بودن استان و حادثه خیز بودن دریاها و رودخانه و سدها، این دوره آموزشی برای ۷۵ نفر از غواصان آتش نشانی های 

استان در حال برگزاری است و امید هست که با تداوم این کار و جدیت آتش نشانان این حوادث به صفر برسد.
 انگوران یادآور شد: در ضمن با پیگیری اداره کل امور شهری و شوراهای استانداری و مکاتبات تا به حال حدود ۶۰ درصد از شهرداری ها لباس و تجهیزات را 
خریداری کردند و انشاالله از طریق سازمان شهرداری ها و دهیاری ها کشور در حال پیگیری هستیم تا در تجهیز جدید برای شهرهای فاقد امکانات خریداری کنند. 

مدیرکل دفتر امور شــهری و شوراهای 
استانداری مازندران از برپایی اولین دوره 
تکرار و تمرین امداد و نجات آتش نشانان 

استان در دریا خبر داد.  

مدیرکل دفتر امور شهری استانداری مازندران خبر داد؛

برپایی دوره تکرار و تمرین امداد و نجات آتش نشان مازندران در دریا 

   

کتاب پیرمرد و دریا  اثری شگفت انگیز، هنرمندانه 
و زیبا از نویسنده بزرگ آمریکایی، ارنست همینگ وی 
است. این »رمان کوتاه« که نویسنده اش آن را عصاره 
همه زندگی و هنــرش می داند، مفهوم تــازه ای از 
شکست و موفقیت پیش چشمان شما باز می کند و ما 
خواندن آن را با ترجمه ناب نجف دریابندری به همه 
پیشنهاد می کنیم. همینگ وی در سال ۱۹۵۴ جایزه 
نوبل ادبیات را نیز از آن خود کرد. موسســه نوبل در 
وصف کارهای او و علت اهدا این جایزه می نویسد: »به 
خاطر استادی در روایت هنرمندانه، که اخیراً در پیرمرد 

و دریا نشان داد و اعمال نفوذ او در سبک معاصر.«
 ارنست همینگ وی زندگی پر فراز و نشیبی داشت. 
او در همان دوران نوجوانی می خواست نویسنده شود 
و می دانست که با چنته خالی نمی توان نویسنده شد و 
چیزی که لازم دارد کوله باری از تجربه است. بنابراین 
در ۱۶ ســالگی داوطلب شد که در جنگ جهانی اول 
به صحنه نبرد برود اما به سبب آسیبی که چشمش در 
مشت زنی دیده بود در معاینه پزشکی رد شد. اما به هر 
ترتیب توانست از سوی صلیب سرخ به عنوان راننده 
آمبولانس به ایتالیا برود. حاصل حضور در جبهه این 
بود که دو گلوله به پایش می خورد و لنگ لنگان به خانه 
بازمی گــردد. پس از مدتی خانه پدری اش را که یک 
محیط بورژوای امریکایی است رها می کند و به عنوان 
روزنامه نگار مشــغول به کار می شود. ازدواج می کند، 
به اروپا سفر می کند و همچنان مشغول تجربه کردن 
است. کتاب هایی می نویسد و روی نویسندگان بزرگ 
تاثیر می گذارد و در نهایت در سال ۱۹۶۱ در خانه اش 
با دو گلوله تفنگ شکاری مغز خود را پریشان می کند. 

پیرمرد و دریا

    کتابخانه

قائم مقام شرکت آب و فاضلاب مازندران میانگین سرانه فاضلاب دراستان را ۱۹ درصد و پایین 
تر از کشور دانست.

  محمد علیپور در حاشیه عملیات اجرایی شبکه فاضلاب در کوی شهید غفاری و پشت ریل ساری 
ضمن گرامیداشت هفته دفاع مقدس و یاد و خاطره شهدای ۸ سال جنگ تحمیلی اظهار داشت: بالا 
بودن ســطح آب های زیرزمینی و نزدیکی به دریا، افزایش جمعیت به ویژه مسافران و نیز ضرورت 
حفظ محیط زیست موجب شده نیاز به شبکه جمع آوری فاضلاب در استان بیشتر از گذشته و سایر 

استان ها احساس شود.
 علیپور، با اشــاره به میانگین ۵۳ درصدی سرانه فاضلاب در کشور گفت: متأسفانه این رقم در 
مازندران ۱۹ درصد است در همین راستا تلاش داریم با اجرای پروژه های متعدد فاضلاب در سطح 

استان این میزان را ارتقا دهیم.
 وی در خصوص دو پروژه فاضلاب کوی غفاری و پشت ریل ساری افزود: این پروژه ها با هدف 
جمع آوری و تصفیه فاضلاب مصارف شــهری به منظور حفظ محیط زیســت و افزایش بهداشت 
عمومی با برآورد اعتباری بالغ بر ۶۰۰ میلیارد ریال و اجرای شبکه فاضلاب اصلی و فرعی به طول 
۹ هزار متر شروع شده است که پس از اتمام و بهره برداری از آنها ۶ هزار نفر از مزایای این دو پروژه 

بهره مند خواهند شد.
 علی بابایی کارنامی نماینده مردم شهرستانهای ساری و میاندرود در مجلس ضمن قدردانی از مدیر 
عامل و کارکنان شرکت گفت: ما تمام تلاشمان را در مجلس برای اجرای پروژه های آب و فاضلاب به 
کار می گیریم تا شاهد آبادانی هر چه بیشتر این دیار باشیم در همین راستا با توانمندی که در مجموعه 
شرکت آب و فاضلاب مازندران سراغ داریم، امیدوارم هر چه زودتر شاهد اجرای پروژه های آبرسانی و 

فاضلاب و نیز بهره برداری از این دو پروژه تا دهه فجر امسال باشیم. 

قائم مقام شرکت آب و فاضلاب مازندران:

میانگین سرانه فاضلاب در مازندران ۱۹ درصد است 

گزارش ویژه        خبر

»ما روان شناسان که با کودکان کار و آسیب دیده در ارتباط 
هستیم، گاه الماس هایی از بین این سنگ ها بیرون می آوریم که 
نه تنها دیگران را شگفت زده می کند، بلکه برای خودمان هم 

باورنکردنی است.«
 خبرگزاری مهر؛ گروه مجله - جواد شیخ الاسلامی: لبخند 
ویژگی اصلی مربی های مدرسه »صبح رویش« است. فرقی 
نمی کند معلم مدرسه باشد یا روان شناس. همین طور که بچه ها 
دور هم حلقه زده اند و سرود معروف صبح رویش را می خوانند، 
»آیلار زُهدی« گوشه ای از حیاط ایستاده و با لبخندی عمیق، 
آنها را تماشا می کند. او که قرار است تا یک سال آینده هرروز 
با این بچه ها وقت بگذراند و و دل به دل آنها بدهد، در تجربه 
سال های قبلی خود هزاران ماجرا و داستان و قصه های شنیدنی 

دارد.
 کار کــردن در یک مدرســه مخصوص کــودکان کار، 
سختی ها و شیرینی های خودش را دارد. اما اگر یک روان شناس 
باشــید که هر روز باید با دردها، قصه ها، غصه ها و اشک های 
بچه های شش ساله تا دوازده ســاله روبرو شوید، احتمالًا به 
سینه ای نیاز دارید که به فراخی دریا باشد. باید خوب بشنوید، 
زخم ها را بشورید، خرده شیشه ها و خرده سیاهی ها را بردارید و 
جای آنها شادابی و طراوت بگذارید. این کاری است که زهدی، 
هر روزِ خدا در صبح رویش می کند. با همان لبخند همیشگی، 
به اســتقبال دردهای بچه ها می رود، آنها را می شوید، مرهم 
می گذارد، و خون و چرک و درد و کینه و نفرت و عصبانیت و 
خستگی آنها را جایی دورتر از کلاس مشاوره، خاک می کند و 
به جایش سرزندگی. انگیزه، شور و شوق و بخشندگی می کارد.

 استفاده از اصول روان شناسی در آموزش و درمان
 دو سال اســت که صبح ها با بچه ها سر و کله می زند و 
تا شب اشــک و خنده اش با هم است. نحوه کارش در صبح 
رویش را این طور توضیح می دهد: »روان شناسی در این مدرسه 
در حوزه های مختلفی به بچه ها خدمت می کند. یکی از حوزه ها 
آموزش است؛ آموزش مهارت های زندگی و مهارت های فردی 
در حوزه روان شناســی. به صــورت هفتگی با بچه ها کلاس 
داریم، یعنی جدا از مراجعه های فردی و شــخصی، هفته ای 

یک بار مربی روان شناس سر کلاس می رود و با بچه ها وقت 
می گذارند. اسم واحد روان شناسی و اتاق های درمان ما در صبح 
رویش، زیســت کده است. مربی زیست کده هر هفته در همه 
پایه ها به مدت یک ساعت با بچه ها فعالیت انجام می دهد و 
سعی می کند ارتباطش را با آنها حفظ کند. روان شناسی در صبح 
رویش، فقط منحصر به مسائل و مشکلات بچه ها نیست؛ بلکه 
ما از اصول روان شناســی در روند آموزش بچه ها هم استفاده 

می کنیم.«
 زُهدی، تفاوت روان شناسی با دیگر آموزش ها را ارتقا سطح 
شناختی بچه ها می داند و می گوید: »برای مثال کلاس اول و 
دوم ما معمولًا با کاردســتی و ابزارآلات قابل لمس و عینی، 
آموزش می بینند؛ چون در مرحله شناختی عینی هستند. سال 
گذشته که با بچه های پایه سوم کلاس داشتم، روی خودآگاهی 
کار کردم که مختص پایه سوم تا ششم است. بچه ها خودشان 
را تعریف می کردند و می گفتند چه لباسی دوست دارند و چه 
تعریفی از خودشان دارند. این تکنیک، خودپندار بچه ها را درگیر 

می کرد.«
 صبح رویش اولین محیط غنی برای کودکان 

کار!
 روان شناس های صبح رویش به دو گروه تقسیم می شوند؛ 
ســه پایه اول و ســه پایه دوم که در حوزه خدماتی درمان به 
کودکان کار خدمت می کنند: »درمان، به دو بخش رفتاری و 
شناختی تقسیم می شود. درمان رفتاری مربوط به مواردی است 
که برای مثال کودکی اضطراب دارد، افسرده است یا نافرمانی 
می کند. در حوزه درمان شــناختی، نیازهای شناختی را تحت 
درمان می گیریم. مؤلفه های شناختی مربوط به یادگیری، در 
مدارس عادی به اختلال یادگیری معروف است. برای هریک 
از دانش آمــوزان ارزیابی های اولیه صورت می گیرد و بعد ما به 
توان بخشی مؤلفه های شناختی مربوطه می پردازیم. برای مثال 
بچه ای که خواندنش مشــکل دارد، پردازش دیداری، حافظه 
دیداری و حافظه فعال آن بچه را تقویت می کنیم. جلســات 
درمان شناختی برای او برگزار می کنیم و تا جای ممکن او را 
بهبود می دهیم. درمانگر مربوطه سعی می کند در این دو حوزه 

او را کمک کند.«
 از زهدی درباره جنس مشکلات بچه ها می پرسم، او باز هم 
اصطلاحات روان شناسی را ضمیمه حرف ها می کند و جواب 
می دهد: »بچه های ما از فقر فرهنگی شدیدی می آیند. وقتی 
محیط مناســب نبوده و این کودک این ضعف های شناختی 
را دارد، نمی توانیم راحت بگوییم این بچه اختلال دارد. وقتی 
محیــط غنی نبوده و این کودک ضعف های شــناختی دارد، 
نمی توانیم بگوییم او دچار اختلال است. بچه ها فقر شدیدی را 
تجربه کرده اند و محرک های محیطی کمی در اختیارشان بوده 
است. شاید اولین محیط غنی که با آن روبرو می شوند مدرسه 
صبح رویش باشد. دانش آموزانی داریم که کلاس اول هستند 
و حتی رنگ ها را نمی شناســند. شــما اگر به مدرسه دیگری 

برویــد، بچه های کلاس اول حداقل های شــناختی را دارند. 
رنگ ها را می شناسند، اشکال هندسی را می شناسند، می توانند 
یک نگارش در سطح پایین داشته باشند، ولی بچه های ما نه؛ 
شــاید اینجا اولین باری است که مداد دست شان می گیرند. به 
خاطر همین است که ما بسیاری از این بچه ها را دارای اختلال 
یادگیری نمی دانیم؛ آنها فقط دیرتر از سایر بچه ها با محرک های 

شناختی ارتباط گرفته اند.«
  کودکی که مددکار من شد!

 شاید تلخ باشد، ولی آزار و تجاوز جنسی یکی از مشکلاتی 
اســت که بعضی بچه های این مدرسه با آن روبرو هستند یا 
بوده اند. زهدی درباره این مســأله توضیح می دهد: »متناسب 
با همین مشــکل، یکی دیگر از اصولی ترین آموزش های ما 
آموزش جنسی اســت. چون بچه های ما والدین سهل گیری 
دارند، مورد تجاوز قرار می گیرند. درمان این کار خیلی برای من 
سخت است که یک کودک هشت ساله در این موقعیت قرار 
گرفته است و من باید از او مراقبت کنم. به همین دلیل ما اینجا 

به آنها مراقبت از خود هم آموزش می دهیم.«
 او از کودکــی می گوید که به خاطــر تجربه تلخ از آزار و 
تجاوز، نسبت به هر ارتباط بدنی ساده هم واکنش نشان می داد: 
»وقتی بچه ها توی حیاط به او دست می زدند، جیغ می کشید. 
زمانی که بررسی های تکمیلی انجام شد، متوجه شدیم این بچه 
یک بار در هشت سالگی و یک بار در دوازده سالگی، مورد تجاوز 
قرار گرفته است و الان به هر لمسی حساس است. حالا وقتی 
این بچه را می بینم که با دیگران ارتباط بدنی سالم دارد، خیلی 

خوشحال می شوم.«
 اینکه بچه ها با تمام خاطرات تلخ و سخت شان، با کمی 
مشاوره و درمان، به وضعیت باثباتی می رسند برای او بهترین 
تشــویق است: »یکی از مددکاران ما به خارج از ایران مراجعه 
کرد. روزی که داشــت می رفت، گوشه حیاط ایستاده بودم و 
شدید گریه می کردم. یکی از بچه ها که من با او جلسات درمان 
طولانی داشتم، شــروع کرد به دلداری دادن من. گفت خانم 
زهــدی چرا گریه می کنی؟ انگار من کودک شــده بودم و او 
شده بود یک درمانگری که کنار من بود و می خواست از من 
حمایت کند. به من گفت تا وقتی که یک نفر توی قلب ما زنده 
است، کنار ماســت! دستم را گرفت و کنارم نشست و طوری 
دلداری داد که من آرام شــدم. می توانم بگویم این اتفاق یک 
طور خسته نباشید به من بود؛ انگار زحماتم جواب داده بود و این 
کودک، خودش به یک درمانگر تبدیل شده بود و می توانست 
پس از این خودش را هم مراقبت کند. گاهی فکر می کنم ما 
روان شناسان کودک که با کودکان کار و آسیب دیده در ارتباط 
هستیم، الماس هایی از بین این سنگ ها بیرون می آوریم که نه 
تنها دیگران را شگفت زده می کند، بلکه برای خودمان هم جالب 

و باورنکردنی است.« 

راضیه عنایتیعکس روز

آثار هنرمندان مازندرانی 
در موزه ی نور

»یک کودک کار مددکار 
من شده بود«


